
Załącznik do protokołu z sesji LVIII (stenogram) 

 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dzień dobry Państwu. Otwieram obrady LVIII sesji Rady Gminy Raszyn. Witam Pana Wójta Andrzeja 

Zarębę. Witam Zastępcę Wójta Panią Katarzynę Dombską, witam Państwa Radnych, witam Państwa 

Sołtysów. Witam Panią Sekretarz, o ile jest obecna. Witam Panią Mecenas. Witam mieszkańców i osoby, 

które będą śledzili dzisiejszą transmisję naszej sesji. Przystępujemy do punktu 2 o stwierdzenia obecności na 

sesji. Proszę państwa o potwierdzenia obecności w programie e-Sesja.Jeszcze 6 osób nie potwierdziło. 

Wymienię z imienia i nazwiska Pan Radny Marek Bańburski, Pani Radna Agata Kuran-Kalata, Pan Radny 

Wiesław Szustak, Pan Radny Grzegorz Janiszewski, Pan Radny Ryszard Kowalczyk już potwierdził i Pan 

Radny Andrzej Zawistowski. Jeszcze chwileczkę zaczekamy. Zamykamy, Pani Olgo sprawdzanie obecności 

na sesji. Stwierdzam kworum. Przystępujemy do punktu 3 porządku obrad, wnioski do porządku obrad. Tu 

mam do Przewodniczącego Komisji Oświaty Dziedzictwa Narodowego Pan Krzysztofa Będkowskiego 

prośbę o informację dotyczącą dwóch punktów porządku obrad, a dotyczyło to regulaminu nadawania 

zasłużonego dla gminy Raszyn i uchwały dotyczącej honorowego obywatela gminy Raszyn. Panie 

Krzysztofie, wywiązała się dyskusja w czasie obrad komisji. Czy jest propozycja, żebyśmy to zdjęli z 

porządku obrad, czy ewentualnie przekierowali do stosownej komisji, której Pan Przewodniczy? 

Krzysztof Będkowski (Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego)  

Panie Przewodniczący, Szanowna Rado. Właśnie w tych dwóch punktach składam w imieniu Komisji 

Oświaty, Kultury i Dziedzictwa Narodowego wniosek o zdjęcie z dzisiejszego programu prac naszej sesji 

Rady Gminy. Otóż zgadzając się absolutnie z celowością, z potrzebą takiego nowego ustanowienia tych 

bardzo ważnych też uważamy odznaczeń czy wyróżnień, uhonorowań. Po takim rozeznaniu materiału, 

zgadzając się z absolutnie z większością, tutaj występujących zapisów w regulaminach. Jednak uznajemy i 

proponujemy Państwu o danie sobie jeszcze trochę czas na doszczegółowienie, dopracowanie, szczególnie w 

takim zakresie tego powiedzmy typowania czy proponowania tychże osób. Jednej takiej potrzebne są tam 

według nas pewne jeszcze zapisy. I chcielibyśmy w ten sposób może, ponieważ to nie było tak bardzo jakoś 

może szerzej przepracowany, żeby może Kluby Radnych, Grupy Radnych, mogły mieć czas na jeszcze 

ustosunkowanie się właśnie w tych kwestiach. I moglibyśmy powiedzmy proponujemy może po dwóch 

miesiącach wrócić to tego materiału. Także tutaj proponujemy danie sobie trochę czasu na w niektórych 



kwestiach dopracowanie. I taki wniosek właśnie Panie Przewodniczący, składam w imieniu Komisji 

Oświaty. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Krzysztofie tylko takie małe wyjaśnienie. Projekt uchwały został przekazany do Państwa Radnych do 

wiadomości dwa miesiące temu, także proszę nie mówić, że akurat nie było możliwości zapoznania się ze 

szczegółami w tej uchwale, ale co do sugestii, propozycji [niesłyszalne] się jednocześnie proponuję, żeby w 

tym wniosku była zawarta informacja o przekazanie dwóch projektów uchwał, które Pan wnioskuje do prac 

w ramach Komisji Oświaty, Kultury Dziedzictwa Narodowego. To jest taka moja propozycja, żeby ten 

wniosek był literalny i wskazywał, gdzie ta uchwała będzie omawiana, jedna i druga. 

Krzysztof Będkowski (Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego)  

No dobrze, że Pan Przewodniczący tak przekieruje, to my się podejmiemy oczywiście. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Jeśli oczywiście Rada przekieruje, jeżeli Rada przegłosuje. 

Krzysztof Będkowski (Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego)  

Tak. Oczywiście wtedy biorąc pod uwagę wszystkie ewentualne właśnie sugestie czy uwagi wymienionych 

przeze mnie gremiów. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

I opracowany będzie w ramach Komisji, której Pan Przewodniczy [niesłyszalne] na początku. Teraz jeszcze 

mam tutaj prośbę Pana Kierownika Zbigniewa Tokarza o przesunięcie punktu 21 to jako punkt 12 porządku 

obrad, ze względu na to, że akurat skarga, która będzie rozpatrywana przez Radę, będzie merytorycznie 

omawiana przez Pana Kierownika. I to będzie mój wniosek o to, żebyśmy przesunęli punkt 21 do punktu 12 

porządku obrad. Teraz jeszcze spojrzę czy są kolejne wnioski do porządku obrad. 

Krzysztof Będkowski (Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego)  

21, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak. Proszę Pan Krzysztof Będkowski, żeby Pan Krzysztof zabrał głos. Proszę głos dla Pani Radnej Elżbiety 

Kuczary. Proszę bardzo. 



 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. Ja chciałam tylko taką jeszcze uwagę w odniesieniu co Pan Krzysztof powiedział, 

dopowiedzieć. A mianowicie sądzę, że nie tylko wymaga to jeszcze [niesłyszalne], ale jest jeszcze jedna 

wątpliwość, którą chciałabym tu zgłosić. Otóż z tego co wiem, to nie zostały uchylone jeszcze poprzednie 

uchwały dotyczące nadawania tych tytułów, tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tylko mogę się wtrącić? Przepraszam bardzo, bo nie chciałbym, żebyśmy dyskutowali z porządku obrad. Ja 

tamten element sprawdzałem, też można tutaj odpowiedzieć na tą kwestię, to w tej chwili Pani porusza Pani 

Olga Kazubek, myśmy te elementy sprawdzali tego uchwałę w tej treści nie były podejmowane przez 

poprzednie Rady. Były nadawane, jakby tutaj tytuły honorowe zasłużony, ale uchwały, które jakby regulują 

sposoby powołania nadawania tytułu, jak i honorowego, tutaj tych uchwał nie było w Radach Gminy 

podejmowanych. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Że mimo wszystko, ale to już jeżeli to jest to wysłane do komisji, to sadzę że Komisja... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Komisja dokładnie zbada tę kwestię, czy tak faktycznie jest. Tak, dokładnie. 

 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne], bo ja tutaj pewne informacje posiadam, ale po prostu przedstawię je już na posiedzeniu 

Komisji, tak? 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Także dziękuję bardzo. Dobrze, mamy wniosek z Komisji Oświaty, Kultury Dziedzictwa Narodowego o 

zdjęcie z porządku obrad punktu 16 i punktu17 i przekierowanie do pracy w ramach Komisji. To jest 

pierwszy wniosek. Pani go proszę przygotować ten wniosek, poddam go pod głosowanie. 

 

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Dla porządku to punkty 17, 18. 



 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Przepraszam, przepraszam bardzo. Źle spojrzałem. Dziękuję za poprawkę. 

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Pojawił się Pan Radny Janiszewski. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To tuż przed głosowaniem dobrze, proszę państwa, jeszcze raz o ponowne potwierdzenie kworum, żebyśmy, 

już tutaj, jeżeli Pan Radny Grzegorz jest obecny, Pani Olgo proszę u urochomienie jeszcze raz ponowie, o 

potwierdzenie obecności Państwa Radnych? 

Czy Pan Grzegorz potwierdzi swoją obecność? 

 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Potwiedził, potwierdził. Dzień dobry wszystkim. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dzień dobry, dzień dobry. 

To teraz mamy mniej osób niż wcześniej mieliśmy. 

Pani Beato. Pan Radny Górecki, Pan Radny Bańburski, Pani Radna Kuran-Kalata i Pan Wiesław Szustak i 

Pan Radny Andrzej Zawistowski. Prosimy o potwierdzenie obecności. 

 

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Pan Wiesław Szustak się spóźni, dzwonił do mnie. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze. Pani Olgo proszę mnie wcisnąć, bo nie wyświetla mi się sesja na chwilę obecną. 

Dziękuję. 



 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beato.  

No to właśnie tu mi się kończy sprawdzanie ponowne obecności. 

Pani Radna Sulima-Markowska, prosimy o potwierdzenie obecności na sesji. 

Dobrze Pani Olgo, zamykamy sprawdzanie obecności. Przejdziemy do głosowania wniosku. 

Wniosek o zdjęcie z porządku obrad punktów 17, 18 do przekazania projektu uchwał do prac Komisji 

Oświaty, Kultury Dziedzictwa Narodowego. Kto jest za wnioskiem? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

16 za, 5 osób nieobecnych. Przychodzimy do kolejnego wniosku o przesunięcie porządku obrad punktu 21 

jako punkt 12 porządku obrad. 

Wniosek o przesunięcie punktu 21 do punktu 12 porządku obrad. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

16 za, 5 osób nieobecnych. Dziękuję bardzo. Przystępujemy do przyjęcia porządku obrad wraz z 

wprowadzonymi zmianami. Proszę panią Olgę o przygotowanie głosowania. 

Przyjęcie porządku obrad ze zmianami. Kto z państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? 

16 za, 5 osób nieobecnych. Dziękuję bardzo. Przechodzimy, do punktu 4 porządku obrad. Część protokołu z 

51 sesji Rady Gminy Raszyn. Czy są uwagi do protokołu? Uwagę zgłosił w formie wiadomości mailowej, 

Pan Radny Górecki. Wniosek Pana Radnego został uwzględniony. Proszę głos dla Pana Radnego 

Góreckiego. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry, witam Państwa serdecznie. Czy jestem słyszany, bo nie widzę tego. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo, głos dla Pana. 

 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, ja tylko chciałem powiedzieć, że czasami z niektórych wypowiedzi nie wynika to, co to powiedzieli i 

chciałbym, żeby ta poprawka była uwzględniona. Pan, rozumiem uwzględnił tę poprawkę, ja tylko wpisałem 

tutaj, że zwróciłem się do Pana Wójta, aby wypowiedział się w kwestii podwyżki uposażenia dla siebie i aby 

przeciął tę - jak się wyraził - żenującą dyskusję, choć [niesłyszalne]stwierdził, iż zasadne mogą być wnioski, 

aby pozostać przy mniejszej 80% podwyżce dla Pana Wójta, chociażby z tego względu, że niewielkie, bo od 

1 do 10% planowane są podwyżki dla pracowników urzędów. I to wynikało z mojej wypowiedzi i bardzo 

dziękuję, że Pan Przewodniczący uwzględnił. Dziękuję. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Czy są uwagi i wnioski do 51 protokołu z sesji Rady Gminy Raszyn? 51 sesji Rady Gminy 

Raszyn? Jeżeli nie, to przyjdziemy do głosowania i przyjęcia ewentualnie, bądź odrzucenia protokołu z 51 

sesji Rady Gminy Raszyn. Pani Olgo, proszę bardzo, przystępujemy do głosowania. 

Przyjęcie protokołu od 51 sesji Rady Gminy Raszyn, kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

13 za, 3 osoby wstrzymujące, 5 osób nieobecnych. 

Protokół został przyjęty. Przed nami punkt 5 porządku obrad, przyjęcie protokołu z 52 sesji Rady Gminy 

Raszyn. Proszę bardzo, czy są uwagi do treści protokołu.  

Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 

Przyjęcie protokołu z 52 sesji Rady Gminy Raszyn. Kto jest za przyjęciem protokołu? Kto jest przeciw? Kto 

się wstrzymał? 

13 za, 3 osoby wstrzymujące, 5 osób nieobecnych. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad, 

punktu 6. Sprawozdanie Wójta z bieżącej działalności. Zapraszam Pana Wójta do zabrania głosu. Mam 

nadzieję, że Pan Wójt z nami jest... Panie Wójcie? 

 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, dzień dobry. Witam Pana Przewodniczącego, szanowną Radę, wszystkie osoby biorące udział w 

dzisiejszej sesji. W ciągu ostatnich tygodni w gminie Raszyn bardzo duże się dzieje, zwłaszcza jeśli chodzi o 

sferę inwestycyjną, jest ona tak bogata, że naprawdę wymienianie jest dość trudne i wymaga dokładności, bo 

bardzo łatwo pominąć jest jakąś inwestycję, gdyż znacząco, dość też wartościową, a powiedzmy w takiej 



licznej ilości, którą teraz mamy, inwestycję no to rzeczywiście nietrudno i chciałbym tutaj nadmienić, że 

oczywiście jako te najważniejsze inwestycje, najdroższe w takim w takim ujęciu będę wymieniał na 

początku, przechodząc stopniowo do mniej wartość.. do tych o mniejszej wartości, choć trudno powiedzieć, 

która jest wartościowa bardziej a która mniej, bo każda inwestycja jest potrzebna naszym mieszkańcom i 

naszemu tutaj dla rozwoju gminy Raszyn. I tak dobiega końca postępowanie przetargowe na długo 

oczekiwaną inwestycję, którą jest przebudowa ulicy Miklaszewskiego. Jesteśmy po otwarciu ofert. Część z 

oferentów została zaproszona do negocjacji. Celem tych negocjacji jest oczywiście wynegocjowanie jak 

najlepszej ceny dla tego zadania, dlatego, że jest to bardzo drogie zadanie, najdroższe w dziejach gminy 

Raszyn, jeśli chodzi o zadania z zakresu wykonania budowy dróg. Obecne przedstawione oferty przez 

wykonawców to kształtują się na poziomie 15 000 000 zł. Tutaj chciałbym przypomnieć, że na to zadanie 

otrzymaliśmy dofinansowanie wysokości 5 558 000 zł w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg na 

cały ten układ drogowy, także jak Państwo widzicie jest ta kwota, którą musimy wydatkować w stosunku do 

tego do tej kwoty otrzymanej dotacji to jest 30%, a w momencie, kiedy składaliśmy, to jest troszeczkę ponad 

trochę więcej niż ponad 30%, ale w momencie kiedy składaliśmy wniosek o dofinansowanie, to było 50%, 

czyli proszę zobaczyć, tylko w czasie, kiedy jest rozpatrywany wniosek o dofinansowanie, już ceny poszły 

tak w górę, że z 50% zeszliśmy do poziomu niewiele ponad 30% dofinansowania. Niemniej dofinansowanie 

jest i na pewno pomaga w realizacji tego typu inwestycji. Również kolejnym ważnym zadaniem dla naszej 

gminy to jest zakończenie procesu projektowego i uzyskanie pozwolenia na budowę dla bardzo ważnej 

inwestycji, jaką jest budowa żłobka przy ulicy Godebskiego. I tutaj jesteśmy już po zakończeniu procesu 

wyłaniania wykonawcy. Wykonawcą wyłonionym w ramach postępowania, z którą mam nadzieję niebawem 

podpiszemy umowę, to jest przedsiębiorstwo usługowo-produkcyjne Telka, spółka z o.o. z Białegostoku. 

Budowa żłobka będzie kosztowała nas 14 450 000 zł, jest to kwota brutto. Okres, na który została udzielona 

gwarancja to jest 6 lat. Okres serwisowania urządzeń i sprzętu w tym przedszkolu przez okres 3 lat. 

Pielęgnacji zieleni również. Termin realizacji tej inwestycji to jest 10 miesięcy od zawarcia umowy. 

Chciałbym również tutaj przypomnieć, że tutaj również uzyskaliśmy dofinansowanie z Funduszu Inwestycji 

Lokalnych na kwotę 3 000 000 000 oraz kolejną kwotę 1 242 000 zł w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego Województwa Mazowieckiego. Jak widzicie Państwo, tutaj również to dofinansowanie jest 

tylko około 30 nawet procentową wartością nawet 20% wartością tego dofinansowania tego zadania, na które 

kwoty za którą to zadanie zostanie zrealizowane. Również dość ważną inwestycją, którą już planujemy od 

wielu lat, oczekiwaną przez dużą część naszych mieszkańców, to jest budowa domu komunalnego. W chwili 

obecnej zakończyliśmy już prace projektowe, zostały uzyskane pozwolenie na budowę. Również ogłoszony 



został i można powiedzieć zakończony przetarg na wykonawstwo domu komunalnego w Podolszynie. 

Zadanie będzie realizowane przez firmę BPH IZOLBUD, za kwotę 9 199 000 zł, w terminie 17 miesięcy. 

Tutaj też również chciałbym przypomnieć, że wynik, że w wyniku złożonego wniosku do Banku 

Gospodarstwa Krajowego uzyskaliśmy znaczące, bo 80% dofinansowanie do kosztów inwestycji i 22 marca 

zawarta została z Funduszem z BGK stosowna umowa. Faktem jest, że te 80% dofinansowania to była kwota 

6 107 000 zł. Jak Państwo widzicie nasz udział w tym też wzrósł znacznie, bo nie 20%, a prawie 35%, to jest 

udział, który będziemy musieli pokryć w ramach tego zadania ze środków własnych. No ale na pewno 

dofinansowanie w tej kwocie 6 107 000 znacznie pomoże tutaj w realizacji tego budynku domu 

komunalnego w Podolszynie. Chciałbym tutaj też przypomnieć, że w wyniku tego w tym budynku uzyskamy 

30 lokali o łącznej powierzchni 1220 m². Kolejne środki, które uzyskaliśmy dotację na cele społeczne. Ja 

tutaj już wspominałem na poprzednich sesjach, że tutaj to są realizowane zadania w ramach asystenta 

osobistego osób niepełnosprawnych oraz tzw. opieki wytchnieniowej. Uzyskane środki zewnętrzne, to jest 

kwota blisko 90 ponad 90 000 zł. 

Kolejnym bardzo istotnym, ważnym takim zadaniem, wyzwaniem dla Samorządu Gminy Raszyn, było i jest, 

była i jest odbudowa kompleksu Auster. W chwili obecnej trwają przy południowej części kompleksu tego 

kompleksu AUSTERII. Prace, wykonuje je firma Telka spółka z o.o. z Białegostoku i koszt tego zadania to 

jest 13 850 000 zł. Czas realizacji to jest 18 miesięcy. I chciałbym tutaj również przypomnieć, że w ramach 

tzw. funduszy norweskich, a mówiąc ściślej mechanizmu finansowego europejskiego obszaru 

gospodarczego, uzyskaliśmy tutaj 14,5 miliona złotych dofinansowania. Można by powiedzieć, że 

wykonujemy zadanie za 13 850 000, a kwota dofinansowania to jest 14,5 miliona. No ale to jest zadanie, 

gdzie, które jest połączone również z zadaniami tzw. miękkimi, robionymi wraz z partnerami ze strony 

norweskiej, stąd ta kwota jest również wyższa z uwagi na to, że będą poniesione również koszty na realizację 

tego tych elementów tzw. miękkich, społecznościowych, które będziemy realizować i które już 

rozpoczęliśmy, których już rozpoczęliśmy realizację z partnerami norweskimi, stąd spotkania, które są 

organizowane w Austerii, jak również w Centrum Kultury. 

Kolejną inwestycją, która już się rozpoczęła, która trwa, może nie widać jeszcze tak na naszych ulicach, ale 

jest to bardzo ważna inwestycja, to jest inwestycja budowy dróg na terenie gminy Raszyn. To jest inwestycja, 

która jest realizowana w ramach programu Polski Ład, na którego realizację uzyskaliśmy 9 000 000 

dofinansowania. W ramach tego zadania całkowicie przebudowane, zmodernizowane i wybudowane zostaną 

ulice Wąska, Dolna, Dworkowa z taką niedużą częścią do kanału Opaczewskiego, Rycerska i Poziomkowa. 

Wykonawcą tych inwestycji drogowych będzie firma, już jest firma, ponieważ umowa została podpisana już 



firma FAL-BUD spółka z o.o. Kwota wykonania to kwota za które zostanie wykonane zadanie to 

11 388 570 zł. Czas wykonania 15 miesięcy. Te inwestycje będą inwestycjami przechodzącymi na następny 

rok jak i większość tych dużych inwestycji, o który tutaj Państwu wspominałem. Także w wyniku tych 

środków z Polskiego Ładu przyznanego w tej pierwszej, tzw. pierwszym rozdaniu otrzymaliśmy tutaj kwotę 

9 000 000 zł, stąd realizacja tego zadania. 

Dobiega końca, i myślę, że, że też taka inwestycja, która przebiegała bardzo planowo i bez dużych zakłóceń, 

to jest budowa strażnicy w Dawidach dla OSP Dawidy, tutaj wykonawcą tej inwestycji jest firma IZOLBUD 

spółka z o.o. Całą strażnicę budujemy za kwotę 5 685 000 zł. To zadanie zostało dofinansowane w kwocie 

2 000 000 zł z Rządowego Programu Realizacji Inwestycji Lokalnych. Myślę, że zadanie, które już możecie 

Państwo zobaczyć, przejeżdżając ulicą Warszawską, chociaż strażnica jest no schowana troszeczkę w głąb i 

bardziej, że tak powiem, lepsza lepsza bardziej okazale wygląda od ulicy Górnej, niemniej przejeżdżając 

proszę zwrócić uwagę, że już budynek praktycznie jest na ukończeniu. Trwają prace wykończeniowe, jak 

również prace jeśli chodzi o zagospodarowanie terenu. Też ciekawą inwestycją, którą wykonujemy, może 

ona nie jest widoczna jeszcze w sferze takiej materialnej, jeśli chodzi o realizacji budowlaną, ale 

przygotowujemy w sferze koncepcyjnej i projektowej, to jest modernizacja i uatrakcyjnienie przestrzeni 

Raszyńskiego Parku. Realizujemy tę inwestycję w pierwszym etapie planujemy realizować w 100% z 

dofinansowania, które otrzymaliśmy z grantu fundacji pracowniczej firmy Velux. Wysokość tego 

dofinansowania to jest 336 000 EUR, czyli troszkę ponad 1 500 000 zł. Za te pieniądze uatrakcyjnimy nasz 

Park Raszyński. Będzie tam tężnia, będzie tam szereg również elementów małej architektury. Obecnie 

jesteśmy na etapie koncepcji, na etapie projektowym, ponieważ mamy tutaj stałą kwotę 336 000 EUR, 

będziemy dopasowywać niejako elementy, które będziemy starać się wykonać w tym parku do tej kwoty, 

którą posiadamy, żeby niespecjalnie przekroczyć tę kwotę z uwagi na to, że nie chcielibyśmy tutaj już 

nadwyrężać budżetu gminy Raszyn. No bo jest on już rzeczywiście dość poważnie rozdysponowany jeśli 

chodzi o zwłaszcza inwestycję i różnego rodzaju wykonawstwo i budownictwo, inwestycje drogowe, 

kanalizacyjne, tego robimy naprawdę bardzo dużo. Jeśli chodzi o prace, które już na szczęście dobiegają 

końca, to jest zakończenie prac przy budowie ulicy Łąkowej, firma Delta wykonywała te zadanie za kwotę 2 

200 000, ulicy Prostej, które zadanie to wykonywała firma Rokom, za kwotę 1 472 000 zł i ulicy Cichej 

również wykonywanej przez firmę Rokom spółkę z o.o. za kwotę 2 300 000 zł. Tutaj właściwie trwają prace 

takie uzupełniające prace, które miały za zadanie, prace, które miały za zadanie w jakiś sposób... Uciekł mi 

obraz. Przepraszam. Pracę, które miały za zadanie jeszcze uzupełnić pewne nasze tutaj uwagi, jeśli chodzi o 

wykończenie tych ulic, ale już ulice są na ukończeniu. Trwają jeszcze prace będą trwały prace jeszcze do na 



elementach łączeniowych w ulice 19 kwietnia i w ulice Godebskiego, ale one to są prace właśnie 

jednodniowe, które będziemy realizować. Generalnie zakończenie tych inwestycji, rozliczenie ma nastąpić 

do końca czerwca tego roku, czyli w tym miesiącu. Również trwają końcowe prace przy budowie ścieżek 

rowerowych w ramach środków, które pochodząc z programu Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. 

Już planujemy zakończenie tych inwestycji, rozliczenie również do końca czerwca. Były to bardzo długie i 

żmudne była bardzo długa i żmudna inwestycja składająca się z kilku etapów. No dość wymagająca z uwagi 

na to, że inwestycja ta wymagała na wstępie projektów, uzyskania odpowiednich decyzji, decyzji również 

ZRID-owskiej, decyzji pozwolenia na budowę, zgłoszeń, dlatego że realizowaliśmy ją w systemie Projektuj-

Buduj, była ona inwestycją dość skomplikowaną, ale no już mamy ostateczny efekt i myślę, że na koniec 

tego miesiące rozliczymy się z Urzędem Marszałkowskim i ta inwestycja zostanie zakończona. Jeśli chodzi o 

kolejną inwestycję, która jest na terenie gminy Raszyn, to jest budowa skweru imienia Witolda Pileckiego w 

Raszynie. To jak Państwo pewnie wiecie, zwłaszcza Radni, prace wykonuje firma Asbud Albert 

Śpiewakowski. Kwota całkowita tego zadania, to 402 210 zł. Dofinansowanie otrzymaliśmy z Urzędu 

Warszawskiego na kwotę 150 000 zł. Inwestycja już jest mocno zaawansowana. Są takie elementy 

wykończeniowe realizowane, które będą no właśnie takimi istotnymi elementami, jeśli chodzi o estetykę i 

wymowę tego miejsca. Również dobiegają końca, tutaj powiem szczerze też jakoś tak udało nam się to 

zrobić bez większych utrudnień, większych problemów i są prace przy budowie kanalizacji sanitarnej na 

terenie miejscowości Sękocin-Las. Wykonawcą tego zadania była firma Rokom, a kwota, za którą to zadanie 

było wykonywane to 4 256 640 zł. Tak jak Państwo pewnie pamiętacie, zadanie to realizowane było jest przy 

dofinansowaniu ze środków Marszałka Województwa Mazowieckiego. Uzyskaliśmy dofinansowanie tego 

zadania w wysokości 2 000 000 zł. I tak jak wspomniałem, prace mają się, już zmierzają do końca. 

Właściwie jeśli chodzi o samą infrastrukturę podziemną, to ona już jest wykonana. No teraz trwają pracę jeśli 

chodzi o odtworzenie nawierzchni i odpowiednie przygotowanie do odbioru technicznego i rozliczenia 

inwestycji. Również na terenie gminy Raszyn trwa jest prowadzonych wiele zadań z zakresu sieci wodno-

kanalizacyjnych, bo gmina Raszyn się rozbudowuje i są realizowane coraz nowe inwestycje mieszkaniowe 

głównie. W związku z tym to zapotrzebowanie na inwestycje wodne i kanalizacyjne jest bardzo duże. I tak 

chciałbym tutaj wymienić, że została zrealizowana budowa takiej niedużej, niedużego odcinka sieci 

kanalizacji sanitarnej i wodociągowej w rejonie ulicy Godebskiego w Raszynie. To jest w okolicach 

kompleksu Austerii na ulicy Godebskiego. Trwają obecnie prace przy budowie sieci kanalizacji sanitarnej w 

ulicy Sokołowskiej, Żwirowej w miejscowościach Janki i Puchały. Również trwają trwa budowa sieci 

kanalizacji sanitarnej w ulicy Kamykowej. Trwa budowa sieci kanalizacji sanitarnej i wodociągowej w ulicy 



Czarnej Olchy i Owocowej w miejscowości Laski i Falenty Duże. 

Zakończono zaś budowę wodociągu w ulicy Poziomkowej w Rybiu. Tu już inwestycja została zakończona. 

Wykonawcą tej inwestycji była firma BKW Bogdan Tarnowski. Jeśli chodzi o zadania, które już 

rozpoczynamy, to tutaj należy wymienić, że zostało wprowadzone, został wprowadzony wykonawca na 

budowę oświetlenia ulicznego w ulicach gen. Wybickiego i gen. Bema. Wykonawcą tym jest firma Energo-

Bud i budowa będzie realizowana za kwotę 180 672 zł. Co ważne, na tych ulicach jest realizowane przez 

firmę PGE, jest realizowane okablowanie sieci energetycznej, w związku z tym te pracy są skorelowane z 

tym zadaniem wykonywanym przez PGE po to, żebyśmy mogli to oświetlenie mieć w momencie, kiedy 

znikną stamtąd słupy energetyczne, którymi do tej pory sieć energetyczna była rozprowadzona do domów. 

Teraz już sieć będzie pod ziemią, zaś oświetlenie będzie naziemne na naszych nowych słupach 

oświetleniowych. Jeśli chodzi o też kolejną inwestycję, którą rozpoczęliśmy, to został już wyłoniony 

wykonawca i lada moment zostanie wprowadzony na budowę. Dotyczy to inwestycji, jaką jest budowa 

kanalizacji w ulicy Długiej. Firmą, która będzie wykonywała to zadanie to jest firma BKW Tarnowski, 

będzie ona wykonywała to zadanie za kwotę 833 000 zł, z terminem realizacji do 30 listopada tego roku. 

Chciałbym tutaj nadmienić, że w tym okresie, w którym między sesjami mieliśmy kilka takich elementów 

dość pozytywnych myślę, zwłaszcza dla finansów i rozwoju naszej gminy. Takim elementem jest fakt, że 

uzyskaliśmy kolejne dofinansowanie w ramach Polskiego Ładu w wysokości 5 000 000 zł na budowę i 

modernizację dróg. To zadanie będzie wprowadzone do budżetu. Na razie nie ma go w budżecie, dlatego, że 

informację o tym otrzymaliśmy w poniedziałek. Jeszcze nie przedstawiliśmy i nie zrobiliśmy harmonogramu 

ani analizy kosztów. W momencie kiedy to zrobimy to otrzymacie państwo propozycję wprowadzenia tych 

zadań do budżetu. Również nie tutaj jeszcze nie klasyfikowaliśmy ulic, dlatego, że musimy tutaj 

odpowiednio dobrać projekty, które spełniałyby warunki tego programu, tak jak Państwo wiecie jest to dość 

istotne w chwili obecnej, żeby do danego programu można powiedzieć dopasować odpowiedni zakres 

inwestycji a zwłaszcza parametry danej inwestycji. Z takich na pewno miłych wiadomości kolejnych to 

należy nadmienić, że uzyskaliśmy dotację dla szkół podstawowych w Raszynie, Ładach i Sękocinie w 

wysokości 990 584 zł i jest to dofinansowanie 80% kosztów, gdzie całość kosztów to 1 367 000. I środki te 

będą przeznaczone na doposażenie placówek w nowoczesny sprzęt komputerowy i informatyczny. To 

dofinansowanie jest realizowane w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 

Mazowieckiego w ramach tzw. Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. No i myślę, że ten sprzęt, zresztą 

zawsze bardzo potrzebny informatyczny, zawsze jest bardzo potrzebny placówkom oświatowym, na pewno 

będzie bardzo dobrze wykorzystany i przyczyni się do lepszego poziomu nauki, zwłaszcza przedmiotów 



informatycznych. Również wczoraj mieliśmy przyjemność razem z Panią Skarbnik i Panią Wicewójt być na 

spotkaniu, uczestniczyć w spotkaniu w Nowym Dworze Mazowieckim, gdzie zostały podpisane umowy na 

dofinansowanie przez Marszałka Województwa Mazowieckiego i my jako gmina Raszyn otrzymaliśmy w 

ramach tych dofinansowań 10 000 zł dotacji dla OSP Dawidy w ramach Mazowieckiego Instrumentu 

Aktywizacji Sołectw. Również z Urzędu Marszałkowskiego otrzymaliśmy kwotę dwie dotację. Pierwszą na 

działania edukacyjno-informacyjne w zakresie Programu Ochrony Powietrza. To jest kwota około 

14 000 000 zł. I w ramach tego projektu gmina również przeprowadzi akcje informatyczno-edukacyjną dla 

mieszkańców gminy z zakresu właśnie Programów Ochrony Powietrza. Tutaj ta kwota 14 000 będzie na to 

przeznaczona. Zaś drugą będzie stanowiła dotacja również w wysokości około 1 500 zł na zakup dwóch 

elektronicznych urządzeń pomiarowych do badań wilgotności drewna. Kwota nieduża, ale przyrządy bardzo 

potrzebne, zwłaszcza przy realizacji różnego rodzaju kontroli, bo wiadomo, że co spalamy w naszych 

piecach musi mieć odpowiednie parametry i często jest to istotne, żeby móc na bieżąco je te parametry 

określać i sprawdzać w momencie kontroli danej posesji. 

Również otrzymaliśmy dotację 6000 zł z Narodowego Programu Czytelnictwa dla dwóch naszych placówek. 

Ten program jest realizowany przez Ministerstwo Edukacji i Nauki. Te dwie dotacje były nam wczoraj 

również przekazane w formie podpisanych umów. Kwoty te ostatnio o których mówiłem może nie są zbyt 

duże, ale bardzo cenne, gdyż też uruchamiają pewne działania i są pobudzające i stymulujące, jeśli chodzi o 

takie działania dodatkowe, gdyż każda akcja, która wiąże się z dofinansowaniem, wymaga przygotowania 

pewnego programu i realizację później tego programu na terenie gminy, w związku z tym ona jest taką 

wprowadza pewne czasami nawet innowację, jak również uczymy się wielu rzeczy przy okazji realizacji tych 

programów zewnętrznych. Stąd nawet te nieduże kwoty pozwalają na rozwój bardzo dynamiczny gminy z 

uwagi właśnie na takie inne czasami spojrzenie niż to, które do tej pory było realizowane albo inaczej 

mówiąc na jakby rozbudowę tego i powiększenie tych horyzontów działań, które stosujemy. Proszę Państwa 

oczywiście w minionym okresie odbyło się szereg również imprez kulturalnych, sportowych. O tych 

wszystkich inwestycjach, o tych wszystkich uroczystościach macie Państwo informację na stronie 

internetowej gminy Raszyn, jak również na stronie facebookowej gminy Raszyn. 

No, na koniec chciałbym wszystkich Państwa gorąco zachęcić do kibicowania Idze Świątek w finale Roland 

Garros. Trzymamy kciuki. Mam nadzieję, że Iga powtórzy sukces i będziemy mogli nadal twierdzić, że to 

jest najwspanialszy ambasador naszej gminy. Ja myślę, że nawet w każdych warunkach Iga Świątek, przy 

każdym wyniku Iga Świątek jest dla nas wspaniałym ambasadorem. Wspaniale promuje naszą gminę i 

zawsze powinniśmy przy każdej sposobności dziękować jej za jej postawę i gratulować osiągnięć. Dziękuję 



bardzo. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję Panie Wójcie za informację tak szczegółową. Przed przejściem do kolejnego punktu porządku 

obrad poproszę Państwa o ponowne potwierdzenie obecności. Mam nadzieję, że kolejne osoby pojawiły się 

na sesji, w związku z tym Pani Olgo proszę o możliwość ponownego zalogowania się z programu eSesja i 

potwierdzenie obecności. 

Teraz Pani Ani brakuje. Poczekamy chwileczkę, dobrze zamykamy. Pani Beato potwierdziła Pani w tym 

momencie też obecność tak widzę. Jest Pani już obecna. Problem był przedtem, w poprzednim sprawdzeniu. 

Dobra, Pani Olgo zamykamy listę obecności. Przejdziemy do procedowania kolejnego punktu porządku 

obrad, a przed nami jest uchwała w sprawie zmian w budżecie na rok 2022. Witam Panią Skarbnik Liliannę 

Kłos, która za chwileczkę zreferuje nam projekt uchwały. Proszę bardzo głos dla Pani Skarbnik. 

 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Dzień dobry państwu. Uchwała w sprawie zmian w budżecie na 2022 w stosunku do uchwały, którą Państwo 

otrzymaliście, są w tejże uchwale niewielkie zmiany, a mianowicie tylko załącznik w tabelce numer 1 i w 

tabelce numer 2 zmienił się plan przed zmianą i plan po zmianie o kwotę 2700 zł. To jest o taką kwotę, która 

wpłynęła z Funduszu Pomocy na świadczenia dla obywateli Ukrainy. Została ona wprowadzona 

zarządzeniem w dniu 30-tego maja, czyli jak otrzymywaliście Państwo materiały jeszcze tego zarządzenia 

nie było. A została wprowadzona tak szybko dlatego, że Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej po prostu 

czekał na tę kwotę aż ona wpłynie i jak tylko wpłynęła, przekazaliśmy im środki i powstało zarządzenie. To 

jest 2 700 w paragrafie w dochodach. To jest również § 2 700 w rozdziale 853/95, a po stronie wydatków § 

311, czyli świadczenia społeczne, w rozdziale 853/95. To tyle jeśli chodzi o zmiany do autopoprawki, chyba 

Państwo otrzymaliście w dniu dzisiejszym te niewielkie. Natomiast wracając do samej uchwały to tak jak 

właśnie zostało to opisane Państwu w wyjaśnieniach, dochody ogółem zwiększamy o kwotę 2 425 572 zł i 

kwota ta obejmuje dochody bieżące zwiększone o 1 906 000 oraz dochody majątkowe zwiększone o 

519 572 zł. Wśród tych 519 000 dochodów majątkowych to jest 75 000, czyli części ze środków przyznanych 

nam przez zarząd fundacji firmy Velux. 

Na projekt rewitalizacji Parku Raszyńskiego to Pan Wójt opowiadał Państwu o zmianach, które nastąpią w 

parku. Reszta kwoty o której Pan Wójt mówił, będzie stanowiła dochody roku 2023. Natomiast pozostała 



kwota 444 572 zł. to znowu tutaj jest przesunięcie między rokiem 2022 a rokiem 2023 i środków, które 

zostały przyznane z Rządowego Funduszu Polski Ład w ramach Programu Inwestycji Strategicznych. 

Dlaczego przesuwamy? Dlatego że, firma Fal-Bruk. Tak? Tak. Firma Fal-Bruk to robi. Firma Fal-Bruk 

złożyła harmonogram wykonania pracy i w związku z tym harmonogramem ze środków zewnętrznych 

potrzebujemy więcej o 444 000, natomiast o 44 000 mniej wydamy środków krajowych. To już chyba na 

komisji mówiłam, że jeżeli chodzi o tę inwestycję, to najpierw musimy wydatkować środki własne, których 

udział stanowi w samej budowie tych dróg. Pomijamy tutaj inne wydatki, które również poniesiemy, a 

mianowicie nadzory inwestorskie. Musimy wydać swój udział, który stanowi 21%. Minimalny wymagany 

był 5%, my zakładaliśmy 10%, ale po przetargu okazało się, że ten przetarg jest - już Pan Wójt opowiadał - 

ta inwestycja będzie kosztowała więcej i stąd wydajemy swoje środki, a potem płacimy im w dwóch 

transzach. Jedna transza do 50% przyznanej kwoty w roku bieżącym, resztę po zakończeniu inwestycji. Do 

50% zakładamy, że to będzie w roku bieżącym, bo po odbiorze składamy wniosek do Banku Gospodarstwa 

Krajowego. Bank Gospodarstwa Krajowego przelewa nam środki i wtedy płacimy. 

To tyle jeśli chodzi o dochody majątkowe, natomiast dochody bieżące wzrastają o 1 906 000, z czego 

największą część, bo 1 500 000 stanowi prognozowane zwiększenie wpływów z tytułu opłaty praw od 

czynności cywilnoprawnych. Ten podatek zaplanowany na ten rok od osób fizycznych jest w kwocie 

4 300 000. Do końca maja wpłynęło 3 100 000. Ile wpłynie do końca roku? Zakładamy, że to będzie właśnie 

kwota wyższa. 

Następne zwiększenie o kwotę 240 000, dotyczy prognozowanych wpływów z odsetek, to jest § 920 w 

rozdziale 758/14. A te wpływy z odsetek dlatego możemy zwiększyć, że rośnie oprocentowanie środków na 

rachunkach bankowych na dzień dzisiejszy wynosi ono 3,45 jeżeli chodzi o nasze środki w naszym banku to 

oprocentowanie od właściwie w styczniu po raz pierwszy się pojawiło bo poprzednio środki na rachunkach 

bankowych od marca 2020 roku nie były oprocentowane. Od nowego roku już się pojawiło oprocentowanie, 

na razie było ono 0,99, potem 1,41, no teraz mamy 3,45, dlatego możemy zwiększyć planowane wpływy z 

tego tytułu. Wiadomo, że nie liczymy ich tak, że to będzie taka kwota w każdym miesiącu bo inwestycje 

mamy zaplanowane wysokie, duże wydatki inwestycyjne i środków na rachunkach bankowych może być w 

pewnym okresie znacznie mniej. Następnie o kwotę 140 000 zwiększono prognozowane dochody z tytułu 

dzierżaw za zajęcie pasa drogowego. Tutaj to jest też na podstawie, bo te dochody pojawiły się po raz 

pierwszy w bieżącym roku. Bo do tej pory to były tylko decyzje za zajęcie pasa drogowego. Jeżeli chodzi o 

dzierżawy, to zaplanowanych wydatków mamy już uzyskane 132% planu. Wcześniej planowaliśmy kwotę 



100 000 zł, zwiększamy o 140 do 240. Wprowadziliśmy dotację na realizację Rządowego Programu 

Rozwoju Czytelnictwa w kwocie 6000 zł. O tym programie pan Wójt opowiadał już, dlatego mimo, że Pan 

Wójt mówił, że wczoraj umowa wpłynęła, ale wcześniej nam już przekazali pieniądze, dlatego po 

wprowadzeniu środków wprowadziliśmy to od razu do budżetu. O kwotę 16 000 zwiększono planowane 

wpływy z [niezrozumiałe] odszkodowań. Tam był plan 1000 zł wcześniej, dlatego, że tych wpływów to na 

ogół nie ma specjalnie dużo, ale uzyskaliśmy z ubezpieczenia, powiem szczerze, że nie wiem dokładnie za co 

to było, ale z polisy ubezpieczeniowej otrzymaliśmy zwrot ponad 16 000 zł, tam chyba były zniszczone 

przystanki, coś zginęło bo były trzy wpłaty. Dwie po 5 000, prawie po 6 i jedna około 4. Jeszcze o 5 200 zł 

zwiększyliśmy plany w różnych, kas ubikacjach. To są przede wszystkim odsetki od... tutaj są to odsetki od 

nieterminowych płatności. I tak w rozdziale 010/44, to są odsetki od nieterminowych płatności przez 

mieszkańców z tytułu wybudowania przez gminę i przekazania mieszkańcom przyłączy na terenie posesji 

wraz ze studzienkami. W rozdziale 695 to są odsetki właśnie z tytułu nieterminowych płatności dotyczących 

zajęcia pasa drogowego, dzierżawy pasa drogowego i jeszcze jest w rozdziale 400/01 tu jest § 830 to są 

wpływy z usług. Chodzi o dostarczanie ciepła do apteki. Apteka już nie jest na naszym terenie, ale ciepło 

nadal dostarczamy. Jeszcze o 1200 zł zmniejszono plan w rozdziale 750/23 w § 0750 to są dzierżawy, 0830 

to są zwroty za media. Mała kwota była wstawiona, dlatego że w poprzednich latach właściwie to były 

niewielkie wpływy z tego tytułu. Chodzi o dzierżawę pomieszczenia, takiego wydzielonego pomieszczania 

na drugim piętrze w firmie PZU, które już nie bierzemy tych pomieszczeń, bo w okresie pandemii urząd był 

na ogół zamknięty, czyli oni nie mogli z tych pomieszczeń i tak korzystać, ale przy tworzeniu projektu 

budżetu nie było wiadomo czy jeszcze będą coś korzystali, czy nie, stąd było to wstawione, ale, ponieważ już 

nie korzystają, dlatego zdejmujemy to z planu. I w ten sposób dochody ogółem po zmianie wynoszą, wyniosą 

planowane, prognozowane w zasadzie, bo dochody to są prognozowane 190 201 568 zł. Natomiast wydatki 

zwiększamy o większą... wzrost wydatków następuje o większą kwotę, a mianowicie 3 429 000 zł i z tego 

wydatki bieżące rosną nieznacznie bo 37 500 zł, natomiast o 3 397 500 zł wzrastają planowane wydatki 

majątkowe. Jeżeli chodzi o wydatki bieżące, to one są naprawdę nieznaczne. Tutaj są nieznaczne zmiany i 

tak krótko wprowadzono kwotę 12 tysięcy na zakup wiat przystankowych, o 50 000 zwiększono środki na 

remonty budynków komunalnych, o 3 000... 30 000 zwiększono środki na zakup energii dla OSP, dla innych 

jednostek nie zwiększamy na razie środków na zakup energii. Energia to znaczy energia elektryczna i gaz i 

woda. Natomiast dla OSP, dlatego że oddawany jest nowy budynek i w związku w tymże budynkiem to 

około 15 000 będzie potrzeba na utrzymanie tego budynku, tak wstępnie według wstępnych kalkulacji 

referatu inwestycji na na ten rok oczywiście, natomiast dokładamy od razu 30 000 bo wydatki pozostałych 



jednostek również są znaczące. Najbardziej odczuwalny jest dostawa gazu. Na razie w tym planie co jest to 

się mieścimy ale jak przyjdzie sezon zimowy to... kolejny sezon zimowy to faktury za gaz będą znacznie 

wyższe. I jeszcze tutaj odnośnie wydatków bieżących to wprowadzono tę kwotę 6 000 na zakup czytelnictwa 

powiększaną oczywiście o nasze środki, czyli razem 7 500, bo zgodnie z zasadami tego programu to 20 000 

to stanowi udział... 20% stanowi udział gminy, 80% stanowi dotacja. 

O kwotę 12 000 zwiększono środki na wniosek Referatu Ochrony Środowiska w rozdziale 995, z 

przeznaczeniem na sfinansowanie kosztów wydania opinii środowiskowej i również o 80 000 zwiększono... 

o 80 000 zmniejszono środki na wydatki bieżące w rozdziale 801/01 § 4270. To są środki... to były środki 

przeznaczone na remonty szkół. Na wniosek to jest na wniosek referatu inwestycji przesunięto te środki do 

rozdziału 801/04 czyli do przedszkoli z przeznaczeniem na modernizację kotłowni w przedszkolu nr 1 przy 

ulicy Pruszkowskiej. No i jeszcze tam były przesunięcia w rozdziałach 801/04 i 854/04 to takie o niewielkie 

kwoty musieliśmy 

 

zwiększyć środki w rozdziale 854/04 § 254 to są środki dla przedszkoli niepublicznych. W tym rozdziale to 

są środki przeznaczone na wczesne wspomaganie rozwoju dziecka, a to z tego tytułu, że w jednym 

przedszkolu przybyło jedno dziecko, które wymaga wczesnego wspomagania, dlatego dotacje muszą być 

większe, a z kolei w innym przedszkolu, dokładnie tu chodzi o Bajkowe Przedszkole, dzieci było mniej więc 

rozliczając wydatki faktycznie poniesione do dnia złożenia praktycznie do końca maja na dotacje dla tego 

przedszkola, można było zdjąć kwotę 39 tysięcy z końcówką, dlatego te 4 390 przesunęliśmy z tych 

środków, a reszta, która pozostała ze zdjęcia przeznaczona została przesunięta została do § 43/30 z 

przeznaczeniem na środki jako środki przeznaczone dla innych gmin za dzieci z naszego terenu 

uczęszczające do przedszkoli na terenie tychże gmin. Tam jeszcze jak już wspominałam na Komisji Budżetu 

trzeba będzie znacznie większe środki wprowadzić ale również większe będą nasze środki, które przekażą 

nam inne gminy i to zrobimy już na innej sesji. Może jeszcze będą jakieś oszczędności w przedszkolach 

niepublicznych, jeżeli chodzi o dotację aczkolwiek byłyby większe, ale ze względu na to, że mamy dzieci z 

terenu Ukrainy to one jak gdyby w wielu przedszkolach uzupełniają te niedobory, które przedszkola te 

niepubliczne miały, bo chodziło mniej dzieci nie zgłaszały nam we wrześniu. Natomiast, jeżeli chodzi o 

wydatki majątkowe, to kwota 3 397 000 dotyczy różnych inwestycji. Pierwsza z nich to jest ta, o której 

wspominałam i Pan Wójt dokładnie Państwu opowiadał, te 5 dróg realizowanych ze środków w 80% ze 

środków z Polskiego Ładu. Tutaj przesuwamy kwotę 400 000 z roku 2023 na rok 2022 w związku z tym, że 



harmonogramem o którym wspomniałam od wykonawcy.  

Następne zadanie to jest rozbudowa ulicy Miklaszewskiego na którą zwiększamy środki łącznie o 4,5 

miliona. Przy czym na rok 2022 o kwotę 1 500 000, natomiast pozostałe środki to będą stanowiły 

zwiększenie wydatków na rok 2023. Również zwiększamy środki na projekt i rozbudowę budynku socjalno-

komunalnego w Podolszynie. To też Pan Wójt o tym opowiadał, już więc ja tylko wspomnę, że to 

zwiększamy na ten rok o 1 000 000 zł środki. Natomiast o 1 125 000 będzie zwiększenie na rok 2023, to 

wszystko jest ujęte w wieloletniej prognozie finansowej. I jeszcze... I jeszcze, jeżeli chodzi o Koncepcję 

Zagospodarowania Parku, tak się wcześniej to zadanie nazywało, jego nazwa została zmieniona na 

Rewitalizację Parku w Raszynie, dlatego, że wcześniej to była tylko koncepcja, teraz to zadanie już będzie 

obejmowało i koncepcję i projekt i wykonanie tejże rewitalizacji, to w pierwszym etapie i to na pewno 

zostanie zrealizowane w przyszłym roku, to jest budowa tężni na terenie Parku Raszyńskiego i to są właśnie 

to jest to zadanie na które dostajemy dofinansowanie z Duńskiej Fundacji, ale zadanie jest prowadzone z 

normalną końcówką, nie ma tam żadnych 8, 9, 7, dlatego, że to jest to nie są środki publiczne, nie są środki 

unijne, nie są ośrodki z europejskiego jakiegoś funduszu tylko z prywatnej firmy. I tutaj zwiększamy środki o 

80 000. Łącznie ta rewitalizacja będzie wprowadzona w kwotach 120 000 z tym że 40 000 jest przesunięte z 

koncepcji. Na koncepcję mieliśmy przeznaczone 40 000. Umowa jest na 22 750 zł. W związku z czym około 

18 000 pozostaje 17 z końcówką. I do tego dokładamy 80 000. Z tych 80 to 75 stanowi przyznaną dotację. 

Wprowadzamy również nowe zadanie pod nazwą Modernizacja Kotłowni w przedszkolu nr 1, to już Państwu 

wspomniałam, na to zadanie przeznaczamy 80 000 zł, które zabraliśmy wcześniej zabieramy ze środków na 

remonty szkół. Wprowadzamy również zakupy inwestycyjne nowe z łączną kwotą 27 500 zł i to jest 15 000 

na zakup kosiarki samojezdnej, 12 500 na zakup przyczepy do ciągnika. Również zwiększamy środki na 

zakup samochodów kwatermistrzowskiegodla OSP Raszyn. Tam wstępnie wcześniej było była kwota 

200 000, zwiększamy ją o 60 000 w związku z wnioskiem straży o takie pieniądze. To Pan Wójt nie wiem 

czy dzisiaj, ale nie słyszałam, chyba nie mówił o tym na komisji, natomiast opowiedział, że strażacy 

natomiast za swoje pieniądze mają zorganizować Dzień Strażaka. Nie będą potrzebowali od nas 

dofinansowania. Straż Raszyńska. I jeszcze tutaj 250 000 o 250 000 zwiększamy środki na zadanie pod 

nazwą Projekt i Budowa wraz z Wyposażeniem Strażnicy OSP w Dawidach. Strażnica praktycznie już jest 

wybudowana ale jeszcze środki na wyposażenie. Środki na wyposażenie przeznaczyły sołectwa w kwocie 

tam 40 paru tysięcy. Prawdopodobnie będą potrzebne większe środki i dodatkowo zostawiamy środki na 

ewentualne. zwiększenie kwoty umownej wynagrodzenia, co wynika z ustawy o zamówieniach publicznych, 

która zezwala na... która mówi wprost o tym, że na wniosek wykonawcy należy zwaloryzować kwotę 



wynagrodzenia w przypadku inwestycji trwających dłużej niż 12 miesięcy. I tak wykonawca wystąpił o 

waloryzację. Ile ona wyniesie tak wstępnie kalkulowałam, że może to być 200-210 000 ale to no to będą 

prowadzone negocjacje i się okaże ile tak naprawdę potrzeba. No i oczywiście ponieważ wydatki 

zwiększamy o... wydatki wzrastają o większą kwotę niż dochody. Różnica między tymi kwotami wynosi już 

1 003 428 zł, tym samym o taką kwotę zwiększa się deficyt w roku 2022 i ten deficyt zostanie pokryty z 

wolnych środków, które jeszcze pozostały do dyspozycji po zamknięciu roku 2021. Resztę tych środków, 

które pozostały po zamknięciu rok 2021, to już w uchwale o wieloletniej... o zmianie wieloletniej prognozy 

finansowej, wprowadzamy do roku 2023 i to jest wszystko co było z wolnych środków. Więcej już wolnych 

środków nie będziemy mieli do dyspozycji w tymże roku.  

Przychody to tak jak deficyt zwiększył się o ten 1 003 428 zł. Rozchody no to pozostały niezmienione, bo 

one są zgodne z zawartymi umowami i rozchody dotyczą wykupów obligacji. I to tyle, jeżeli chodzi o 

zmiany w budżecie na rok 2022. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję Pani Skarbnik za szczegółowe wyjaśnienia omówień projektu uchwały budżetowej. Projekt 

uchwały był omawiany w dniu wczorajszym Komisji Budżetu, Inwestycji i Mienia Komunalnego. Proszę o 

zabranie głosu Pana Przewodniczącego Tadeusza Pawlikowskiego? 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Komisja Budżetu i Mienia Komunalnego zaopiniowała o projekt uchwały w sprawie 

zmian w budżecie na rok 2022 pozytywnie 8 głosami. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Pierwsza zabiera głos Pani Radna Beata Sulima-Markowska. Proszę 

głos dla Pani Radnej. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu, ja tylko mam krótkie pytanie dotyczące wydatki budżetu, środki w rozdziale 4/4300. 

Kwota 12 000 z przeznaczeniem na sfinansowanie kosztów wydania opinii środowiskowej. W jakim celu 

wydawana jest ta opinia? To z takiej ciekawości, jakby o co chodzi? Musimy to wiedzieć. Do Pana Wójta 

pewnie to pytanie.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie... 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Musi Pani przepraszam, ale musi Pani powtórzyć, bo ja nie bardzo wiem...  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Zerwało w pewnym momencie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

...nie pamiętam pytania. Nie mogę zrozumieć pytania. Proszę powtórzyć pytanie. Przepraszam bardzo Pani 

Radna, ale ja po prostu mnie zrywało. Ja nie słyszałem, nie słyszałem Pani pytania. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

No to już mówię jeszcze raz. W wydatkach bieżących jest wzrost kwoty... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Bo ciągle zrywa. Przepraszam. 

 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie szkodzi. Sekundkę. Może teraz coś lepiej? Nie bardzo. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Próbujmy.  

 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

W wydatkach bieżących[niesłyszalne] 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beato, do Pana Wójta interesant akurat... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Przepraszam jeszcze raz, no ja... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani , czy pani usłyszała zapytanie pani Radnej? Chyba Pani usłyszała, tak mi się wydaje przynajmniej. 

Może by Pani udzieliła odpowiedzi. 



 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja mogę spróbować jeszcze raz, wyłączyłam kamerę, może będzie lepiej.  

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Spróbujmy. 

 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

W wydatkach bieżących jest wzrost kwoty o 12 000 w rozdziale 995 § 43/00 z przeznaczeniem na 

sfinansowanie kosztów wydania opinii środowiskowej. Czego dotyczy ten koszt, jakiej sytuacji? Jakieś takie 

założenie na przyszłość, czy jeszcze gdzieś konkretny cel tej tych wydatków 12 000? 

 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No ta myślę, że tutaj Pani Skarbnik odpowie bo na pewno miała wniosek z Referatu Ochrony Środowiska. 

My generalnie opinii wykonujemy bardzo dużo, zarówno jeśli chodzi o naruszenie stosunków wodnych, jak 

różnego rodzaju jeszcze innych opinii, ale tutaj pewnie wniosek był składany bezpośrednio do Pani Skarbnik, 

więc Pani Skarbnik bardzo proszę o ewentualnie wyjaśnienie, jeśli tam był szczegółowy opis przeznaczenia 

tych środków. 

 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy)  

Tak, był opis. Zabezpieczenie środków na realizację zadania dotyczącego... na realizację zadania w zakresie 

korzystania w niezgodności inwestycji z przepisami w zakresie ochrony środowiska dotyczącego 

przedsięwzięcia polegającego na budowie telekomunikacyjnego obiektu budowlanego 28985 WWA Raszyn 

Puchały 60 na działce nr 2/1, obręb Puchały Gmina Raszyn i przedsięwzięcia polegającego na budowie 

obiektu telekomunikacyjnego telefonii komórkowej Orange Polska SA zlokalizowanego na dachu budynku 

na działce 504/1, obręb 14, ulica Poniatowskiego 21. 

 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Czyli reasumując, żeby tu podkreślić po prostu, do nas wpływają wnioski o decyzje środowiskowe dla 

realizacji tzw. tych masztów telefonii komórkowej i my np. bo nie będę ukrywał, że w wielu przypadkach no 

ta decyzja środowiskowa jest negatywna, ale, żeby taką decyzję negatywną wydać, musimy mieć opinię 

biegłego, który ewentualnie będzie potwierdzał szkodliwość działania takiego powiedzmy anteny telefonii 

komórkowej. I stąd te środki, które są przeznaczone tutaj jak Pani Skarbnik czytała już konkretne zadania, bo 

tam wpłynęły już po prostu wnioski od no potencjalnych tutaj operatorów. Zazwyczaj jest to tak, że są to 

grunty, które są wynajmowane lub wydzierżawiane od właścicieli i tam jest chęć budowy takiej telefonii 

komórkowej. 

 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Rozumiem, że my nie mamy takich możliwości prawnych, żeby tymi kosztami obciążyć wnioskodawcę? Nie 

możemy? 

 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No nie. Tutaj my wydajemy decyzję środowiskową, w związku z tym w tym wypadku postępowaniu, nie 

możemy tego obciążać tego. Inaczej jest np. jeśli pobieramy próbki z np. ze spalania odpadów, to tam do 

sądu kierujemy sprawę i tam sąd zasądza nam zwrot kosztów. Oczywiście w przypadku, jeśli ta próbka 

wykazuje spalanie odpadów, ale tutaj w tym wypadku nie. To jest tylko potwierdzenie decyzji. Podobnie jest 

zresztą, jeżeli jest naruszenie stosunków wodnych. My tam też, że tak powiem, wydajemy decyzję, ale to jest 

nasz koszt. Później te decyzje są naszym kosztem. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze, dziękuję. Tylko tyle chciałam. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pani Radnej Teresy Senderowskiej. Proszę bardzo. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja mam... Dzień dobry Państwu, ja mam krótkie pytanie do Pana Wójta, bo tutaj w wyjaśnieniach właśnie 

przeczytałam, że jest i Pan Wójt to również mówił, Pani Skarbnik, będzie wykonywana ulica Dworkowa i 

część ulicy Opaczewskiej i chciałabym dopytać, czy istnieje możliwość... ja rozmawiałam już od 2018 roku 

właśnie z Panem Wójtem na ten temat, wykonania nasadzeń, jeżeli oczywiście, że będzie to możliwe i czy ta 



kwota obejmuje te nasadzenia. I drugie pytanie. Ponieważ usłyszałam w sprawozdaniu, że otrzymaliśmy 

środki z Polskiego Ładu, czy istniałaby możliwość przeznaczenia części kwoty lub całej kwoty, jeżeli Rada 

Wysoka Rada się zgodzi na dalszą część ulicy Opaczewskiej, ponieważ teraz w projekcie jest tylko część 

ulicy Opaczewskiej. No i tutaj ja się obawiam, że to będzie źle wyglądało. W pewnym momencie się 

skończy ta inwestycja na części drogi i dobrze by było, żeby to jeden wykonawca zrobił. No bo ja się 

obawiam, że potem po latach to już trudno będzie wizualnie dopasować materiały i tak dalej. Czy istnieje 

taka możliwość Panie Wójcie? 

 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Mówiąc od końca, to oczywiście możliwości takiej, żeby robił to jeden wykonawca to nie ma, kiedy by ta 

budowa nie miała nastąpić, dlatego, że każda budowa jest na podstawie odpowiedniego odpowiedniej 

umowy i odpowiedniego postępowania przetargowego, czyli na realizację ulicy Opaczewskiej, jeśli 

będziemy mieli na to odpowiednie środki, potrzeba nam, że tak powiem, nowego postępowania 

przetargowego. Nie musi, nawet powiem szczerze, małe prawdopodobieństwo jest żeby wygrał ten sam 

wykonawca, ale no wszystko jest możliwe. Jeśli chodzi zaś o ulicę Opaczewską, ja specjalnie dokonałem 

takiego wyboru, że najpierw robimy ulicę Dworkową, które de facto jest też tańsza w swojej w swoim 

zakresie, dlatego że ona nie spełnia żadnych, jak to się mówi norm, parametrów, zgodnie z rozporządzeniem 

o warunkach technicznych, jakim powinny odpowiadać drogi i ich usytuowanie. Tak brzmi tytuł tego 

rozporządzenia. W związku z tym, ponieważ Polski Ład w tym zakresie nie wymagał akurat zgodności z 

rozporządzeniem, w związku z tym przeznaczyliśmy ulicę Dworkową też uważając, że ulica Dworkowa jest 

bardziej zabudowana od ulicy Opaczewskiej. Ulica Opaczewska zaś jest wykonana w standardzie, który 

gwarantuje nam bez ulicy Dworkowej, sama ulica Opaczewska jest gwarantuje nam możliwość pozyskania 

środków z Funduszu Dróg... z Funduszu Dróg Rządowych... z Rządowego Funduszu Dróg. I to daje nam 

możliwość wpisania ulicy Opaczewskiej do realizacji tego zadania, bo tak jak Pani tutaj wspomniała ulica 

Opaczewska de facto pochłonęłaby całą wartość tego zadania, tych środków, które tutaj mamy na 

dofinansowanie i nie jest możliwe to, co powiedziałem, żeby wykonywać to jakby w jednym ciągu, że teraz 

dodamy komuś czy coś takiego. No myślałam, że, jakby to już ta wiedza jest, że no to jednak jesteśmy 

ograniczeni prawem zamówień publicznych i ograniczeni odpowiednim postępowaniem i przejrzystością, 

jeśli chodzi o realizacji danego zadania. Jeśli zaś chodzi o nasadzenia, o których pani wspominała, to jak 

najbardziej takie nasadzenia mogą nastąpić, tylko nie w pasie drogowym. Obecnie w pasie drogowym, tam, 

gdzie nie ma terenów zielonych, zaprojektowanych, nie sadzi się drzew, to nie ma czegoś takiego, że się po 



prostu idzie i się nasadza drzewka bo gdzieś tam powstał jakiś akurat jakieś miejsce. Sam koszt pozyskania 

gruntów wzdłuż ulicy Opaczewskiej, na ZRID-em to jest ponad 1 000 000 zł. 

I proszę Pani no nie pozyskuje... Te grunty są pozyskane na budowę drogi, zgodnie z rozporządzeniem. 

Nasadzenia możemy wykonywać tam, gdzie są elementy zielone. No na ulicy Opaczewskiej zgodnie z 

projektem nie ma za dużo elementów zielonych, dlatego, że tam jest zaprojektowany chodnik, po drugiej 

stronie chodnik, ścieżka rowerowa, czyli jak to się mówi cały, że tak powiem, garnitur ten, który wymagany 

jest dla takiej no już super ulicy, którą, którą chcę się powiedzmy, na którą chce się uzyskać dofinansowanie. 

Miejsca na nasadzenia, jeśli się znajdą gdzieś jakieś tereny, które by wychodziły poza pas drogowy, można 

tam wtedy ewentualnie te nasadzenia i bardzo chętnie te nasadzenia zrobimy bo nie będę ukrywał, my mamy 

generalnie w gminie problem ze znalezieniem miejsca na nasadzenia, to znaczy elementów decyzji, gdzie 

mamy zgodnie z decyzją nakaz... dokonania nasadzeń, jest bardzo dużo, ale one mówią nam, że mamy na 

terenie gminy dokonać takich a takich nasadzeń. Zazwyczaj mamy problem z tymi nasadzeniami, bo nie 

mamy gdzie ich zlokalizować. Zazwyczaj te nasze tereny są na tyle drogie i cenne, że nikt nie jest w stanie 

wygospodarować takiego terenu. Ja myślę też, że tutaj duża rola dla mieszkańców, którzy również na swoich 

działkach powinni no jak najwięcej sadzić drzew i rzeczywiście mieć zagospodarowane w ten sposób 

ogrody. 

Ale to już powiedzmy pewien styl, styl że tak powiem zagospodarowania, który pewnie u nas może też 

jeszcze nie jest tak do końca realizowany, ale to jest wynika również z tego, że działki gruntu, które 

dysponują nasi mieszkańcy, są stosunkowo nieduże, w związku z tym trudno tam zlokalizować jakiekolwiek 

nasadzenia. Także, jeżeli znajdzie się jakiś kawałek, powiedzmy placu poza pasem drogowym to takie 

nasadzenie na pewno jest możliwe do zrealizowania, ale tylko poza pasem drogowym. 

 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. Nie, nie, dziękuję, to wystarczy. Natomiast jeszcze jedno pytanie. Jaki termin ewentualnie wykonania 

tej ulicy Opaczewskiej? Czy to będzie kilka lat? Czy może można liczyć na przyszły rok? Czy to zależy... 

 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Można liczyć na przyszły rok. Wszystko będzie zależało od tego, jak kiedy będzie ogłoszony program. Na 

przełomie lipca i sierpnia zazwyczaj taki program jest ogłaszany na dofinansowanie. Ulica Opaczewska jak 

będzie zgłoszona na pewno wtedy będzie realizowana w przyszłym roku. 



 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Czy są pytanie jeszcze w tym punkcie porządku obrad? 

Nie widzę. Teraz pytanie, Panie Olgo dobrze, sprawdzimy ponownie obecność na sesji, może ktoś z Państwa 

Radnych zalogował się do systemu i jest razem z nami przed głosowaniem. Proszę Państwa o potwierdzenie 

obecności. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja się pojawiłem, witam Państwa serdecznie. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dzień dobry, witam Panie Andrzeju. 

Mamy 19 osób w tej chwili, tak? 

Nie ma jeszcze Pana Wiesława i Pana Radnego Marka Bańburskiego. Dobrze Pani Olgo, zamykamy 

możliwość potwierdzenia obecności i przejdziemy do głosowania projektu uchwał. 

19 osób obecnych, 2 osoby nieobecne. Przystępujemy do głosowania. Uchwała w sprawie zmian w budżecie 

na rok 2022. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał?  

17 za, 2 głosy wstrzymujące, 2 osoby nieobecne. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. Przed 

nami prognoza wieloletnia, którą też omówi nam Pani Lilianna Kłos Skarbnik Gminy Raszyn. Proszę Pani 

Skarbnik o zabranie głosu.  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy)  

W uchwale w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej nastąpiły też niewielkie zmiany, a 

mianowicie w tabeli nr 1 tam gdzie się... gdzie macie Państwo dochody ogółem, dochody bieżące, oraz 

dochody z tytułu dotacji, to kwoty wzrosły o 2 700 zł, przy wydatkach również po 2 700 bo mamy wydatki 



ogółem i wydatki bieżące, co wynika z tego co już wcześniej powiedziałam z zarządzenia z 30 maja, ale 

jeszcze i w części w uzasadnieniu również został dopisany bo tam wcześniej mieliście Państwo odniesienie 

tylko do jednego zarządzenia, które jest wprowadzane do wieloletniej prognozy, bo to zawsze wieloletnią 

prognozę w uzasadnieniu odnosimy się do poprzedniej wieloletniej prognozy i podajemy zarządzenia, które 

miał... które były podpisane przez Pana Wójta pomiędzy poprzednią uchwałą a obecną. To też dochodzi to 

zarządzenie 102/2022, a przy okazji jeszcze poprawiamy w drugim punkcie, tam zmniejszaliśmy limit od 

450 000, jednak zmniejszamy o 350 na zimowe utrzymanie dróg i w ten sposób zostaje nam... zostaje nam 

300 000 na sezon zimowy, dlatego, że już wydaliśmy 250 000 na sezon zimowy kolejny. Pozostałe zmiany, 

które Państwo otrzymaliście, to są w takiej formie, w jaki były przedstawione, czyli rok 2022 to jest 

najprostsza rzecz, dlatego, że on tutaj w WPF-ie są wszystkie te dane wymagane przez WPF, które odnoszą 

się do roku 2022, czyli do uchwały przed chwilą przez Państwa przegłosowanej. Natomiast, jeżeli chodzi o 

rok 2023 to tutaj dochody bieżące zostały zwiększone o kwotę 1 008 428 zł. To jest o kwotę, która pozostała 

z przyznanej nam... przyznanego nam dofinansowania do budowy parku na rok 2023 oraz o zmniejszona o 

444 000 z Polskiego Ładu, gdyż jak przy omawianiu uchwały poprzedniej wspomniałam, zwiększyliśmy 

dochody na rok 2022, zmniejszając na rok 2023 zgodnie z harmonogramem złożonym przez wykonawcę 

czyli firmę Fal-Bruk. Poza tym dochody bieżące na rok 2023 zwiększono o 3 000 000 zł i to są pozostałe 

dochody, czyli nie subwencje, nie udziały w podatkach, nie dotacje. Wszystkie inne stanowią pozostałe 

dochody. Natomiast, jeżeli chodzi o wydatki to wydatki zostały zwiększone na rok następny o 5 015 816 zł. I 

to są wydatki majątkowe wynikające z tych zadań wieloletnich, jak przede wszystkim z ulicy 

Miklaszewskiego, na którą wydatki zwiększamy o 4... o 3 000 000 na rok przyszły oraz wprowadzenia 

rewitalizacji Parku Raszyńskiego. To jest pokazane w załączniku nr 2. Tam na przedostatniej stronie 

znajdują się tutaj... tutaj widać po kolei może projekt budowa strażnicy wraz z wyposażeniem. To co zostało 

[niesłyszalne] na rok 2022 o 250 000 przy jednoczesnym zdjęciu kwoty 510, która była w takiej rezerwie 

zostawiona wcześniej na wszelki wypadek na rok 2023. I zwiększono o kwotę 3 000 000 to już 

Miklaszewskiego. To już chyba się powtarzam, bo 3 000 000 wydatki na ulicę Miklaszewskiego na rok 2023, 

o 1,5 na rok 2022. O 400 000 zmniejszenie dróg w ramach Polskiego Ładu, tych 5 dróg, a o zwiększenie o 

400 na ten rok, bo z tych pięciu ulic tak naprawdę trzy będzie prawdopodobnie robione w tym roku, a dwie w 

roku przyszłym. 

Jeszcze na budynek komunalny, to też wspomniałam, że na ten rok zwiększamy o 1 000 000 zł, na przyszły o 

1 125 00. To jest zapisane w właśnie na ostatniej stronie załącznika nr 2 oraz wprowadzony park... 

rewitalizacja Parku Raszyńskiego. Czyli, nie wiem czy tam jest napisane czy nie, że to jest łącznie... że to 



jest koncepcja, projekt i wykonanie. Wstępny szacunkowy koszt 1 920 120 w tym roku, 1 800 000 w 

przyszłym roku. Dlatego, że w tym roku zapłacimy tylko za koncepcję, na którą mamy już umowę i jeszcze 

zrealizujemy projekt. Wykonanie już w roku przyszłym. Docelowo to środki z właśnie z Fundacji Duńskiej. 

My płacimy podatek VAT bo oni dofinansowują tylko wartość netto. I to chyba... Aha! Tutaj jeszcze, 

jeszcze, jeszcze... zwiększają się... zwiększył się deficyt o milion... deficyt się zwiększył o 1 008 388 zł. 

388 zł i ten deficyt jest będzie pokryty z wolnych środków, które jak już wcześniej wspomniałam, z reszty 

wolnych środków, które pozostały po roku 2021. I to chyba wszystko.  

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję pani Skarbnik. Poproszę o opinię Komisję Budżetu, Inwestycji i Mienia Komunalnego Pan 

Przewodniczący Tadeusz Pawlikowski.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, komisja zaopiniowała projekt uchwały w sprawie zmian wieloletniej prognozy 

finansowej Gminy Raszyn na lata 2022-2030 pozytywnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Proszę bardzo, czy są pytania do Pana Wójta, do Pani Skarbnik, w tym 

punkcie porządku obrad? Nie widzę. Przechodzimy do głosowania projektu uchwały wraz z 

autopoprawkami, która została do Państwa przesłane w dniu dzisiejszym.  

Pani Olgo, proszę przygotować głosowanie i przystępujemy do głosowania projektu uchwały. Przystępujemy 

do głosowania uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Raszyn lata 2022-2030 z 

autopoprawkami. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęcia projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? Pani Olgo, wszyscy oddali głos? 

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Nie. Jeszcze nie wszyscy. Jeszcze Pan Radny. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Włączyłem głosowanie i jest... trwa ładowanie więc nie mogę zagłosować, jestem za. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę o potwierdzenie głosu Pana Radnego. 



Kto jeszcze? 

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Jeszcze Pan Radny Zawistowski i Radna Kuran-Kalata. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pan Radny Zawistowski chyba opuścił spotkanie. Widziałam, że wyświetlała się informacja. Pani sprawdzi 

czy jest w Zoom-ie. 

Olga Kazubek (Biuro Rady)  

Nie ma. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, zamykamy głosowanie. Proszę o wyświetlenie wyników głosowania. 

14 za, 3 osoby wstrzymujące, 2 brak głosów, 2 osoby nieobecne. Uchwała została przyjęta. Pani Skarbnik, na 

dzisiaj chyba to już z nami jest wszystko. Spotkanie dzisiejsze dobiegło końca. Dziękuję Panie za obecność, 

za tak szczegółowe informacje. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy)  

Dziękuję Państwu również. Do widzenia. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Do widzenia. 

 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Bardzo dziękuję, Pani Skarbnik. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. Przed nami uchwała planistyczna. Uchwała w sprawie 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Część terenów położonych we wsi Łady w Gminie 

Raszyn, rejon ulicy Ziołowej i ulicy Za Olszyną. Witam Panią Kierownik Monikę Łachniak, która zreferuje 

projekt uchwały. Głos dla Pani Kierownik, proszę bardzo. 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Dzień dobry Państwu. Procedura planistyczna, o której dzisiaj mówimy i projekt, który został Państwu 



dzisiaj przedstawiony na sesję, została rozpoczęta na podstawie uchwały z 2020 roku w sprawie 

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu położonego w miejscowości Łady w rejonie ulicy 

Ziołowej i ulicy za Olszyną. 

Uchwała dotyczy takiego terenu dosyć dużego, o powierzchni około 17 ha. Włości pomiędzy ulicą Ziołową i 

ulicą za Olszyną. Południowa część terenu to są głównie tereny z zabudową zagrodową i zabudową 

mieszkaniową i tu jedna działka 38/3 jest również zabudowana zabudową zagrodową. 

Ulica Za Olszyną jest to ulica tzw. ślepa, która ma włączenie od wschodu do drogi powiatowej ulicy Drogi 

Hrabskiej, natomiast ulica Ziołowa ma włączenie od strony wschodniej do drogi ulicy Drogi Hrabskiej, 

natomiast od północy trwa połączenie z projektowaną ulicą Grudzi. Teren objęty niniejszą uchwałą to jest na 

dzień dzisiejszy zgodnie z obowiązującym planem to południowa część działek południowa część terenu są 

to tereny zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej, natomiast pozostała część to są tereny rolne. Północna 

część oczywiście jest w liniach rozgraniczających ulicy Ziołowej, które zgodnie z zarówno z obowiązującym 

planem, jak i projektem planu ma 12 m w liniach rozgraniczających. O szczegółach projektu planu i tych 

ustaleniach przedstawi je Państwu te szczegóły przedstawi je Państwu Pan Krzysztof Zgierski, który jest 

projektantem planu. Ja tylko powiem... już to zamknę... i udostępnię Państwu ten projekt planu. I powiem o 

takich ogólnych założeniach czyli projekt planu przewiduje zabudowę głównie zabudowę zabudowę 

mieszkaniową jednorodzinną, tu z niewielkim fragmentem zabudowy usługowej z takim dopuszczeniem 

terenów... z dopuszczeniem zabudowy mieszkaniowej. Ta zabudowa mieszkaniowa jednorodzinna jest w 

formie... zaplanowana jest w formie wolnostojącej i w formie zabudowy bliźniaczej. Północna część, tak jak 

powiedziałam, znajduje się w liniach rozgraniczających ulicy Ziołowej i tutaj we fragmentach od 

południowej strony też niewielkie fragmenty, które pokrywają się z liniami rozgraniczającymi w obecnym 

planie, są przeznaczone pod drogę dojazdową ulice Za Olszyną. Projekt planu jest zgodny z miejscowym 

planem. Przepraszam, projekt planu jest zgodny ze obowiązującym studium. Projekt ten został zaopiniowany 

pozytywnie, pozytywnie uzgodniony. Uzyskaliśmy zgody rolne od Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

Projekt ten był wyłożony do publicznego wglądu od 28 lutego do 31 marca. 22 marca odbyła się dyskusja 

publiczna, na którą przybyli zainteresowani. W wyznaczonym terminie, to jest 14 kwietnia, nie wpłynęły 

uwagi, w związku z czym nie zachodzi konieczność ich rozstrzygania przez Państwo. Dziękuję. To z mojej 

strony tyle. Resztę tutaj dopowie Państwu Pan Krzysztof Zgierski. Dziękuję. 

 



Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Szanowni Państwo, ja też pozwolę sobie udostępnić jeszcze ten rysunek planu i może powiem tak pokrótce o 

parametrach zabudowy. Otóż, otóż, otóż... Przepraszam. Tak jak Pani Monika wspomniała, ten teren ma być 

w założeniu terenem pod zabudowę wolnostojącą lub bliźniaczą. Powierzchnia biologicznie czynna ma 

wynosić 50%. Wysokość zabudowy dla budynków mieszkalnych 10 m i 6,5 m dla budynków gospodarczych 

i garaży. Natomiast przewidywane minimalne powierzchnie działek budowlanych to 1000 m dla zabudowy 

wolnostojącej i 750 m dla zabudowy bliźniaczej. Maksymalna powierzchnia sprzedaży w lokalu usługowym 

to 50 m zgodnie ze studium i te parametry zabudowy jakby są dostosowane do skali i do ustaleń planów 

zagospodarowania otaczających ten teren, także tutaj mamy pełną ciągłość planistyczną pod tym względem. 

No i jeszcze tylko dopowiem, że praktycznie uchwalenie, doprowadzenie do końca tych prac nad tym planem 

to jest tak naprawdę ukoronowanie już wieloletniej pracy, dużo dłuższej niż do 2020, ponieważ ten teren w 

2015 Państwo Radni zadecydowali właśnie, żeby ten teren w 2014 przepraszam, żeby w ten teren studium 

uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego przeznaczyć pod zabudowę. Jakby pokłosiem 

tej decyzji wtedy planistycznej jest ten projekt uchwały, który dziś Państwu przedkładamy. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. W tej chwili poproszę Pana Radnego Janusza Hoffmana o opinię Komisji Planowania 

Przestrzennego i Inwentaryzacji. Głos dla Pana Radnego. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Witam wszystkich bardzo serdecznie. Panie Przewodniczący, 

komisja obradowała 17 maja i pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 5 głosów było za przy 2 

wstrzymujących się. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Głos dla Pani Radnej Beaty Sulimy-Markowskiej, proszę bardzo jako 

pierwsza. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Ja mam tylko... tylko znaczy jedną mam uwagę i jedną wątpliwość i tym się chciałam z Państwem 

podzielić. Przede wszystkim rozdział 3 § 8 ustęp 1 punkt 3. Dopuszcza się usytuowanie budynków 

zwróconych ścianą bez otworów okiennych lub drzwiowych w odległości 1,5 m od granicy działki 

budowlanej lub bezpośrednio przy tej granicy. To znaczy prawo budowlane mówi 3 m bez otworów, 4 m z 

otworami. My tutaj dajemy 1,5 m lub bezpośrednio przy granicy. Czy my w jakiś sposób nie powodujemy 



takim zapisem, że potem problemów, które występują z takiej no zbyt intensywnej zabudowy, to też, że te 

budynki względem siebie będą dość blisko i nawet kwestie pożaru czy czegokolwiek jakby dopuszczamy 

doprowadzamy tym zapisem do takiej sytuacji trochę no jakby później rodzących pewne konsekwencje. I to 

jest jedna rzecz. A druga rzecz troszkę tutaj mam taką uwagę co do zapisu § 10 ust. 1. W oznaczonych na 

rysunku planu terenach zdrenowanych dopuszcza się zabudowę po przebudowie lub likwidacji drenażu 

rolniczego. Ja wiem, że tutaj decyzje wydają Wody Polskie o likwidacji lub przebudowie drenażu, ale dają 

możliwość jakby likwidacji w dużej mierze no pewnie też Wody Polskie, nie wiem, mam takie wrażenie, że 

też jest jakaś taka furtka do likwidacji tych urządzeń drenarskich, a potem mamy problemy właśnie z 

zalewaniem, problemy ze sprowadzeniem wód opadowych i przyglądajmy się temu mocniej i tak bardziej, że 

tak powiem rozsądniej, żeby potem no jakby mieć w świadomości, że będą tam jeszcze ludzie. To co my 

dzisiaj uchwalimy to jakby będzie skutkowało na dalsze warunki ich życia. Co do tego drenażu, to to jest 

tylko moje wątpliwość. Jeżeli jest to poprawnie i tak się przyjmuje i to nie widzicie Państwo żadnych 

skutków, no to ja się nie będę tego czepiać, no ale te o 1,5 m od granic działki lub bezpośrednio przy granicy, 

to znaczy, że możemy wstawiać budynek w budynek bez żadnego takiego oddechu. No wydaje się, że chyba 

to jest coś jest nie tak, albo może to ja czegoś nie rozumiem. No prosiłabym o wyjaśnienie. Dziękuję bardzo. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Kierownik, poprosimy. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

ja mogę się odnieść. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę. 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

To proszę, jeżeli Pan... 

 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Więc tak, po pierwsze możliwość. Prawo budowlane mówi o odległości 3 m od granicy działki w przypadku 

ściany bez otworów okiennych lub drzwiowych. To są 4 m w przypadku ściany z otworami okiennymi lub 

drzwiowymi. Przy czym prawo budowlane również dopuszcza, żeby plan miejscowy plan zagospodarowania 

przestrzennego zmniejszył te odległości właśnie do 1,5 bądź przy granicy działki budowlanej, i z takiej 



delegacji ustawowej w tym planie korzystamy. Ta delegacja wynika m.in. z tego i ten zapis, że na tym 

obszarze będą są dopuszczone budynki w zabudowie bliźniaczej. Budynki w zabudowie bliźniaczej są to z 

definicji budynki, które są posadowione na granicy działki ścianami bez otworów okiennych lub 

drzwiowych, prawda? Jest to jest ślepa ściana, są to dwa budynki, które są zlepione ze sobą ślepymi 

ścianami, stąd ten zapis. Natomiast kwestie... poruszała Pani kwestie związane z bezpieczeństwem 

pożarowym. Te kwestie są szczegółowo regulowane przez przepisy warunków technicznych dla budynków i 

ich usytuowania [niesłyszalne] takiego rozporządzenia z prawa budowlanego i te kwestie są, jakby 

rozpatrywane osobno na etapie projektu budowlanego oraz decyzji pozwolenia na budowę. Dlatego tutaj 

uważam, że ten zapis jest w tym planie niezbędny i konieczny. Co więcej, jakby nie powoduje żadnych 

żadnego niebezpieczeństwa. Co więcej, zapis o którym Pani mówiła odnośnie terenów zdrenowanych 

wynika wprost z opinii z pism, które dostajemy od WZMiUW-u, przepraszam, starego WZMiUW-u, teraz 

obecnie Wód Polskich, a Wody Polskie życzą sobie, aby mieć możliwość decyzji. Tak jak Pani zauważyła, 

Wody Polskie każdorazowo taką przebudowę czy prawda, czy też likwidację opiniują, oni chcą po prostu 

mieć możliwość dowolnego dowolnej decyzji, podjęcia dowolnych decyzji. Jeżeli byśmy natomiast napisali 

np. w tym planie, że tylko przebudowa a tam np. właśnie ta przebudowa jest bez sensu, no to już jakby oni by 

mieli ręce związane, prawda. Natomiast ja bym tutaj też tego nie obawiał. Ten zapis jest... wynika wprost z 

woli Wód Polskich i pism, które oni do nas ślą i dlatego też ten zapis jest w takim kształcie w tym planie. 

Dziękuję bardzo. 

 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

ja tylko się odniosę. To co Pan [niesłyszalne] ostatnio tak. Wytłumaczył mi Pan, ja to już rozumiem, ale ten 

zapis o te 1,5 m, no powiem szczerze, że ja mam tutaj obawy bo powstanie budynek bliźniaczy, które 

oczywiście jedną ścianą będzie zalegał do drugiego budynku, ale kolejną ścianą może być 1,5 m i znowu 

następne 1,5 m czyli 3 m [niesłyszalne] budynki względem siebie. Dochodzimy do bardzo takiego 

zagęszczenia i nie wiem, czy to jest... o to nam chodzi, to po pierwsze, a druga rzecz, którą bym chciała, 

może Pani Monika będzie wiedziała, jak wygląda ten zapis w innych sąsiednich już uchwalonych planach w 

okolicy. Bo może dobrze by było, gdybyśmy się wstrzymali jeżeli [niesłyszalne]tam też już na to 

zezwoliliśmy. No ja nie pamiętam wszystkiego tak dokładnie. Pani zapewne ma tę wiedzę większą, to byśmy 

się trzymali tego, co mają inni, że to jednak, że tak powiem traktować może jednakowo mieszkańców bo być 

może jest to uzasadnione. Nie upieram się, ale wydaje mi się, że tutaj no jednak [niesłyszalne] myśleć, że 

kształtujemy tę przestrzeń na wieki wieków do naszych śmieci i dalej, więc dobrze by było, żebyśmy mieli 



tego świadomość i zrobili to rozsądnie. To tyle z mojej strony. Pani Moniko, jeśli mogę prosić... 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Tak, oczywiście. To znaczy jeżeli kwestia zagęszczenia, to tutaj też to zagęszczenie jest takie samo, tożsame 

właściwie z tym, jeżeli by takiego zapisu nie było, dlatego że, powierzchnia zabudowy jest powierzchnia 

biologicznie czynna, które jest w tym planie, jest przewidziana w 50% więc nie ma znaczenia tego, gdzie ten 

budynek jest usytuowany, czy on będzie bezpośrednio przy granicy w przypadku bliźniaków, czy 1,5 m. No 

zazwyczaj to dotyczy sytuacji, kiedy ktoś chce lokalizować budynek gospodarczy czy garażowy albo ma 

działkę troszkę szerszą niż te 16 m, ale też nie wiem działka o szerokości 20 m i wtedy jest konieczna 

realizacja budynku bezpośrednio czy 1,5 m od granicy, ponieważ przy tych odległościach, przy zapewnieniu 

odległości czyli 3 czy 4 m w przypadku otworów okiennych i drzwiowych często taka realizacja budynku 

jest niemożliwa, albo te budynki są bardzo ograniczone, jeżeli chodzi o ich szerokość. W przypadku 

ostatnich planów, czyli te plany, które są właściwie realizowane uchwalane po 2016 i 17 w praktycznie 

chyba w 100% planów. Nie wiem tylko dokładnie czy to jest 17 czy 18 rok bo już takich szczegółów nie 

pamiętam, natomiast tak we wszystkich tych planach takie zapisy są. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beato... 

 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Skoro Pani tak mówi no to być może trzeba tak przyjąć, że tak jest i nie jestem w stanie tego zweryfikować, 

natomiast ja poddaję Państwu Radnym pod rozwagę ten temat. To tylko tyle. Dziękuję. 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pan Radnego Góreckiego. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Tutaj wiele już spraw zostało wyjaśnionych, w związku z pytaniem Pani Radnej Beaty. 

Tylko mam pytanie do Pani Kierownik. Proszę powiedzieć, działki są zbywane w różnych okresach przez 



właściciela, jak to wygląda, jeżeli kupujący kupił sobie działkę 750 m, to praktycznie on ma możliwość 

postawienia w granicy tego budynku? 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Znaczy ten właściciel ma możliwość tylko i wyłącznie wybudowania budynków w zabudowie bliźniaczej, w 

związku z czym, nawet jeżeli nikt chyba nie buduje budynku, to znaczy nikt nie buduje działki 750 m, żeby 

postawić połowę tego przysłowiowego bliźniaka, tylko ten budynek bliźniaczy to jest zazwyczaj inwestycja, 

która należy do dwóch właścicieli działek sąsiednich, chyba że jest to jeden inwestor i jeden właściciel, tak? 

A rzadko zdarza, żeby po prostu powstawały pojedyncze segmenty, czyli połówki tzw. bliźniaków. Bo na 

750 m można budować tylko i wyłącznie zabudowę bliźniaczą. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja rozumiem, ale ta bliźniacza zabudowa jest w połączeniu z drugą bliźniaczą drugiej działki. Tak? 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Tak. Tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No właśnie dlatego pytam, bo Pani mówi, że to się nie zdarza, ale to się może zdarzyć, bo praktycznie my 

pozwalamy na to, żeby, jeżeli on zakupi działki działkę 750 m, to on praktycznie nikt mu nic nie może zrobić 

a on się po prostu w granicy pobuduje. Niezależnie od tego, czy jego sąsiad, który kupił działkę, nie chciałby 

np. bliźniaczego z nim. Może tak być hipotetycznie, czy nie może? 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Nie wiem. Nie. trudno mi powiedzieć, dla mnie... 

 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

To znaczy jak dla mnie budynek bliźniaczy to są dwa budynki. To nie jest jeden budynek. Bliźniak to zawsze 

są dwa budynki ze sobą złączone, tak? To nie jest tak, że, to jest jeden budynek. 



 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No tak, ale mamy dwóch właścicieli dwóch działek obok siebie. Jeden ma możliwość w zabudowie 

bliźniaczej, czyli może się po prostu ze ścianą do granicy bez okien dosunąć praktycznie w ostrej granicy. 

Tak czy nie? 

 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

W tym planie nie ma bo w starych planach były takie zapisy, które umożliwiały wbudowanie połówki 

bliźniaka. Takiego etapowania, etapowania takiej inwestycji. W tym planie takiego zapisu nie ma. Dla mnie 

bliźniak to są dwa budynki zlepione ze sobą, przylegające do siebie ścianą ślepą. Jeżeli po drugiej stronie 

działki, na drugiej działce nie będzie bliźniaka, przepraszam w tej drugiej połówki tak, to nie będzie to 

budynek bliźniaczy, prosta sprawa. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No tak, no to będzie budynek jednorodzinny, ale będzie w ostrej granicy, tak czy nie? 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

No tak. 

 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Wtedy to będzie budynek wolnostojący w ostrej granicy, ale nie można go wybudować na działce 750 m, 

tylko na działce 1000 m. Jakby każdy kto ma działkę 1000 m raczej nie będzie się budował przy ostrej 

granicy ślepą ścianą, tak. No bo jednak światło w domu się przydaje. 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Znaczy to już nie będzie budynek wolnostojących bo zawsze może ktoś się dobudować, może zawsze drugi 

ten właściciel nieruchomości może dobudować, więc to już też nie będzie wolnostojąca zabudowa, tak? 

 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja rozumiem, ja mówię tylko o takiej sytuacji... 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Znaczy hipotetycznie to może być sytuacja taka, że dwóch właścicieli czy jeden inwestor otrzymuje 

pozwolenie na budowę i buduje to jakby w dwóch etapach. Najpierw buduje jeden segment, a później buduje 

drugi segment. No może się tak zdarzyć.  

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

I tak się zastanawiam [niesłyszalne] 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Ale pozwolenie musi dotyczyć albo pozwolenie przy założeniu, że Starosta wydaje pozwolenie... Cała 

inwestycja musi zawierać dwa te segmenty, żeby była zabudowa bliźniacza. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No tak, ale ja jeszcze raz mówię, to będzie zabudowa wolnostojąca, ale w ostrej granicy.  

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Nie, to nie jest wolnostojąca. W rozumieniu tutaj Starosty nie jest to zabudowa wolnostojąca. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

To rozumiem, że musi być dwóch praktycznie właścicieli działki, żeby ten jeden dostał i ten drugi musi też 

wyrazić zgodę, żeby to jeden dostał pozwolenie na budowę, tak czy nie? Jeżeli zabudowa bliźniaczą mamy.  

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Ja się osobiście nie spotkałam z tym, żeby Starosta wydał na połówkę bliźniaka. Tylko inwestycja dotyczy 

dwóch budynków w zabudowie bliźniaczej. Nie wiem jak... nie wiem. Nie spotkałam się. 20 lat pracuję, ale 



nie spotkałam się z sytuacją, żeby było, żeby Starosta wydawał pozwolenie na połówkę bliźniaka, a nie 

wiadomo kiedy będzie realizowana ta druga połówka bliźniaka. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

To proszę teraz z drugiej strony. Dwóch właścicieli obok siebie działki 750 m i jeden nie chce żadnej 

zabudowy bliźniaczej, chce sobie postawić budynek wolnostojący. Myślę, że jest takie wyjście 

[niesłyszalne]. 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Ale nie może. Na 750 m nie może. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie może zmieścić budynku jednorodzinnego w zabudowie wolnostojącej? 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Na działce 750 m może powstać tylko i wyłącznie budynek wolnostojący, a nie, przepraszam, w zabudowie 

bliźniaczej, a nie budynek wolnostojący, więc nie może wybudować budynku wolnostojącego bo Starosta nie 

wyda mu nigdy pozwolenia na budowę na wolnostojący. 

 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem, czyli z tej strony jest to możliwe do jak gdyby zablokowania, czyli ten, kto kupi 750 m, a tam 

jest zabudowa bliźniacza zapisana, on nie wybuduje jedno wolnostojącego w zabudowie jednorodzinnej, tak? 

Nie dostanie takiego pozwolenia. 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Nie wybuduje budynku w zabudowie wolnostojącej, wolnostojącego budynku, tak. 

 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie może wybudować. Najzwyczajniej nie może wybudować na podstawie tego tutaj zapisu. Tak to 

rozumiem. 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

No tak bo z założenia zabudowa bliźniacza, tak pan Krzysztof powiedział, ona musi się odbywać w 

granicach bezpośrednio przy granicy działki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem, to dobrze. 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Musi być lokalizowana. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Czyli rozumiem. Czyli tu akurat w ten sposób jest to obwarowane. No okay, bardzo Pani dziękuję za 

informację. 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Głos advocem. Panie Grzegorzu, proszę się zgłosić do dyskusji. W tej chwili głos dla Pani Radnej 

Sulimy-Markowskiej. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja tylko... bo Pani Moniko, bezpośrednio przylegające tereny, które graniczą z Ziołową i z Drogą Hrabską. Ja 

patrzę na plan, wprawdzie jest z 2005 roku, ale tu nie ma takich zapisów właśnie o tej o tym lokowaniu ostrej 

granicy, więc wydaje mi się, że to może być za chwilę problem pt. 'my też chcemy tak jak tamci'. To jest 

jedna rzecz, a druga rzecz bo Andrzej, Radny Górecki mówił o budynku bliźniaczym, ale tutaj właściwy 

zapis mówi o tym, że naprawdę każdy budynek można tak postawić, jeżeli się będzie chciało i wydaje się, że 

to dla działek sąsiednich [niesłyszalne] może być problem, i miejmy to na względzie. Wydaje się, że musimy 

się temu, znaczy moje zdanie takie jest, że powinniśmy się nad tym głębiej zastanowić, czy tak powinno być, 

ale no jakby ja zostawiam Państwa Radnych do przemyślenia w tym temacie. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Głos dla Pani Radnej Teresy Senderowskiej. 



Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja mam pytanie dotyczące opłaty adiacenckiej albowiem tutaj mamy taki paragraf w tejże w tychże projekcie 

uchwały, że stawki procentowe stanowiące podstawę do określania opłaty o której mowa, w art. 36 ust. 4, to 

jest opłata adiacencka, wynoszą określa się na stawkę procentową w wysokości 15%. Chciałabym dopytać 

do Pana Przewodniczącego właściwej komisji, jakie, jakie są... czy, że tak powiem wytyczne, czy Państwo 

wpisujecie do wszystkich projektów uchwał w sprawie Miejscowych Planów Zagospodarowania 

Przestrzennego opłatę w takiej wysokości. No właśnie tutaj ten artykuł mówi, że wysokość opłaty nie może 

przekraczać 30% wzrostu wartości, jakie czynniki decydują o tych procentach? 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

Raczej ja mogę odpowiedzieć. Tutaj na początek czy to nie jest opłata adiacencka tylko jest to opłata 

planistyczna, i te 15%, które zostało tutaj wskazane, jest to porównywalna opłata planistyczna, która była 

ustalana w poprzednich planach miejscowych w przypadku zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej. 

 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie, ja jestem na sesji. 

Wszystkie te plany miejscowe nasze... przepraszam ja nie uczestniczę w tych komisjach, dlatego nie wiem, 

czy wszystkie mają podobne wysokości tych opłat? 

 

Monika Łachniak (UG Raszyn - Kierownik referatu UPP)  

W przypadku zabudowy mieszkaniowej z przypadku zmiany tak, bo opłata ta planistyczna jest tylko 

naliczana w momencie wzrostu wartości nieruchomości, czyli dotyczy tych terenów, zmiany przeznaczenia 

terenu z terenów rolnych na teren zabudowy mieszkaniowej. I tutaj, tak jak powiedziałam, przed chwileczką, 

ta opłata, te 15% jest porównywalna do tych opłat planistycznych w poprzednich planach. 

 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Rozumiem. 

 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To wszystko Pani Radna? Dziękuję, głos dla Pana Radnego Ryszarda Kowalczyka, proszę bardzo. 

 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry, witam wszystkich Państwa oglądających 

 

mam takie pytanie, bo była tutaj dyskusja na temat odległości między domami no można powiedzieć 

jednorodzinnymi, bez względu, czy jest wolnostojący, czy bliźniaczy. I to jest no sprawa mniej konfliktowa, 

bo wiadomo, że zawsze właściciele takich domów tam dojdą do porozumienia czy tak stawiamy, czy tak. Ja 

mam pytanie konkretne, bo tam jest... Pani Kierownik powiedziała plan na zabudowę mieszkaniową, 

jednorodzinną, ale jest tam kawałek terenu do usług. Jakie są parametry odległościowe między budynkami 

przy tej granicy? Znaczy między domem, a jakimś usługowym budynkiem. Czy są jakieś ograniczenia, czy 

nie ma chciałem to się dowiedzieć. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę. Dziękuję. Pani Kierownik? 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Ja mogę odpowiedzieć.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę, Panie Krzysztofie. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Dziękuję. Znaczy plan nie zawiera... plan zagospodarowania przestrzennego nie posiada delegacji ustawowej 

ustanawiania odległości pomiędzy budynkami na działce. Te odległości są raczej regulowane przepisami 

techniczno-budowlanymi właśnie z zakresu ochrony przeciwpożarowej m.in. Tam jest mowa o tym na 

przykład, że budynku, które są na sąsiadujących działkach nie powinny być bliżej, niż 8 metrów. Ale to są 

takie przepisy techniczne, ogólne przepisy techniczno-budowlane, tam od których są określone odstępstwa 

itd. itd. To wszystko też zależy od wielkości tego budynku, od stref pożarowych w tych budynkach, także te 

sprawy są regulowane przez przepisy odrębne, a nie jest to materią planu miejscowego. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Panie Ryszardzie? 



Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

No znaczy to mnie nie satysfakcjonuje, mówiąc prawdę, no bo to wiadomo, że 4 metry dom, 4 m warsztat z 

drzwiami na dom. I uważam, że jakaś strefa powinna być. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję.  

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

No tylko tłumaczę, że plan nie może określać takich... zgodnie z prawem nie może określać takich 

odległości. To wszystko.  

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Znaczy jeszcze tylko dopowiem, bo wiem chyba o co chodzi tutaj Panu Radnemu, ponieważ mieliśmy taką 

samą sytuację w przypadku innego projektu - planu z ulicy Zdrojowej i tam Państwo Radni wnieśliście o 

ustanowienie takiej, strefy jakby buforowej, zieleni, wysokiej zieleni pomiędzy terenem zabudowy 

usługowej, a tutaj terenem zabudowy mieszkaniowej. To chyba o to Panu Radnemu chodziło, tak mi się 

wydaje.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Tak. 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Natomiast w ten projekt planu nie wrysowywaliśmy tutaj takiej strefy buforowej. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla... przepraszam... Pana Radnego Krzysztofa Będkowskiego. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Szanowni Państwo na początku w pierwszej części do Pana Krzysztofa wrócę. Tutaj rozmawiamy 

o terenie mieszkaniowym, o budownictwie jednorodzinnym. Chciałem zapytać, czy tutaj mamy też jakąś już 

tutaj uwzględnioną w sprawie sieci dróg. Bo rozumiem, że tutaj ta zbiorcza droga dojazdowa tutaj istnieje, 

tak? W tej chwili.  

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Układ drogowy, tak jak Pani Monika na samym początku powiedziała, jest oparty o dwie istniejące ulice. 



Drogę zaprojektowaną - istniejącą, ale częściowo projektowaną do rozbudowy, drogę zbiorczą, ulicę Ziołową 

oraz istniejącą już ulicę Za Olszyną, która nie jest przewidziana do poszerzenia w tym planie. Natomiast 

wewnętrzny układ komunikacyjny będzie zapewniony poprzez prywatne drogi wewnętrzne, co zresztą jest, 

mam wrażenie, bardzo korzystne, bo przysłuchując się Państwa dyskusji na komisji odniosłem wrażenie, że 

jest pewien, istnieje tutaj pewien problem z projektowaniem zbyt dużej ilości dróg publicznych. W związku z 

tym w tym planie dróg publicznych nie ma poza tymi, które istnieją i cały układ komunikacyjny wewnętrzny 

będzie się odbywał drogami prywatnymi. Dziękuję bardzo. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Też dziękuję. Tak, to jest dość istotna wiadomość, słusznie Pan tu już spostrzegł, że ostatnio umiemy też 

jakoś wyważyć, znaleźć jakiś złoty środek, bo koszta, które rosną, utrzymania nawet tych [niesłyszalne] 

rosną. Ja teraz do wszystkich Państwa, ja bym chciał też tutaj podzielić się taką też myślą podzielając, nazwę 

to troskę Państwa Radnych, o ten ład przestrzenny, ciągle właśnie, uznając niezmiennie, co jest 

rzeczywistością, że ten plan zagospodarowania jest takim narzędzi i taką rękojmią dla możliwości kreowania 

obrazu obszaru każdej gminy, u nas też. I rzeczywiście no jest pytanie, czy my w jakiś sposób rzeczywiście 

chcemy to czynić i mamy jakiś obraz, jakąś wizję, bo sprawą oczywistą jest to, że odralniane, zamieniać je 

na tereny budowlane przeważnie mieszkaniowe, ale tutaj jest to pytanie, czy w jakikolwiek sposób chcemy to 

kreować, czyli gęstość zabudowy, czy też obszary znacznie bardziej przestrzenne. I tutaj rozumiem te 

wszystkie pytania Państwa Radnych, którzy się wypowiadają właśnie jako tę troskę. Ja tutaj też mam... nie 

do końca mnie przekonuje taka zawsze zgoda, że właściwie idziemy w kierunku dość gęstej zabudowy. 

Czasami by można sobie pomyśleć, czy nie chcemy tworzyć takich obszarów w rodzaju sadyby 

mieszkaniowej i stwarzać i tutaj wtedy troszeczkę inaczej byłyby pewne warunki stawiane. Po prostu dzielę 

się tutaj, tutaj trudno od strony przepisów prawnych podważać ten plan oczywiście, ale tutaj rzeczywiście ta 

sprawa narastającej, jak widać gęstości zabudowy, widzimy to po osiedlach deweloperskich, tam już się 

robi... to już nie są ładne od początku projekty, które deweloperzy zaczynali 20, 20-parę lat temu. Teraz to, 

co widać na terenie gminy, może Pan Krzysztof też widział, zechce to potwierdzić. No robią się coraz 

bardziej mało ciekawe, mało architektonicznie ambitne, i robią się niezwykle takie gęste. I ja też widzę 

pewną potrzebę naszej roli takiej, żebyśmy próbowali, jeżeli to możliwe, trochę to kreować tak dla 

przestrzeni, żebyśmy się w pewnym momencie nie zadusili w tym wszystkim. I to jest też ten mój głos, który 

dotyczy tutaj tego tego projektu. Gdzie rozumiem, ta bliźniacza zabudowa, Panie Krzysztofie, rozumiem też 

jest pewnie z jakichś może wniosków mieszkańców? Więc Pan może realizował też Pan naprzeciwko 

oczekiwaniom ludzi, którzy w jakiś sposób tam wnioskowali. Ale tutaj jawią się takie pytania, które my tutaj 



Radni, którzy wypowiadają co do tego projektu. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Krzysztofie, wszystko? 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Tak. Odpowiem, że Szanowni Państwo, ustawa o planowaniu zagospodarowania przestrzennego i określone 

możliwości kształtowania ładu przestrzennego. I są nimi np. parametry zabudowy. Otóż właśnie w tym 

planie parametry zabudowy jednak ograniczają tą możliwość, żeby ta zabudowa nie była zbyt intensywna. 

Jest to m.in. prawo o powierzchni biologicznie czynnej, jest to parlament maksymalnej intensywności 

zabudowy i w tym planie również jest określony taki zapis, że na jednej działce może powstawać tylko jeden 

budynek. Tak mówimy tutaj w tym momencie o zabudowie na działkach 1000 metrów, które są... to nie są 

małe działki. To nie jest to tego typu gęsta zabudowa, o której Pan tutaj wspomina. Natomiast co do jakby 

jakości architektonicznej i monotonii, prawda, tych osiedli, które powstają, no to my już na to nie mamy 

żadnego wpływu, ponieważ jakby bardzo chętnie bym w planie napisał, że osiedle ma być ładne, 

zróżnicowane, ma być wykształcona zieleń, mają być zapewnione pewne standardy architektoniczne, ale ja 

tego nie mogę zrobić bo nie mam po prostu do tego delegacji ustawowej. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Jasne, jasne. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Tak samo organ wydający pozwolenie na budowę no też nie może nic z tym zrobić, prawda? To już jest 

kwestia jakiejś tam określonej przyzwoitości. umówmy się, firm deweloperskich, tak? I architektów, którzy 

projektują to, co widzimy dookoła. Dziękuję bardzo. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja bym chciał jeszcze jedno zdanie, przepraszam. Ja właśnie dziękuję też Panu za to przypomnienie, 

ponieważ słyszałem tę wypowiedź, pani Moniki, że tutaj mamy zapewnioną tą 50% powierzchni biologicznie 

czynnej, więc tutaj to rzeczywiście jest istotne w tym planie. I dobre. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, głos ad vocem Pan Radny Ryszard Kowalczyk. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Ja chciałem właśnie nawiązać do wypowiedzi Pana Krzysztofa, bo mówimy "ład przestrzenny". 

Zatwierdzaniem planów to przecież my go kształtujemy. I teraz ja Państwu dam przykład na temat tego 



planu, który omawiamy i go zatwierdzimy, załóżmy. W części właśnie tej, gdzie jest zabudowa domów 

jednorodzinnych przy granicy z usługami kupuje ktoś z nas, czy mieszkaniec, działkę wcześniej. Stawia 

sobie dom 4 m od granicy. Właściciel nie sprzedał jeszcze, bo tam tereny usługowe, załóżmy, sprzeda to 

później, za rok. Przychodzi, ktoś, buduje warsztat też 4 m od granicy. Ma prawo, bo my nic nie ustaliliśmy w 

tym planie. I czyja naruszona jest własność? Własność właściciela domu, bo niestety komfortu ani ciszy już 

nie będzie jak będzie warsztat jakiś tam, nie wiadomo jaki. I tam powinny być parametry rozgraniczające 

między jednym, a drugim. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Panie Krzysztofie, mam pytanie: o jakiej powierzchni usługowej mówimy dla tego planu? Mamy 

17 ha jako całość . 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

2,5 tysiąca około. 2,5 tysiąca, tak. Mniej więcej. Ten teren usługowy jest jeszcze związany z tym... znaczy on 

wynika wprost z ustaleń studium, ponieważ tam znajdujemy się już bardzo blisko.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Moment, 2,5 tysiąca metrów kwadratowych? O tym mówimy? 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, Panie Przewodniczący, jest to taka podręcznikowa... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

I teraz jakby z pytaniem uzupełniającym, bo tutaj na przykład mamy w części opisowej rozdział drugi, §13, 

pkt 2, przepraszam, 3, "usługi handlu detalicznego do 1000 m²". Tak mi troszkę nie pasuje ta powierzchnia 

uchwalanego planu [niesłyszalne]. A te tysiąc metrów kwadratowych to jakoś tak gra ze sobą, Panie 

Krzysztofie, czy nie do końca? 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

To znaczy? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No mamy tutaj tak: "usługi handlu detalicznego do 1000 m² powierzchni sprzedaży". 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Tak. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jak mamy budynek, powiedzmy lokal jako powiedzmy sobie sklep, czy jakiś mały, nie wiem jak to określić, 

ale powiedzmy typ sklepu detalicznego, tak? Czy handlu detalicznego. 1000 metrów kwadratowych, 

pozostaje nam 1,5 tysiąca na zagospodarowanie pozostałej części, tak? Mam to rozumieć i tak dalej, tak? 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Znaczy tak tak, ale też może nie traktujmy przestrzeni jednowymiarowo, prawda? Sklep może ta obiekt 

handlowy może mieć kilka kondygnacji próbę. może mieć dwie kondygnacje, przypuśćmy. Więc zgodnie z 

ustaleniami planu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne] W tym momencie. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Maksymalny. Tylko skończę. Wskaźnik intensywności zabudowy dla tego terenu wynosi 0,9. Więc 

teoretycznie na 2,5 tysiącach metrów można wybudować 2.250 powierzchni usługowej. Teoretycznie, 

oczywiście, prawda? Bo tak, jak Pan zauważył, jeszcze wchodzą w grę wskaźniki miejsc parkingowych, ale 

miejsca parkingowe np. można załatwić przeróżnie: można zrobić kondygnacje parkingu, można zrobić 

parking podziemny nawet, tak? Strzelam. To wszystko... po prostu znajdujemy się tutaj w okolicy ulicy... 

prawie bezpośrednio przy projektowanej ulicy Grudzi i dlatego, stąd jakby cały ten pas, prawdę? W 

założeniu już od wielu, wielu lat w założeniach projektowych miał być właśnie takim terenem usługowym. I 

stąd właśnie taki parametr, a nie inny tej powierzchni sprzedaży, żeby koncentrować takie ulice właśnie 

raczej wzdłuż takich arterii, a nie, prawda, gdzieś tam po osiedlach, prawda? Żeby to był dobry dojazd, żeby 

to właśnie nie było jakby uciążliwości tych większych dla osiedli mieszkaniowych itd., itd. Uważam, że to 

jest bardzo dobre miejsce, jeżeli, jeżeli gdzieś mają powstawać tego typu rodzaju usługi, to właśnie w takim 

miejscu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Może pan jeszcze uszczegółowić o jakich usługach w ogóle mówimy? Ja wspomniałem o usługach handlu. 

Co może być tam jeszcze realizowane?  

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Szeroko pojęte "usługi" zgodnie z definicją zapisaną w planie. Mogą to być zarówno, znaczy ja może to 

przeczytam: to jest po prostu działalność, której celem jest zaspokajanie potrzeb ludności, a nie wytwarzanie 

dóbr materialnych metodami przemysłowymi, a w szczególności handel detaliczny, sportowy, ekspozycyjny, 



usługi gastronomiczne, biura, pośrednictwo finansowe, kancelarie, usługi hotelarskie, magazynowania, 

rzemiosło, konfekcjonowanie publiczne, niepubliczne, usługi poczty, telekomunikacji, administracji, nauki, 

edukacji, oświaty, zdrowia itd. itd. To szeroko pojęty wachlarz usług. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Czyli rozumiem tego typu działalność, o której mówi Pan Radny Kowalczyk typu warsztatu nie ma tam 

miejsca, tak? W tym planie? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Warsztat może być. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Warsztat może być. Wyłączone są jedynie lokowanie składowisk odpadów, [niesłyszalne]. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, warsztat [niesłyszalne] Ale słyszał Pan, może być nawet hotel. Może być hurtownia z 

tirem. No, o czym my rozmawiamy? 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Przy ulicy Grudzi, tak? Dużej, powiatowej arterii komunikacyjnej. Gdzie lokalizować takie usługi, jak nie w 

takich miejscach? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze, na razie dziękuję. Głos dla Pana Radnego Góreckiego. I też pozwolę sobie później oddać głos Pani 

Sołtys Beacie Boros-Bieńko, która wysłała do mnie prośbę o zabranie... umożliwienie udzielenia głosu. 

Proszę Pan, Radny Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Pani Moniko, ja rozumiem... dobrze, że zadajemy pytania, bo praktycznie tego nie 

robiliśmy zbyt często w poprzednich latach. Może to powinno się bardziej odbywać na komisji pewnie, niż 

na sesji. Pani Moniko, ja rozumiem, że my zmierzamy do tego, żeby ta biologicznie czynna przestrzeń to 

praktycznie była 50% względem działki. Czy my tutaj mamy i chcemy jakieś widełki robić, czy pozostajemy 

przy tych 50%? Bo mi się wydaje, że Rybie jest 60%, ale mogę się mylić. Czy my tak chcemy pozostać przy 

tych 50%?  

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Trudno mi powiedzieć, musiałbym sprawdzić, ile jest powierzchni biologicznie czynnej na terenie Rybia, 

natomiast te 50% to tak, jak jest zgodne ze studium, tak? Jest to wg mnie wystarczająca powierzchnia dla` 



działki, która ma 1000 m, żeby 500 m pozostało tutaj powierzchni biologicznie czynnej. Jest to 

wystarczającą powierzchnia, żeby zebrać wody opadowe i żeby też prawidłowo jakby zagospodarować taką 

działkę. Za wyjątkiem właściwie tylko takiego projektu planu w Falentach, no Wy wiecie Państwo, 

cofnęliście tą powierzchnię, znaczy te ustalenia dotyczące powierzchni i poprosiliście o zwiększenie 

powierzchni biologicznie czynnej do 60%. Jest bardzo mało planów na terenie Raszyna, gdzie taka 

powierzchnia występuje. Oczywiście nic nie stoi na przeszkodzie, żeby ta powierzchnia była większa. 

Natomiast generalnie to jest taka powierzchnia, która jest według nas wystarczająca dla tych terenów i która 

jakby odbierze zarówno wody deszczowe, które przy normalnych opadach, mówimy o normalnych opadach, 

i która pozwoli właśnie na prawidłowe takie zagospodarowanie działek.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem, Pani Moniko. Można się z Panią spierać lub nie, ale rozumiem, że uważa pani, że to 50% to jest 

coś, co wystarcza. Rozumiem, że później jeszcze w grę wchodzi, że tak powiem, egzekwowanie tego 

prawda? Bo jak gdyby później różnie to wygląda na tych działkach, jeżeli chodzi o betonowanie, chociażby 

kostką. I druga sprawa, Pani Moniko, bo rzeczywiście tutaj Pan projektant stwierdził, że nie ma delegacji 

ustawowej, do... A ja rozumiem, że my moglibyśmy mieć wszystkie działki tysiącmetrowe i wtedy nie 

mielibyśmy problemów tych takich, o których przed chwilą też rozmawialiśmy. Bo ja tak się zastanawiam, 

co się dzieje w ogóle... Ja rozumiem, że to jest problem może właściciela, który sprzedaje te działki, ale co 

się dzieje, jeżeli jeden właściciel kupił działkę i chciałby się budować, a drugi w ogóle nawet jak kupił, to się 

nie buduje? Czy on w ogóle ma prawo się wybudować na tej działce? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Nie rozumiem tego pytania. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Bo on będzie budował tą swoją, że tak powiem, połówkę i czy on dostanie w ogóle pozwolenia na nią? Jeżeli 

nie ma drugiego właściciela drugiej działki? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

No ale to to chyba już wyjaśnialiśmy na początku. Ja nie spotkałam się z wydaniem przez Starostę 

pozwolenia na budowę na połowę bliźniaka. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Okej, dobrze, w takim razie nie będę już tego drążył. To jest takie jakieś, wydaje mi się można to ominąć. A 

czy można postawić dom w zabudowie jednorodzinnej w postaci praktycznie bliźniaczej? Na tej 1000-



metrowej działce? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Czy można wybudować budynek wolnostojący, który ma dwa lokale? Tak, można. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Można. 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

To wynika nie z planu miejscowego, tylko tak, jak już to wcześniej kilkukrotnie mówiłam kilkukrotnie na 

sesjach, na komisjach, że nie mamy na to wpływu, ponieważ na działce, przepraszam, budynek mieszkalny 

jednorodzinny wolnostojący, jest to budynek, który może zawierać maksymalnie dwa lokale mieszkalne. 

Wizualnie może wyglądać bardzo podobnie do tego bliźniaka, o którym Pan mówi. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

I nie da się później jakby w późniejszym czasie obejść tą procentową, tą biologicznie czynną przestrzeń? Nie 

da się tego obejść? Ona obowiązuje dla całej działki?  

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

To znaczy ona obowiązuje dla całej działki. Nie ma możliwości podziału takiej działki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem, dobrze, dziękuję bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję, głos dla Pani Radnej... a przepraszam, Panie Wójcie, Pan chciał zabrać głos. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja chciałem się tylko dowiedzieć, bo powiem, że sam czasami mam z tym problemy, tutaj akurat korzystając 

z dyskusji Państwa. Chodzi mi o wtórne zabudowywania, albo inaczej utwardzanie powierzchni działki. 

Czyli po oczywiście wydanym pozwoleniu na budowę ,realizacji inwestycji, mamy ten stosunek 50% 

powierzchni biologicznie czynnej. I w jaki sposób można skutecznie, mówię skutecznie, uchronić się przed 

dalszym utwardzaniem powierzchni biologicznie czynnej, czyli wyłączenie tej powierzchni biologicznie 

czynnej? Czy tylko poprzez PINB, czy też są jakieś możliwości jeszcze innej natury? Bo powiem szczerze, 

tutaj rzadko się zdarzają sprawy, żeby powiatowy inspektor nadzoru budowlanego dawał decyzję na 

rozebranie utwardzenia wtórnego nieruchomości. 



Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

To jest pytanie do mnie, przepraszam, do nas? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Do Państwa jako oczywiście, czy to do Pani Moniki, czy też do Pana Krzysztofa, to wszystko jedno. 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Generalnie, jeżeli chodzi o realizację czegoś niezgodnie z planem czy to chodzi o powierzchnię biologicznie 

czynną, czy o wysokość, czy jeszcze inne, inne kwestia, to tylko i wyłącznie powiatowy inspektor nadzoru 

budowlanego tutaj ma kompetencje do tego, żeby nakazać przywrócenie do stanu pierwotnego i zgodnego z 

przepisami. Natomiast kwestia jak... no plan, jakby nie ustrzeże tego, jeżeli ktoś chce coś realizować 

niezgodnie z przepisami, bo i inne przepisy, tak chociażby drogowe przepisy, jeżeli ktoś chce jechać więcej, 

niż pozwalają na to przepisu drogowe, to będzie jechał. To musi się tylko wiązać, że tak powiem, musi liczyć 

na konsekwencje związane z mandatem. Tak samo i w tym przypadku, tylko powiatowy inspektor nadzoru 

budowlanego jako organ właściwy no sprawdza zgodność zrealizowanej budowy, czy zrealizowanych robót 

budowlanych, z planem miejscowym. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja powiem szczerze z doświadczenia, znów ostatecznie nie takiego krótkiego, nie spotkałem się taką decyzją 

nakazującą inwestorowi rozebranie już utwardzonej powierzchni. 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

No tutaj możemy wpisać 80% powierzchni biologicznie czynnej i jeżeli ktoś będzie chciał wykonać coś 

niezgodnie z przepisami, to to wykona, tak? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Oczywiście. Jeszcze jedna sprawa jeśli chodzi o taką myśl, bo my idziemy w powierzchnię biologicznie 

czynną. Ta powierzchnia jest później często zabudowywana, utwardzana, mało efektywna. Czy np. istnieją 

gdzieś, biorę tutaj jako doświadczenie Pana Krzysztofa, które pewnie wykracza poza naszą gminę Raszyn. 

Czy istnieją gdzieś możliwości także jednak jeśli chodzi o gospodarkę wodami opadowymi na działkach 

indywidualnych. Byłyby no byłby nakaz budowy, no jakichś zbiorników retencyjnych już na etapie 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Teoretycznie, Panie Wójcie, teoretycznie możemy np. nakazać, że projekt gospodarka opadowa cała powinna 

być oparta np. tylko i wyłącznie na zbiorniki. Jeżeli czujemy na przykład na etapie już sporządzania planu, że 



mamy duży obiekt z dużą ilością utwardzeń, mała powierzchnia biologicznie czynna, to od razu na wstępie 

możemy dla takiego obiektu nakazać wykonanie takich zbiorników, natomiast jakby w praktyce udaje się tą 

możliwość wariantowo, bądź zagospodarowanie opadów w zależności od powierzchni biologicznie czynnej 

ma się odbywać albo do gruntu, bądź też, jeżeli ta powierzchnia biologicznie czynna jest niewystarczająca, to 

do dopiero do właśnie do innych urządzeń typu właśnie zbiorniki retencyjne np. Tak się robi w praktyce, 

prawda? Natomiast istnieje teoretycznie możliwość nakazania realizacji zbiorników retencyjnych. Jest to 

możliwe, natomiast jeszcze chciałbym się odnieść do tego utwardzania niekontrolowanego działek. To 

znaczy smutna prawda jest taka, że plan zagospodarowania przestrzennego jest sprawdzany na etapie 

pozwolenia na budowę, prawda? Starosta wydając pozwolenie na budowę sprawdza zgodność projektu 

budowlanego i zagospodarowania terenów z planem zagospodarowania. Natomiast potem aż po 

zrealizowaniu, dobraniu budowy tak prawdę każdy może na swojej działce utwardzać swoją działkę 

niezależnie, od pewnym sensie, niezależnie od ustaleń planu, ponieważ pozwala mu na to prawo budowlane. 

Prawo budowlane mówi, że utwardzanie powierzchni działek budowlanych nie podlega ani zgłoszeniu, ani 

pozwoleniu na budowę, prawda? Czyli jest jakby pozbawione kompletnie kontroli. To tak samo jak stawianie 

ogrodzeń w tym momencie już też jest pozbawione jakiejkolwiek kontroli, bo nie wymaga zgłoszenia ani 

pozwolenia na budowę. To jest taka smutna rzeczywistość. Natomiast no tak, jak Pani Monika powiedziała, 

jeżeli gdzieś ktoś sobie coś wykostkuje niezgodne, prawda już przekroczy tą powierzchnię biologicznie 

czynną, no to PINB wtedy jest cyhab jedyną instytucją władną do ewentualnego właśnie doprowadzenia do 

stanu zgodności z planem. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Również dziękuję. Proszę bardzo, Pani Radna Sulima-Markowska, głos dla Pani. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Do Pani Moniki mam dwa pytania. Pani Moniko, ile minęło od czasu przyjęcia uchwały intencyjnej do 

dzisiaj? Kiedy była podjęta ta uchwała intencyjna? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

31 lipca 2020 roku. 



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Aha, czyli dwa lata. A mam pytanie ile było wyłożeń - jedno? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Jedno.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze, a gdybyśmy chcieli tutaj, postanowili poprawić ten jeden parametr, o którym mówiłam odnośnie tej 

budowy własnej granicy, ile by trwało, w czasie by się odsunęło podjęcie tej uchwały? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

No konieczne byłoby ponowne wyłożenie projektu. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

A tak Pani szacuje ile to mniej więcej czasu by trwało? Kiedy moglibyśmy wrócić do tego tematu? 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Około dwóch miesięcy. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ok, dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

dziękuję, głos dla Pani Radnej Teresy Senderowskiej.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo ja zawsze miałam taki głos jako też były pracownik Głównego Urzędu Nadzoru 

Budowlanego, ponieważ w 1994 roku dyskutowało się na temat ujednolicania, ponieważ przestrzeń piękna to 

jest przestrzeń, która jest też kolorystycznie dopasowana. I tutaj właśnie się zmartwiłam, ponieważ po 

przeczytaniu §8 no tutaj znalazłam takie barwy kolorów... No nie wiem, po prostu jest taka paleta barw tych 

domów: biały, szary, beżowy, kremowy, żółty, brązowych. Dachy grafitowe, brązowe i czerwone. Widzę, 

jak właśnie się budują osiedla, np. Wilanów piękny, jak jest budowany, w jakich tonacjach tam się buduje, 

dachy jednolitej i tak dalej. No chciałabym zwrócić Państwu uwagę, żeby właśnie nie wprowadzać... no nie 

wiem, przynajmniej takiej... Być może Państwo macie inne zdanie na ten temat, ale czerwony na przykład i 

brązowy i grafit, ta zabudowa wtedy jest taki moim zdaniem nieład przestrzenny. Powinna być bardziej 

ujednolicona. Chciałam spytać, czy Państwo dyskutowali na ten temat, na właśnie na posiedzeniu właściwej 

komisji? Tu wprawdzie jest punkt 2, który mówi, że ustalenia z pkt 1 nie dotyczą materiałów elewacyjnych i 

pokryć dachowych w kolorach naturalnych: aluminium, miedź, stal nierdzewna, szkło i tak dalej. No tutaj ta 



kolorystyka no zbyt szeroko barwa. No nie wiem, proszę Państwa, czy Państwo dyskutowali na ten temat? 

No bo to jest bardzo ważny element ładu.  

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Znaczy na pewno nie było takiej dyskusji, natomiast kwestia tutaj elewacji, to mamy tylko kolor biały, szary, 

beżowy, kremowy, żółty i brązowy. Czyli mamy 6 kolorów, natomiast, jeżeli chodzi o dachy, to mamy 

grafitowe, brązowe i czerwone to są takie naturalne... no może nie naturalne, są to kolory typowe dla 

chociażby blach dachówkowych. Tak więc jest to ten kolor grafitowy, jest to kolor brązowy i czerwony, no 

nie wiem. Na terenie tutaj Raszyna nie mamy takiego planu, który by wprowadzał, nie wiem, dwa, czy jeden 

tylko kolor, jeżeli chodzi o dachy. I nie wiem, dwa, czy trzy kolory, jeżeli chodzi o elewację. No nie 

dopuszczamy kolorów zielonych, niebieskich, no więc te białe, czy szare, czy beżowe, to są takie typowe 

kolory elewacyjne, które są na terenie naszego... 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

No nie zamierzam z Panią dyskutować właśnie. Ja Państwu poddaję myśl po prostu. Jak jadę przez ulice 

Raszyna to widzę dachy brązowe, czerwone, czarne i tak dalej. Ład przestrzenny tworzy się poprzez również 

kolorystykę, kąty nachylenia dachów i tak dalej. Chciałaby, żeby Radni zwracali bardziej na te zapisy uwagę. 

I tylko tyle. Być może, jeżeli Pani Beata Sulima-Markowska dąży do tego, żeby jednak próbować to 

skorygować, to żeby ten temat przedyskutować. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Pan Radny Pawlikowski, proszę głos dla Pana Radnego. 

Tadeusz Pawlikowski (Radna Gminy Raszyn)  

Witam serdecznie jeszcze raz wszystkich, bo być może niektórzy się spóźnili na dzisiejszą sesję. Panie 

przewodniczący, ja chciałbym zwrócić w tym planie tylko na taką uwagę: ten plan, no tak rzeczywiście 

wszedł w życie, znaczy nie w życie, tylko wchodził w 2020 bodajże roku. Ale ja chciałbym wrócić się około 

tak gdzieś 10, jeszcze nawet 15 lat temu, kiedy były już rozmowy o tym planie zagospodarowania 

przestrzennego tej działki takiej tzw. około 17 ha. Ja rozmawiałem z wieloma mieszkańcami. Tam te 

działeczki, proszę Państwa, nie są to jakieś działki takie, które mają po 40, po 50, po 60 metrów szerokości. 

To są niektóre bardzo wąskie działki. I teraz próbując zrozumieć właścicieli tych działek takich tych 

węższych: no tutaj to, co Pani Kierownik mówiła i Pan Krzysztof, no właśnie to są te działki, na których 

będzie można wybudować te bliźniaki takie rodzinne, które stworzą im jakąś tam, zagwarantują jakieś 

mieszkania takie normalne. Ale też chciałbym tutaj zwrócić uwagę, także to nie jest to tylko, że ten plan w 



tej chwili się rodzi. On się rodził jakieś 15-17 lat, Pani Monika, na pewno to wszystko pamięta, jak 

rozmawialiśmy z mieszkańcami, kiedy on mógłby postać. No powstał może zbyt późno, może łatwiej by 

było go tam 5, czy 6 lat temu już wprowadzić i na pewno do tej pory by już funkcjonował. Teraz jest bardzo 

dużo zapytań, bardzo różnych dużo wątpliwości. Do wszystkich kwestii. No kwestia... proszę Państwa, na 

17 ha na 2,5 tysiącach metrów będzie jakiś warsztat, załóżmy, czy to będzie warsztat samochodowy, czy to 

będzie jakiś sklepik, który będzie przy ulicy Grudzi, która ma szerokość w pasie drogowym, około 22 m. No 

i my teraz się zastanawiamy, jaki wpływ na te 17 ha będzie miało te 2,5 tysiąca metrów, gdzie ktoś zrobi 

sobie jakieś usługi, jakie one by nie były. Zastanawiamy się: hotelowe - będzie źle, warsztat samochodowy - 

źle, sklep - źle, bo może będą jakieś kolejki do sklepu, czy coś. No dajmy temu człowiekowi, który tam chce 

jakieś te usługi wprowadzić. Jaki to jest ułamek procenta z 17 ha 2,5 tysiąca? Ja tak się przysłuchuję tej 

dyskusji. No zastanówmy się, Panie Ryszardzie, no z 17 ha 2,5 tysiąca metrów, no. Jaki to jest ułamek? I 

gdzieś tam w samym rożku, nie w środku. W samym rożku, na samym końcu planu zagospodarowania 

przestrzennego, przy ulicy Grudzi, 22-metrowy. No dodajmy tym mieszkańców. którzy chcą sobie tam 

pewnie w jakiś sposób zagospodarować ten teren. Pomóżmy im w ten sposób, bo my ciągle wyszukujemy: a 

to kostka, a to to, a to to. Ktoś ten plan przygotowywał, Pan Krzysztof tutaj jest już bardzo długo w tym w 

naszym Urzędzie Gminy Raszyn, gdzie tymi planami się zajmuje, Pani Monika również. No nie stwarzajmy 

jakichś takich absurdów i szukamy tutaj tego, tutaj tego, tylko, żeby coś znaleźć, no. Uchwalmy ten plan 

zagospodarowania przestrzennego niech ci mieszkańcy się z tego cieszę, że Gmina Raszyn w czymś im 

pomogła, bo tak, jak mówiłem - około 15 lat trwały dyskusje. Ten mieszkaniec nie chciał, ten chciał... 

dlatego to trwało tak długo. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, głos ad vocem Pani Radna Teresa Sendorowska. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Tadeuszu, my tworzymy plan dla przyszłych pokoleń. Taki, jaki plan uchwalimy, ponieważ jest to 

bardzo trudna i długa procedura, i to on będzie wyznacznikiem. Ludzie będą budować budynki, dachy będą 

miały kolor grafitowy, szary i czerwony, a nam chodzi o to, żeby zostawić piękną gminę dla przyszłych 

pokoleń. I dlatego to są kwestie bardzo ważne i po prostu wie Pan, dwa miesiące to nie jest już jakiś wielki 

okres. I to bardzo dobrze, że właśnie Radni o takich kwestiach dyskutują. Ja osobiście bardzo cenię Pana 

Krzysztofa Zbierskiego, z którym spotykałam się w Warszawie bardzo często również w różnych sytuacjach 

zawodowych, to nie o to chodzi. To Rada Gminy uchwala plan i to na nas spoczywa obowiązek uchwalenia 

jak najlepszego planu. Tylko tyle chciałam powiedzieć. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, głos dla Pana Radnego Sławomira Ostrzyżka. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. Zaczynając od tego pytania, które zadał pan Andrzej Górecki, Pan Radny Andrzej 

Górecki było to bardzo ciekawe pytanie i bardzo na czasie. I rzeczywiście na tym się głęboko należałoby 

zastanowić. Ja pamiętam takie rzeczywiście wydawaliśmy pozwolenia na budowę, czy były takie 

realizowane tzw. "domy bliźniacze" w jakimś osiedlu, ale to było na zasadzie takiej, że to na tym osiedlu 

powstawały domy, których działki otrzymali nie wiem... pracownicy jakiegoś zakładu, czy tak dalej. Tutaj 

było rzeczywiście łatwo to zrealizować. Ale w tej chwili to ciekawe jest rzeczywiście jak zrealizować taką 

budowę, jak nie wiadomo, kto obok kupi tą działkę i jaki będzie chciał mieć dom, prawda? Ale ja się 

zastanawiam właśnie w związku z tym... po co my właściwie dopuszczamy te bliźniacze i jednorodne? 

Przecież nam tak naprawdę, patrząc na to wszystko, co się dzieje w tej chwili w naszej gminie, jak ciężko 

jest gdziekolwiek się ruszyć i wyjechać, dlaczego nie staramy się, jakby ograniczyć tego zagęszczania tej 

zabudowy, przyjąć tylko i wyłącznie zabudowę jednorodzinną na działkach, znaczy domy wolnostojące na 

działkach 1000 m, a może należałoby i powiększyć. Przecież właściciele obecnie tych działek no czy 

sprzedadzą dwa razy po 750, czy raz 1500, czy 1000 to nie ma to. Jeżeli chodzi o ten dokładnie teren, o 

którym tutaj wspominał Pan Radny Tadeusz Pawlikowski, ja tam tak do końca nie widzę tego, żeby to było 

możliwe, żeby każdy mógł sobie oddzielnie coś tam jakoś podzielić ten teren, bo przecież tam trzeba drogi 

wewnętrzne zrobić. Tam i tak nie wiem, czy nie powinno dojść do, że tak powiem, scalenia tego terenu i 

potem go podzielenia, prawda? Jakby więc taki podział wtórny wręcz zastosować, bo skoro jest jedna działka 

wąziutka, druga nie, to ten wąskiej powie "No ja nic tutaj nie włożę, jest długa działka itd.". Więc tutaj, ale 

my jako mówię Radni, tutaj się zgadzam ze wszystkimi tutaj przedmówcami, że wreszcie powinniśmy 

zacząć coś robić, bo to, co się dzieje w tej chwili rzeczywiście na terenie naszej gminy, no to deweloperzy do 

tego doprowadzili. Chyba tu taki apel jest z mojej strony prawda, żebyśmy jako Rada absolutnie już więcej 

się nie zgadzali na żadne szeregowce, bo to, co oni wyprawiają w tej chwili... gdyby to było ładne, to bym 

powiedział: "dobrze, niech będzie szeregowiech, nie będzie to i inne, prawda, niech będzie", ale, żeby było 

ładne. No przecież Państwo przejedźcie się tutaj przy ulicy, nie wiem jak ona się nazywa, droga Hrabska, czy 

Falencka, czy tak dalej. To naprawdę, to jest po prostu brzydkie. A my, że tak powiem, nie mając tych dróg, 

jakby w zanadrzu, czy nie projektujemy nawet tych głównych dróg dojazdowych, no powinniśmy się starać 

do ograniczenia ilości tych powstających tutaj budynków, a nie tak aby więcej, aby więcej, aby droga była 

węższa, aby. Jeżeli chodzi o drogi, ja zawsze, od lat zawsze byłem przeciwnikiem zawężania tych dróg, 



chociaż wiem, że nieraz to się spotykało z krytyką, a nawet i sąd przyznawał rację tym, którzy jakby to 

skarżyli. Ale rzeczywiście no ja nie wiem, jaki jest cel właśnie tego, tej zabudowy bliźniaczej, skoro ona 

może wręcz nastręczyć wiele kłopotów, tak? Nie wiem, o co to chodzi. Być może jacyś deweloperzy będą 

budować bliźniak, przerwa, bliźniak no i zawsze to więcej wsadzą, tak? Więcej włożą tych mieszkańców 

nam. Z jednej strony chcemy tych mieszkańców, tak? Bo nam są potrzebni i niech się budują, ale musimy 

być przygotowani na nasze obowiązki w związku z tym, prawda? Na budowanie im dróg, kanalizacji i tak 

dalej i tak dalej, nie wiem. Przynajmniej żeby to jeszcze było ładne, tak to byśmy rzeczywiście podjęli ten 

trud i wysiłek finansowy. Także rzeczywiście ta dyskusja to nie chodzi tutaj, Panie Tadeuszu Pawlikowski, 

Panie Radny Pawlikowski, że akurat o ten plan. To jest taki dobry chyba moment, bo ostatnio się zaczyna o 

tym coraz więcej mówi, prawda. My rozmawiając z 14, 17 lat, nie znaliśmy słowa "deweloper" prawie, tak? 

Takie rzeczy się tutaj nie działy, każdy mógł, zawsze mówiło, każdy właściciel sobie postawi dom, czy 

nawet inny jak sprzedał działkę, no tak na tej zasadzie. Ale nie było tej tzw. "deweloperki", tej "zabudowy 

łanowej", która no koszmarnie wręcz wygląda w niektórych przypadkach. I rzeczywiście się warto 

zastanowić. Nie wiem, czy odkładanie tego planu i zmiana jednego parametru. Ja wiem, że te parametry, o 

których tutaj Pani Radna Beata Sulima-Markowska mówiła, o tych odległościach, one były już od kilku lat u 

nas uchwalane. I ja nie pamiętam dokładnie w tej chwili, umiem sobie przypomnieć, jakie były te 

tłumaczenia, bo dla mnie było to jakimś taki trochę zaskoczeniem, ale wtedy pamiętam, że jakoś przyjąłem te 

informacje. Dzisiaj nie do końca tak w radzie tego słuchałem, ale rozumiem, że prawo to dopuszcza, taki 

zapis, tak więc... Chyba tyle tylko, tak naprawdę. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Teraz poproszę o głos Panią Sołtys Beatę Boros-Bieńko, prosiła od dłuższego czasu o zabranie 

głosu. Pani Sołtys proszę, głos dla Pani. 

Beata Boros-Bieńko (Sołtys wsi Łady)  

Dzień Dobry, witam bardzo serdecznie. Chciałam powiedzieć, że w całym sołectwie Łady w tej chwili mamy 

jeden bliźniak przy obecnych przepisach i trzy budynki dwulokalowe. Ziemia, o której rozmawiamy, o tych 

17 ha, położona jest przy parku, parku o wielkości 3 hektarów, w którym mamy 20% dodatkowego terenu 

zielonego. Martwiliście się Państwo o zalewanie: teren jest położony wyżej, poniżej jest teren zalewowy. 

Teren zalewowy ma wielkość około 2 ha, także nie ma mowy o zalewaniu sąsiadów, jest gdzie odprowadzić 

wodę. Mieszkańcy sołectwa nie prosili o szeregówki, nie prosili o segmenty. Zresztą ostatnio rozmawialiśmy 

na temat likwidacji segmentów w Ładach. Nam też bardzo zależy na luźnej zabudowie, na luźnym 

budowaniu. Dlatego prosili niektórzy o bliźniaki? Czasami działka rozlicza się tak, że może być albo bliźniak 



albo dwie niewymiarowe działki. Dlatego prosiliśmy o bliźniaki. 50% terenów zabudowy biologicznie 

czynnej moim zdaniem jest wystarczająca, ponieważ dodatkowe 3 ha obok dadzą wystarczającą zieleń dla 

mieszkańców, którzy zakupią tam te tereny. Dlatego w imieniu swoim i mieszkańcom bardzo proszę o 

przyjęcie tego planu. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Radnego Góreckiego, głos ad vocem. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, ja chciałbym tylko się odnieść. Szanowni Państwo, tutaj Pan Radny Ostrzyżek wyjął mi praktycznie z 

ust to, co chciałem powiedzieć. Mówimy o tym scalaniu. I tu tak się złożyło, rzeczywiście mówimy o 

działkach, tutaj na terenie, gdzie Radnym jest Pan Pawlikowski i inni Radni, ale to dotyczy trochę większej 

ilości spraw, które powinniśmy tu ogarnąć. Ja rozumiem, że powinniśmy być konsekwentni i teraz będziemy 

praktycznie ten plan, który w tej chwili uchwalono, on chyba będzie, pozostanie już dla całego tego 2,5 

hektara, które kiedyś tam w przyszłości będą też no omawiane tutaj na Sesji Rady i komisjach. Też się 

zastanawiałem, Panie Radny Sławku, że ja nie wiem dlaczego dlaczego w ogóle jest tutaj ta zabudowa 

bliźniacza. Ja rozumiem, że tutaj nie mamy problemu, żeby delegację ustawową mieć, żeby to zmienić i 

działka mogłaby mieć więcej, Pani Sołtys - może mieć ponad 1000 m. To jest minimalna ilość działka 

1000 m. Tutaj nikt nie ogranicza, jeżeli chodzi o wielkość tej działki. Państwo mówią... Pan Pawlikowski, 

Pan Radny mówi o tym, że działki są niektóre wąskie. No właśnie no to wie Pan, tutaj działek na Rybiu jest 

bardzo dużo wąskich. I jakby tak byśmy dzielili działki, jak mają właściciele, to być może byśmy mieli to 

samo, co na Rybiu. A chyba nie o to nam chodzi. Ja proszę o to, żebyśmy byli konsekwentni, a jeżeli chodzi 

o tą biologicznie czynną, no sami Państwo słyszeliście przed chwilą, że nie ma mechanizmu w ogóle 

weryfikowania, aż w ogóle boję się pomyśleć, co usłyszeli nasi mieszkańcy, którzy będą się chcieli może 

budować, bo tutaj powiedziano, że praktycznie nie ma weryfikacji i jakbyśmy mieli to 60%, to chociaż może 

może te 35%, 40%, a może 50% byśmy mieli tak naprawdę w naturze. Bo może mieszkańcy by trochę 

jednak zwracali uwagę. Bo im mniej zrobimy, tym mieszkańcy jeszcze naciągają, a później ewentualnie 

nawet w ogóle nie przestrzegają tego. Czyli tu nie chodzi tak naprawdę o to, żeby komuś zrobić krzywdę, 

tylko Szanowni Państwo, poszukajcie sobie w innych gminach, tam naprawdę nie ma działek mniejszych, niż 

1000 m. W Podkowie to tam chyba nawet są 2000 m., jeżeli chodzi o właśnie wydzielania takich działek. 

Także ja bym też był za tym, żeby... i chyba złożę wniosek formalny o to, żebyśmy jednak przekierowali tą... 

czyli zakończenie dyskusji i przekierowanie do komisji i tam jeszcze raz omówili, żeby może już nie na sesji 

tutaj spróbować jeszcze raz do tego tematu podejść. I być później konsekwentny. Już nie robi właśnie takich 



różnych, no dziwnych rzeczy, zmienia się plany w zależności od tego, czy ta działka jest wąska, czy nie 

wąska. No bo daleko nie zajdziemy. Panie Przewodniczący, wniosek formalny stawiam, bo myślę, że tutaj 

widzę, że większość Radnych no próbuje jednak w tej sprawie no mieć swoje zdanie, troszeczkę inne niż to, 

co zostało nam przedstawione. Chociażby o tą zabudowę bliźniaczą. No chyba o to chodzi, żebyśmy właśnie 

nie mieli tej zabudowy takiej, jaką widzimy na co dzień ostatnio budowaną. Bardzo dziękuję, wniosek 

formalny poddaję pod Pana rozwagę, Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę przytoczyć związek formalnej i poddam go pod głosowanie od razu. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

O zakończenia dyskusji i przesunięcie do Komisji Planowania w celu ponownego opiniowania. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Zamykam na obecną chwilę tę dyskusję, przystąpimy do głosowania wniosku formalnego Pana Radnego 

Góreckiego, przegłosowania. Drodzy Państwo, poproszę Państwa o potwierdzenie obecności. Zobaczyłem, 

że też pojawił się Pan Radny Bańburski, także Pani Olgo najpierw potwierdzamy obecność na sesji, a 

następnie przystąpimy do głosowania wniosków formalnych. Proszę Państwa o potwierdzenie obecności na 

sesji.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, już nie można zabrać głosu?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

W tej chwili mamy głos dotyczący wniosku formalnego, Panie Radny Kowalczyk, także będzie głosowanie. 

Proszę Państwa, Pani Radna Henryka Koper, Pan Radny Janusz Hoffman i Pani Radna Kuran-Kalata, proszę 

o potwierdzenie obecności. Jeszcze chwilkę tylko zaczekam. Jeszcze raz proszę Panią Radną Henrykę Koper 

o potwierdzenie obecności, Pana Radnego Janusza Hoffmana i Panią Radną Kuran-Kalatę. Pani potwierdziła 

Henryka, Pan Janusz nie potwierdzi, pani radna Kuran-Kalata nie potwierdziła. Zamykamy możliwość 

sprawdzenia i potwierdzenia obecności. Przejdziemy do głosowania wniosku formalnego złożonego przez 

Pana Radnego, Andrzeja Góreckiego. Wniosek formalny o zakończenie dyskusji oraz przekierowanie 

projektu uchwały do Komisji Planowania Przestrzennego i Inwentaryzacji. Kto jest "za", kto jest "przeciw", 

kto się wstrzymał? 8 "za", 5 "przeciw", 6 wstrzymujących. Pani Mecenas, poproszę o głos dotyczący 

głosowania? Czy to jest zmiana porządku obrad, czy to jest głosowanie kierujące projekt uchwały do 

dalszych prac w ramach komisji? 



Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Dzień dobry Państwu raz jeszcze bo też nie wiem, czy ze wszystkimi miałam okazję się przywitać. To będzie 

głosowanie takie formalne z uchwałą, także wystarczy zwykła większość głosów. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze, dziękuję bardzo. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Wniosek nie uzyskał akceptacji, został przekierowany do prac w komisji. Dziękuję Pani... tak?  

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam, bo ja musiałem na chwileczkę zejść. Czy można jeszcze raz powtórzyć kworum? Bo ja 

wcisnąłem, ale mnie już tutaj nie pokazało? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Czy wnioskuje Pan o reasumpcję głosowania ze względu na brak możliwości potwierdzenia obecności? 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, Panie Przewodniczący - bardzo proszę o reasumpcję głosowania i o powtórzenie kworum. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze, proszę bardzo o ponowne potwierdzenie obecności. Proszę Państwa o potwierdzenie obecności. 

Panie Januszu, proszę potwierdzić obecność. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Potwierdzone jest, tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak panią Olgo? Dobrze, jeszcze tak... Pan Radny Ostrzyżek? Panie Sławku, nie widzę Pana. Pan 

potwierdził, jeszcze dwie osoby, tylko ja niestety nie widzę. Kto nie potwierdził obecności? 

Pracownik Biura Rady  

Jeszcze tylko jedna osoba, Pani Kuran-Kalata. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę o potwierdzenie obecności przez Panią Radną Kuran-Kalatę.  



Pracownik Biura Rady  

Poprzednio była obecna, kontaktowała się ze mną telefonicznie, była. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No tak, ale wymagam, żeby była obecna Pani Radna w programie Zoom, jak i w programie e-sesja. Proszę 

Panią Radną o potwierdzenie obecności na sesji. Zamykamy możliwość potwierdzania obecności, 

przejdziemy do ponownego głosowania, czyli reasumpcja głosowania wniosku Pana Radnego Góreckiego. 

Wniosek o zakończeniu dyskusji oraz przekierowanie projektu uchwały do komisji Planowania 

Przestrzennego i Inwentaryzacji. Jest to reasumpcja głosowania. Kto jest za wnioskiem, kto jest przeciw? Kto 

się wstrzymał? 9 "za", 6 "przeciw", 5 wstrzymujących. Wniosek uzyskał akceptację, zostaje przekierowany 

do dalszych prac w ramach Komisji Planowania Przestrzennego i Inwentaryzacji. Dziękuję, Pani Moniko za 

obecność, Panie Krzysztofie, dziękuję. Do widzenia. 

Monika Łachniak (Kierownik referatu UPP)  

Do widzenia, dziękujemy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo może... Panie Sławku, poprowadzi Pan dalszą część obrad sesji? Bym Panu przekazał 

prowadzenie obrad sesji. Panie Tadeuszu, Pan wyłączy mikrofon, bo Pana słychać.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Małżonka mi... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Rozumiem. Panie Sławku, przekazuje Panu możliwość prowadzenia obrad sesji, przechodzimy do kolejnego 

punktu, będą teraz punkty referowane przez Pana Kierownika Zbigniewa Tokarza, dotyczące nazw ulic. I 

później będzie skarga. Głos dla Pana. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, bardzo. Przystępujemy do 10. punktu dzisiejszych obrad: uchwała w sprawie nadania nazwy ulicy 

położonej na terenie Gminy Raszyn. Bardzo proszę, witam Pana Zbigniewa. Nie wiem, czy wcześniej był... 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR)  

Dzień dobry, witam Państwa serdecznie. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

W każdym bądź razie ja bardzo serdecznie witam. Bardzo proszę o krótkie przedstawienie nam tej uchwały. 



Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR)  

Jeszcze wyświetlę od razu. Uchwała dotyczy nadania nazwy ulicy położonej na terenie Gminy Raszyn, 

konkretnie chodzi o Falenty Nowe, działka ewidencyjna o nr. 30/3. Tutaj Państwo macie wyświetlone. Na 

ostatniej komisji, która się odbyła, Państwo Radni zasugerowaliście, żeby, bo tutaj były inne propozycje ze 

strony właścicieli, współwłaścicieli tej nieruchomości, bo były takie propozycje, jak ulica "Postępu", 

"Arkady" i "Przyjaciół". Dodam, że wszystkie te nazwy nie występują na terenie Gminy Raszyn. Natomiast 

Państwo Radni zasugerowaliście, żeby z uwagi na to, że jest długi ciąg od ulicy Grudzi tutaj poprzez 

Wichrowe Wzgórza, żeby kontynuować nazwę Wichrowe Wzgórza, ponieważ, ja może jeszcze wyświetlę 

plan zagospodarowania przestrzennego, żeby ta ulica Wichrowe Wzgórza przebiegała tutaj w stronę 

zachodnią aż do ulicy tutaj dalej Panoramy, aż do ulicy... Się wolno odświeża, niestety. No tutaj prawie, 

prawie do końca tutaj aż do Falent, w stronę Falent. Rozmawiałem z wnioskodawcami, pozwoliłem sobie na 

dzisiejszą sesję zaprosić jednego z wnioskodawców, ponieważ wnioskodawcy chcieliby jednak nie nazwy 

ulicy dwuczłonowej, tylko jednoczłonowej, żeby Państwo Radni przychylili się do jednej z propozycji, które 

były przez nich przedstawione. Jeżeli można, jest przedstawiciel, to prosiłbym o udzielenie głosu, Panie 

Przewodniczący. 

Mariusz Zubrzycki  

Dzień dobry. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry bardzo, proszę. 

Mariusz Zubrzycki  

Nazywam się Mariusz Zubrzycki, ja właśnie składałem ten wniosek i też zbierałem podpisy i właśnie 

ustalaliśmy z innymi mieszkańcami, świeżo budującymi się, jaką właśnie nazwę ulicy chcielibyśmy 

proponować. Wersje były różne, ale w sumie jedyna wspólna jakaś taka w naszym ustaleniu było to, żeby 

właśnie, do jednego słowa się ograniczyć z tego względu, że nazwa miejscowości jest już Falenty Nowe, 

żeby gdzieś tam było łatwiej zorganizować, działać tak z wpisywaniem adresów w różne formularza, no to 

właśnie jakieś takie pojedyncze słowo. No i stąd gdzieś tam też wyszły te trzy propozycje, które zostały 

złożone we wniosku. Gdzieś tam jeszcze też obgadywaliśmy, myśleliśmy też o tym właśnie Wichrowym i też 

właśnie myśleliśmy, że to jest przedłużenie, że może by pasowało. Ale gdzieś tam właśnie z 

współmieszkańcami... no ale właśnie ta ulica raczej będzie się nazywać aż do końca, tak? Aż do 

oczyszczalni, no a to już nie wzgórza. Tam dalej wręcz to już jest połowa skarpy. Więc tak jakoś 

stwierdziliśmy, że to Wichrowe Wzgórze no nie pasowała jeszcze dalszym mieszkańcom. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ciekawe rozumowanie, tak? Halo. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR)  

No taka była Wola mieszkańców, Panie Przewodniczący, w związku z tym tak, jak mówię...  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne]Ja osobiście... Kto to mówi? Halo? 

Informatyk  

To mówi Pan Zawistowski. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Halo, Panie Andrzeju? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Czy mnie słychać? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam, czy Pan już skończył, czy jeszcze? Ten, który zajmował głos? Pan, który przed chwilą mówił 

już że tak powiem, wyczerpał swoją wypowiedź? 

Mariusz Zubrzycki  

Tak ja... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panu bardzo. Proszę Państwa, ja tu rzeczywiście osobiście nie widzę jakiegoś przeszkody dla 

zmiany tego dalej ciągu, ponieważ te Wichrowe Wzgórza kończą się na Jaworowskiej dosyć jakby, że tak 

powiem, ulica już jest, która która funkcjonuje i tak dalej, więc po drugiej stronie może się zacząć inna 

nazwa. Także tutaj ja nie widzę jakichś przeszkód, ale bardzo proszę. Pan, Panie Zbyszku, jeszcze ma coś do 

dodania? 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR)  

Już, już mówię. Propozycje były następujące:  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze Pani Zbyszku to ja poproszę Pana... Ja poproszę Pana Janusza Hoffmana. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik referatu GNR)  

Już mówię, Panie Przewodniczący, bo wziąłem drugą uchwałę. Były takie nazwy, jak "Postępu", "Arkady" i 



"Przyjaciół". 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze dziękuję bardzo. Panie Januszu, Janusz Hofman, Przewodniczący Komisji Planowania 

Przestrzennego - bardzo proszę o jakieś swoje opinie. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Przewodniczący. Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 5 osób było "za", 2 

osoby się wstrzymały. Ale tu jak właśnie Pan mieszkaniec, który proponował właśnie tą jednosłowową 

nazwę ulicy, to my tutaj mieliśmy właśnie Wichrowe Wzgórza, tutaj były zaopiniowane pozytywnie. No i 

teraz po prostu zależy tylko od Państwa Radnych, czy będzie zmiana, czy nie będzie. Także bardzo dziękuję. 

No ale pozytywnie zaopiniowany projekt uchwały 

Dziękuję.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, teraz czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać w tej kwestii? 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, ja się zgłaszałem. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Kto się zgłasza? Przepraszam, przepraszam, bo zobaczą na tej dyskusji sobie. Ad vocem Ryszard 

Kowalczyk, Radny Ryszard Kowalczyk, bardzo proszę. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Ja musiałem odejść na chwilę, nie słuchałem w tej chwili wszystkiego tak, ale zdziwiony jestem. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju... przepraszam, przepraszam, Panie Ryszardzie, Panie Andrzeju Zawistowski - Pan wyłączy 

na sekundę, bo cały czas coś zakłóca. Za sekundę Panu oddam głosu. Bardzo proszę, Panie Ryszardzie. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

To znaczy, ja odszedłem na chwilę i akurat nie słuchałem tutaj pana Tokarza, ale jestem zdziwiony, że my to 

rozpatrujemy. Nie wiem, czy to było na komisji poprzednio, bo przecież my ustaliliśmy, że będzie to dalej 

ulica Wichrowe Wzgórza. Teraz słyszę jakieś nazwy ulic... no nie wiem. Przecież to aż się prosi, żeby to była 

jedna, ciągła... ciąg ulicy Wichrowe Wzgórze. Dziękuję.  



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, bardzo proszę o zabranie głosu Pana Radnego Andrzeja Zawistowskiego. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Ja mam takie pytanie: po pierwsze, interesuje mnie kto składał wniosek o inną nazwę. Bo z tego, 

co wiemy, właścicielem tej części ulicy, którą nazywamy jest, Gmina Raszyn. Dziękuję. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Nie, Panie Andrzeju. to jest droga prywatna. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

A jak jest napisane w uzasadnieniu? Że właścicielem jest? Proszę przedstawić uzasadnienie. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Nie no to jest błąd w takim razie, bo to jest droga prywatna. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dla mnie jest to dosyć istotna różnica, czy jest to droga prywatna. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Nie, Panie Andrzeju, to jest błąd, to jest droga prywatna. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, teraz tak... czy to jest [niesłyszalne]. Bo z tego, co wiem w planie mamy[niesłyszalne]Mamy tylko 

lewą stronę. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Nie, Panie Andrzeju, przepraszam bardzo, bo teraz się chaos wdarł. Nie, to jest droga gminna, jak najbardziej 

gminna dlatego, że to z wyniku podziału przeszło, przepraszam. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No właśnie dlatego nie rozumiem kto wnioskuje o inną nazwę. Bo właścicielem jest gmina.  

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Ale mieszkańcy mają prawo zawnioskować.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Prawo tak, ale nie musimy się ze zdaniem mieszkańców z lewej strony... 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Państwo decydujecie jako Radni, jak najbardziej. 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, a druga sprawa. Czy my nazywamy dla połowy tej drogi, czyli tej lewej? Czy dla całej szerokości? 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

W tej chwili, Panie Andrzeju, jest wydzielona tylko połowa tej drogi o szerokości 6 m. Natomiast tutaj ta 

działka powyżej o numerze 29/1 jeszcze nie jest wydzielona. Jeżeli właściciel złoży takowy wniosek, 

zostanie to wydzielone i będzie też, przejdzie na własność Gminy Raszyn. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No więc dlatego ja jestem przeciwny, żebyśmy nazywali połowę drogi. Niech przejdzie druga część na 

własność gminy i dopiero dopiero powrócimy do tematu. Nie może być tak, że my połowę drogi nazywamy.  

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

No tak, Panie Andrzeju, ale co będzie, jeżeli ta druga połowa będzie wydzielona nie wiem, za 10-20 lat, a 

mieszkańcy tych nieruchomości, którzy w tej chwili wnioskowali o nadanie nazwy ulicy, będą starali się o 

pozwolenia na budowę? No i gestorzy sieci, powiedzmy gazownia, czy elektrownia zażąda od nich adresu? 

Bo inaczej nie przydzielą im mocy. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale przecież te domy, które teraz się budują, ludzie dostali pozwolenie na budowę. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Ale proszę zobaczyć, że... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja powiem tak: jeden z członków mojej rodziny mieszka w innej miejscowości [niesłyszalne], więc dwa 

kilometry musi dojechać [niesłyszalne]. Ma numer powiedzmy, że 16N. I nikogo nie interesuje. Ma numer? 

Ma. W momencie, gdy my teraz nadamy nazwę, będziemy musieli utrzymywać [niesłyszalne]. Ja pojechałem 

i zrobiłem zdjęcia. W ciągu 10, 15 sekund... 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Panie Andrzeju, my w tej chwili i tak jesteśmy zobowiązani utrzymywać tą drogę, przynajmniej z bieżącego 

utrzymania, ponieważ ona jest drogą gminną. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie jest drogą. To są na razie tylko i wyłącznie działki. Działki drogowe, a nie jest to droga. Jak nazwiemy, 

to wtedy staje się to drogą. A działek drogowych nie musimy utrzymywać. Tam jeżdżą co chwilę ciężarówki 

i za chwilę ciężarówki [niesłyszalne]stawały, a ci, którzy się zbudowali przy samej drodze mając numer A, 



czy B, za chwilę będą pisać "Proszę mi tu naprawić drogę". Ale ci tam z końcówki będą rozjeżdżać, a ci z 

początku będą pisać [niesłyszalne]. Najpierw niech powstanie droga. Ja nie widzę powodu, dla którego nie 

może być [niesłyszalne]. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Panie Andrzej, Państwo stanowicie prawo, Państwo decydujecie. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja powiedziałem: dla połowy działki drogowej jestem przeciwny na pewno [niesłyszalne], a wręcz 

przeciwnie - nie może być tak, że połowę drogi my nazywamy, a drugiej połowy nie. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Ale proszę zauważyć... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

A z numeracją w tej chwili [niesłyszalne]. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Przepraszam, Panie Andrzeju, już Panu wejdę w słowo, ale Wichrowe Wzgórza również nie są wydzielone 

od strony południowej w całości. I nazwa jest. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

To, że robiliśmy błędy w przeszłości, to nie znaczy, że [niesłyszalne]. Takie jest moje zdanie. Dziękuję 

państwu serdecznie. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Radny Zawistowski. Bardzo proszę o zabranie głosu Pana Radnego Andrzeja Góreckiego, tu 

jest na liście kolejny, bardzo proszę.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Tak, tu mamy chyba trzy praktycznie problemy. Jest tutaj temat, 

który przed chwilą pan Radny Zawistowski wspomniał i on jest przeciwnikiem w ogóle, żeby nadawać 

drogą, drogi, która po pierwsze nie jest chyba do końca jeszcze drogą gminną, po drugie, no właśnie. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

To znaczy jest działką drogową przeznaczoną pod drogę w planie i własnością Gminy Raszyn, o tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale nie jest drogą, tak? Jeszcze nie jest. 



Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Formalnie, jeżeli chodzi o urządzenie, no to nie jest drogą. Jest działką przeznaczoną pod drogę. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Proszę powiedzieć, rozumiem, że ta druga część 6-metrowej drugiej strony, czyli razem 12. Rozumiem, ze 

ona musi zostać poszerzona, tak czy nie? Tutaj nie ma w ogóle... 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Nie ma żadnej możliwości. Nie, jeżeli właściciel wystąpi z wnioskiem o podział, musi być to wydzielone. 

Jeszcze może Państwu raz wyświetlę zagospodarowanie przestrzenne, żeby Państwo zobaczyli jak to 

wygląda. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, Panie Zbyszku, dalej. Ja nie widzę problemu, żeby ta droga nazywała się jeszcze inaczej, niż 

Wichrowe Wzgórza, bo tu przecina ją inna droga o nazwie Jaworowska, chociaż niektórzy stwierdzili na 

komisji, że jednak widzą w tym problem. Ja głosowałem za drogą w pełnej ciągłości Wichrowe Wzgórza, w 

tej chwili słyszę od bodajże Pana Marka, że jednak tutaj nie ma takiej zgody, żeby ta ulica była aż do samego 

końca z Wichrowymi Wzgórzami. Czyli trochę się zmienia to, co żeśmy ustalili na komisji, Panie Zbyszku. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

To znaczy tak, Panie Andrzeju, przepraszam, że wejdę w słowo po raz kolejny, ale jeżeli chodzi o ulicę 

Jaworowską, jest to ulica, która będzie taką jedną z głównych ulic, która będzie generowała duży ruch, więc 

jakby on i tak będzie generowała dużo większy ruch, bo to jest ulica, która jakby komunikuje Jaworową z 

Falentami i z Dawidami, z Ładami. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dlatego, Panie Zbyszku, wydaje się tak, jak patrząc tutaj na plany, to racjonalne byłoby raczej, skoro ta ulica 

będzie na pewno o wiele bardziej ruchliwa i być może nawet szersza, nie wiem tego, Jaworowska, to chyba 

racjonalne byłoby, żeby te Wichrowe Wzgórza nie ciągnęły się tak daleko, bo to czasami nieraz myli 

mieszkańców tam jeżeli ktoś przyjeżdża w gości. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Znaczy powiem tak, jeżeli chodzi o zachowanie numeracji porządkowej. no to tutaj w tej chwili Wichrowe 

Wzgórza jeszcze nie są tak zurbanizowane i ta numeracja rozpoczyna się od strony ulicy Grudzi i biegnie w 

stronę zachodnią, więc tutaj jakby tutaj nie ma przeszkód takich formalnych, żeby później była konieczność 

zmiany istniejących już numerów, tak? 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ma Pan rację tutaj rzeczywiście, jakby było od Jaworowskiej, to chyba w ogóle nie mielibyśmy dyskusji. Ale 

skoro mamy od tej Grudzi, no to mamy dyskusję. Ale szczerze powiem - Jaworowska ją przecina, 

Jaworowska jest drogą raczej tutaj no dosyć taką ważną drogą, wydaje się, czyli ja nie widzę problemu. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

No taką strategiczną dla gminy, bym powiedział. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No oczywiście, że tak. Czyli no nie mamy tematu, jak gdyby tego kawałka, który tam został. Czyli ja bym się 

skłaniał ku temu i tak bym proponował chyba jednak nazwać te Wichrowe Wzgórza do tej Jaworowskiej od 

Grudzi. Bo tak chyba, taki jest wniosek, prawda, Panie Zbyszku?  

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

To znaczy wnioskodawcy prosili o nazwie jednoczłonową przede wszystkim. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No ale do Jaworowskiej, do Jaworowskiej tylko, tak? 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Znaczy na tym odcinku od Jaworowskiej tam tylko i wyłącznie te działki. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Tam jest błąd.  

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Jaki błąd, Panie Radny?  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Tylko się zwrócili o nazwę ulicy po tamtej stronie Jaworowski, a nie po tej. To o czym Pan Górecki mówi?  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

A tak, tak. Dobrze, ma Pan rację, Panie Radny, zgadza się. O tą 1KD, rozumiem, że to o tym rozmawiamy, 

prawda? 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Ten 1KD, tak.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, dobrze, bo mi się tutaj trochę pomyliło. Dobrze, to w takim wypadku to rzeczywiście tutaj jest problem 



faktycznie tylko jeden, czyli problem nie jest tego, o czym mówił Pan Radny Zawistowski. I o tym 

rozmawiamy, a Państwo wnioskodawcy chcieli, żeby to była faktycznie inna nazwa? Bo ja już nie wiem, ja 

słyszałem na komisji, że chcieli przedłużenie Wichrowe Wzgórza. I tak ja głosowałem. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Wnioskodawcy nie nie występowali o przedłużenie... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Zaraz, Państwo... przepraszam, żebyście Państwo tam po kolei rozmawiali, bo tak się rozwija ta dyskusja i 

trochę nam się wszystko, że tak powiem, rozminie. Ja bym prosił, żeby jednak zabrał w tej sprawie głos Pan 

Wójt, jeżeli jest, bo tutaj była podniesiona kwestia, że to jest jednak droga gminna. O ile mieszkańcy mają 

prawo, że tak powiem, to zgłaszać, ale przede wszystkim powinien to zaakceptować no przedstawiciel 

gminy, tak? Czyli gmina, która jest właścicielem tego, jak Pan tutaj Zbyszek powiedział, chociaż wcześniej 

byliśmy chyba informowani, że to jest jednak droga prywatna, ja nawet wczoraj to słyszałem. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

To znaczy Panie Przewodniczący, ja dodam, że jeżeli chodzi o drogi prywatne, to mimo że tutaj z ustawy o 

drogach publicznych wszyscy współwłaściciele powinni się podpisać i zaproponować nazwę, to jednak 

Państwo Radni macie tutaj decydujący głos w tej sprawie. To nie ma znaczenia, czy to jest droga gminna, 

czy prywatna. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dokładnie. Tylko to, to tutaj podniósł Radny Zawistowski, że właściwe wnioskowanie o nadanie nazwy 

drodze, czy tam ulicy, tak? Powinien wnioskować jej właściciel, tak? Albo współwłaściciele. Skoro my 

jesteśmy właścicielami jako gmina, no powinien robić to Wójt. Ja rozumiem, że mieszkańcy mają prawo 

zwrócić się do Wójta i, że tak powiem, czy do urzędu, czy nawet do ten i to zagłosować, znaczy i 

wnioskować o taką nazwę. Ale tutaj właśnie powinno być, tutaj szczególnie, że jest ta kontrowersja, czy ona 

rzeczywiście powinna być tym przedłużeniem, czy nie przedłużeniem. No moim zdaniem powinien się 

wypowiedzieć Pan Wójt. Jeżeli jest to bardzo proszę a jeżeli nie, to dalej będziemy dyskutować. Jest Pani 

kolejna, Pani Radna, Sulima-Markowska, bardzo proszę. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, ja się wypowiem dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Chciałbym tutaj Państwu zwrócić uwagę, że 

zgodnie no z właściwością, Wójt jest organem wykonawczym. Szanowni Państwo, jako Rada Gminy 

oczywiście macie prawo nadawania nazw ulicom, placom. Jest to, że tak powiem, prawo wynikające z 



ustawy. Ja oczywiście mogę wnioskować o jakieś nazwy tak, jak i mogą wnioskować mieszkańcy. W 

związku z tym myślę, że tutaj jest no cała... po Państwa stronie jakby tutaj władztwo jest w tym zakresie. I 

moje władztwo ograniczy się do tego, że kiedy te ulice będą już, w jakiś sposób wykształcone, żeby można 

było nim jeździć, to postawimy tam tabliczki z odpowiednią nazwą ulicy. Ja jestem za tym, żeby po prostu 

tylko jeżeli chodzi o ciągi komunikacyjne, był pewien ład. To znaczy, żeby komunikacyjnie nie powstawało 

zamieszanie. Ja nie wiem, czy Państwo kiedyś jeździliście... na pewno wszyscy Państwo jeździliście po 

Ursynowie. Tam czasami znalezienie numeracji danego budynku to jest naprawdę wielka sztuka, gdzie 

okazuje się, że budynek o takim, przy takiej ulicy, o takiej numeracji, znajduje się zupełnie przy innej ulicy, 

bo tak były oczywiście te ulice kiedyś nazywane i tam pod tym względem jest wielki bałagan. Dlatego 

utrzymywanie ciągów ulic o tej samej nazwie z wielu względów jest korzystne. Tak jak wiecie Państwo 

dobrze, że tam w Nowym Jorku, w wielu miastach amerykańskich są prawda podłużnej i poprzeczne i tylko 

numerację, prawda? I to dodaje pełen efekt. Oczywiście u nas ukształtowanie tych dróg jakby uniemożliwia 

takie numerowanie po prostu tylko zwykłe ulic. W związku z tym te nadanie tych nazw daje lepszą 

możliwość zapamiętania. Ja jestem za ciągłością ulic, nazewnictwa ulic. To znaczy, żeby nie było tak, że 

jadąc ulicą zmienia mi się nazwa. I o to apeluję tylko do Państwa, bo uważam, że to nie jest dobre 

rozwiązanie. Oczywiście ulica Jaworowska, zgadzam się, przecina tutaj układ komunikacyjny tej ulicy 

Wichrowe Wzgórza, w związku z tym no tutaj to już pozostawiam Państwu decyzję, jak przyjmiecie, czy 

ulica będzie, że tak powiem, miała inną nazwę, czy będzie przedłużeniem, bo rzeczywiście Jaworowska jest 

elementem rozgraniczającym te dwa elementy tej ulicy Wichrowe Wzgórza. Co do tego Państwo musicie 

zadecydować w tej kwestii. No ja nie jestem właścicielem, ja jestem tylko jako organ wykonawczy Gminy 

Raszyn, a Gmina Raszyn to cała nasza społeczność. Ci mieszkańcy, którzy wnoszą o nazwę ulic, są też 

częścią gminy Raszyn. W związku z tym wszyscy my tutaj obecni mamy jakieś powiedzmy prawa 

wynikające z tego, że jesteśmy no częścią składową gminy jako społeczności. Do Państwa należy decyzja. 

Myślę, że troszeczkę za bardzo chcemy tutaj przedobrzyć. Już ta dyskusja idzie w złym kierunku, ponieważ 

no zbyt dużą wagę przywiązujemy do nazewnictwa. Ja nie zgadzam się, mogę mieć tu inną nazwę nawet niż 

niektórzy moi pracownicy, że nadanie nazwy ulicy sprawia inną, że tak powiem, jej znaczenie. Czyli, że 

czyni to z tego znaczenia, że od razu z działki drogowej staje się to ulica. Nie. To jest nadanie nazwy danemu 

miejscu. Oczywiście w miastach drogi stają się ulicami w momencie, kiedy nadano nazwę, stąd ta ulica 

wiąże się z nazwą, najczęściej drogi u nas w kraju nie mają swoich nazw, co najwyżej numery. I stąd jest taki 

element. No ale tutaj jesteśmy w takiej... tutaj właściwie jesteśmy jedną wielką miejscowością, już powoli 

stajemy się z uwagi na zabudowę, która jest. W związku z tym uważam, że działki, te ciągi komunikacyjne 



powinny mieć swoje nazwy. Bo później naprawdę, proszę Państwo, w drugim, trzecim, czwartym, piątym 

szeregu zabudowy zabudowa ma tę samą nazwę. Powstaje ulica. I co trzeba zrobić? Trzeba wtedy na dobrą 

sprawę zmieniać wszystkim dokumenty, bo powstała ulica, dopiero wykształciła się o nowej nazwie. No nie 

jestem, no bo kiedy powinniśmy nadawać nazwy tym ulicom? W momencie, kiedy kładziemy asfalt? No 

chyba wtedy. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Wójcie. Ja tutaj widzę troszeczkę taki inny właściwie problem. Ta pół, czyli połowa 

szerokości, czy rzeczywiście, jeżeli byśmy przystąpili do jakichś utwardzania tej drogi, czy budowania, bo 

utwardzania to może nie ma problemu, tak? To co, będziemy to robić na tzw. połówce. Nie wiadomo, jak 

tam np. składać kanalizację, w którym miejscu itd. no bo tej drugiej części nie ma. Więc tutaj może być taki 

problem, ale pewnie ten problem się da jakoś rozwiązać. Ja nie wiem, tutaj się Panie Radny Kowalczyk, czy 

Pan się zgłosił ad vocem? Bo coś mi się tu wyświetliło, czy to jest stare jakieś? Bardzo proszę.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, to stare jest. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Stare dziękuję bardzo, w takim razie bardzo proszę Pani Beata Sulima-Markowska. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja to krótko, bo też nie chciałam przedłużać tej dyskusji. Ja rozumiem dążenie mieszkańców i uważam, że 

one są słuszne z tego względu, że wtedy mieszkańcy czują po pierwsze, że mają wpływ na ten samorząd, że 

coś mogą postanowić i my to im zrealizujemy. Po drugie, czują taką też jedność z naszą gminą. Myślę, że 

powinniśmy chyba w tym kierunku iść. Ja mam tylko tą wątpliwość, bo Szanowni Państwo właśnie z tego 

względu, o którym powiedziałam przed chwilą byłam wielkim orędownikiem nazwania ulicy 

[niezrozumiałe] to osiedle takie muzyczne i wydaje mi się, no jakiś tam powstał problem, że potem 

mieszkańcy jakichś tam nawet prawników na gminę wysyłali. Trochę mam tutaj taki problem, że zaraz 

będziemy mieli po prostu... No nie wiem, czy będziemy w stanie te drogi wszystkie utrzymać, a tutaj nadanie 

nazwy no w jakiś sposób nas obliguje, chociaż tak, jak powiedział Pan Wójt, no jak tam droga nawet nie ma 

nazwy, to i tak musimy ją utrzymać. Nie mamy przekonania, że kontynuacja Wichrowych Wzgórz to jest 

dobre rozwiązanie, bo ta droga [niezrozumiałe] ciągnie się do samej oczyszczalni. Ja uważam tylko, że my 

powinniśmy, przyjmując teraz tą nazwę, ją kontynuować aż do samej oczyszczalni. Właśnie żeby unikać tego 

rozczłonkowania, że z każdym zakrętem, przy każdym skrzyżowaniu jest inna nazwa. Więc jeżeli będziemy 



ją teraz przyjmować, to już, że tak powiem, konsekwentnie do oczyszczalni aż ona taką nazwę mieć 

powinna. I druga rzecz, o której bym chciała powiedzieć, to pytanie do Pana Zbyszka: Czy my dalej, co my 

mamy tutaj tylko 4 metry, rozumiem, że pewnie w jakiejś przyszłości to drugie 4 metry... 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

6 metrów, Pani Radna.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Sześć. Że w jakiejś przyszłości te kolejne metry do nas trafią. Czy pozostały szlak tej drogi 1KD jest w 

naszym... czy jest już wydzielony i my jesteśmy jej właścicielami? Czy to różnie bywa? Jak to wygląda w 

przebiegu. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Pani Radna te fragmenty, o tutaj pokazuję teraz, te, które są wydzielone, z mocy decyzji podziałowej 

przeszły na rzecz gminy. To nie jest cały ciąg, jak Państwo widzicie, bo są działki jeszcze nie wydzielone. 

Natomiast te fragmenty wydzielone są własnością gminy. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Aha, czyli po prostu gdzieś tam, w jakimś... 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

W jakiejś perspektywie czasowej pewnie to będzie już wydzielone docelowo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ok, dobrze. To rozumiem, że jeżeli... znaczy z mojego punktu widzenia ja bym tylko prosiła, żebyśmy 

przyjmując dzisiaj jakąkolwiek nazwę jednak mieli na uwadze, żeby ją kontynuować aż do oczyszczalni. No 

i tutaj ja nie wiem, jak z tymi drogami tutaj postąpić, z tą szerokością. Bo no tutaj mam trochę wątpliwości, 

ale z drugiej strony też rozumiem dążenia mieszkańców, żeby się czuli też... tak jakby w naszej społeczności, 

także takiej prostej sprawie nie będziemy jakoś tutaj robić przeciw. Wydaje mi się, że to chyba każdy musi 

podjąć sam decyzję, dziękuję bardzo.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś z Państwa? Pan Ryszard Kowalczyk, bardzo proszę. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Znaczy ja tylko chciałem zwrócić uwagę państwa na to, co mówi Pan Kierownik. Jest to jedna część ulicy, 

która jak w tej chwili odpowiedział Pani Radnej Sulimie, ma 6 metrów. Czyli drugi właściciel jak będzie 

dzielił z drugiej strony musi z mocy prawa podziałowego oddać drugą część gminie. 



Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

6 metrów, tak. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Za odszkodowaniem, za odszkodowaniem. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, ale teraz - i Państwo zwrócą uwagę - 12 metrów na ulicę, czyli to będzie szeroka, długa ulica. 

Właśnie prościej, żeby była jedna arteria, dziękuję.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, Pan Radny Górecki jeszcze się zgłosił.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Chciałbym dopytać Pana Radnego Kowalczyka, co to znaczy "jedna usterka"? Proszę powiedzieć, co to 

znaczy? Może Pan to rozszerzyć? 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Proszę Panie Radny Górecki: 12 m droga jest to raczej droga szeroka i ona powinna mieć swój ciąg, inaczej, 

jak Pan nie rozumie tamtego zdania. Ciąg do samego końca, bo to szeroka ulica, a nie tak: tu będzie 

Wichrowe Wzgórza, tu inna, za następnym skrzyżowaniem inna. A to po szerokości tej drogi 12 metrów 

możemy domniemywać, że to będzie jedna z takich wygodniejszy, głównych ulic. I powinna mieć jedną 

nazwę. No dlaczego nie podzielona jest ulica Godebskiego jak są skrzyżowania? No trzeba było podzielić. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja rozumiem, Panie Radny, że Pan by chciał, żeby się nazywało Wichrowe Wzgórza,, tak to rozumiem, czy 

nie? 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Tak się prosi, tak jest. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, no tu Pan Wójt był chyba troszeczkę chyba lekko innego zdania. Wydaje mi się, że czasami te długie 

ulice, czasami mogą wprowadzać w błąd, ale oczywiście zdecydujemy. Ja mam pytanie do Pana Kierownika: 

proszę powiedzieć, czy my już już jakieś środki w ogóle wydajemy, wydaliśmy już na urządzenie w jakim 

stopniu tej ulicy? 



Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Proszę mnie o to nie pytać, bo ja nie jestem inwestycją, nie prowadzę inwestycji, natomiast ja wypłacam 

oczywiście odszkodowania stosowne wynikające z tych podziałów. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Pytam czy my w ogóle już jakieś tam środki wydaliśmy, ale Pan nie ma wiedzy, rozumiem, tak? W tym 

zakresie? 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Wydaliśmy już środki na ulicę Wichrowe Wzgórza. Od strony ulicy Grudzi. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, ja mówię, czy chodziło mi o takie związane z jak gdyby utrzymaniem tej ulicy. Czy my wydajemy 

pieniądze. Nie? 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Mówię o utrzymaniu ulicy. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale ja mówię o tym kawałku... 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Chodzi o w bieżącym utrzymaniu, tak?  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak. Od Jaworowskiej do oczyszczalni, o tym mówię, w tą stronę. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

No ale jakie pieniądze możemy tam wydać, jeżeli to wszystko w polach jest? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No nie wiem, czy jakieś utwardzenie już zostało zrobione?  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Zostało zrobione na Wichrowych Wzgórzach od strony ulicy Grudzi. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tylko. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

No około tam załóżmy 300 metrów, 400? 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem. Dobrze, bardzo dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Rozumiem, że nie ma więcej zgłoszeń. Proszę Państwa, ponieważ no tutaj pojawiły się różne jakby 

głosy, ale podstawą jest rzeczywiście ta uchwała, czyli nadanie nazwy ulicy i rekomendacja Komisji 

Planowania Przestrzennego. W związku z tym przystąpimy do głosowania nad tą nazwą, jeżeli ona nie 

uzyska większości, możemy ewentualnie przystąpić do drugiego głosowania z inną nazwą, tak? Chyba, że 

może, bo były jeszcze takie głosy, ale tutaj formalnie takiego wniosku nie było, nie chciałbym ja go składać, 

tak? Czy w ogóle nadawać nazwę tak? Bo i takie też tu były, ale nie było formalnego wniosku, tak? Więc ja 

nie chcę go składać. W tej chwili nie słyszałem takiego wniosku, więc chyba jedynym w tej chwili takim 

rozsądnym wyjściem jest po prostu przegłosowanie propozycji komisji, tak? Jeżeli ona nie uzyska 

większości, możemy przegłosować drugą propozycję tutaj mieszkańców, tak? Czy Państwo jakby wyrażacie 

na to zgodę, na takie podejście? Państwo Radni? Ma ktoś jakąś uwagę? Tak? 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Przegłosować przynajmniej propozycję komisji, a jak to nie przejdzie, to wtedy. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Też tak to widzę. No przecież procedujemy tę uchwałę na wniosek komisji, to jest dla nas podstawa, tak? 

Czy jeszcze ktoś z Państwa chciałby koniecznie też tutaj zabrać głos? Jeżeli nie, to... Czy ktoś jest jeszcze 

chętny? Nie ma. Dobrze, Pani Olgo w takim razie zamykamy dyskusję. Tak, jak wspomniałem, proszę o 

przygotowanie tego głosowania z propozycją komisji, tej nazwy i ewentualnie, jeżeli ona nie uzyska jakby 

większości, przynajmniej tej zwykłej większości, bo to wystarczy oczywiście, to ewentualnie jeszcze 

przegłosujemy drugą nazwę, jeżeli ta nie uzyska też większości, odstępujemy, że tak powiem, od nadawania. 

W ten sposób - może to tak to być? Widzę, że pojawił się Pan Przewodniczący, może chce przejąć?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie, nie - proszę prowadzić, Panie Sławku, obrady. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, to w takim razie bardzo proszę się Pani Moniko o przygotowanie głosowania z ulicą, to jest 

propozycją komisji, to jest Wichrowe Wzgórza, tak? 

Pracownik Biura Rady  

Ja w formalnej kwestii: na liście do do głosowania nie ma pani Agaty Kuran. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę w takim razie... 

Pracownik Biura Rady  

Aktualizuję, również jej nie ma. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie ma, dobrze. Czy trzeba sprawdzić kworum? 

Pracownik Biura Rady  

Ja nie mam tylko tej jednej Radnej. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę. Uchwała w sprawie nadania nazwy ulicy położony na terenie Gminy Raszyn, nazwa 

proponowana ulicy: Wichrowe Wzgórza. Kto z Państwa Radnych jest za tym, aby taka nazwa została nadana 

tej ulicy? Bardzo proszę, kto jest z Państwa "za"? Kto jest przeciw? I kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo, 

mamy wynik pani Moniko? 

Pracownik Biura Rady  

Nie, jeszcze Pan Radny Będkowski nie oddał głosu. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Radny Będkowski bardzo proszę o zagłosowanie. Czy Pan Radny Będkowski nas słyszy?  

Nie słyszę, nie potwierdza, w takim razie zamykamy głosowanie. Bardzo proszę o wynik. 13 "za", przeciw 2 

osoby, wstrzymuje się 4 osoby, 1 brak głosu. Stwierdzam, że uchwała została podjęta i zostanie nadana 

nazwa Wichrowe Wzgórza tej ulicy. Dziękuję bardzo. Przechodzimy do kolejnego punktu: "Uchwała w 

sprawie nadania nazwy ulicy położonej na terenie Gminy Raszyn". To jest pkt 11. Rozumiem, że Pan 

Zbyszek również nam to zreferuje? Bardzo proszę. 

Powyższa uchwała dotyczy nadania nazwy ulicy położonej we wsi Jaworowa. Chodzi o działkę o nr. 500/13. 

Ja przypomnę, że było to już poddane dyskusji na ostatniej komisji, ponieważ na poprzedniej jeszcze komisji 

Państwo Radni zadecydowaliście, żeby jeszcze raz to przedyskutować w komisji. Był zaproszony deweloper, 

bo to jest akurat działka prywatna dewelopera. I tutaj może oddam głos Panu Tadeuszowi Pawlikowskiemu, 

przewodniczącemu, bo tam była zaproponowana nazwa [niesłyszalne]. A przepraszam, tak.. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Zbyszku, ja już ten głos oddam komu będzie trzeba. 



Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Przepraszam, Panie Januszu. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Ależ Panie Zbyszku nie szkodzi, także... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale bardzo miło, Panie Zbyszku, bardzo miło mi. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Nie no bo ja uczestniczę na dwóch komisjach, w związku z tym... i u Pana Przewodniczącego 

Pawlikowskiego i u Pana Hoffmana..  

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Nie szkodzi, Panie Zbyszku. Także, jak tu Pan właśnie wcześniej powiedział, był ten Pan Prezes i Pani 

Wiceprezes, to była komisja, która już powtórnie rozmawiała na temat nadawania tej ulicy i oni w tym 

uczestniczyli, w tej naszej komisji. No i bardzo prosili o to, żeby już nadać tą nazwę ulicy. Bo to jest ulica 

prywatna, wewnątrz, także to naprawdę niczym nie skutkuje. Tak, jak powiedział Pan, że to jest prywatna, 

ale żeby nadać numery itd., żeby tam ludzi mogli już się meldować, dostawać numer mieszkania, no to jest 

potrzebne. I tylko tyle. I jeszcze tylko dodam, że komisja zaopiniowała ten projekt uchwały pozytywnie, ale 

to były 3 osoby "za," 4 się wstrzymały i nazwa ulicy to miało być "Szumiących traw". Nazwa ulicy miała 

być "Szumiących Traw". Tak przegłosowała komisja, dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Szumiących Trwa. Dobrze, dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. Otwieram dyskusję. Kto z Państwa 

Radnych, chciałby zabrać w tej kwestii, w tym punkcie głos? No jest wyświetlany Pan Ryszard Kowalczyk. 

Nie wiem, czy to jest jeszcze stare? Bardzo proszę Panie Radny. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Stare jest, Panie Przewodniczący. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze. Zgłosił się Pan Tadeusz Pawlikowski, Radny Tadeusz Pawlikowski, następnie Pan Marek 

Bańburski. Bardzo proszę, Panie Tadeuszu. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, ta ulica jest ulicą prywatną, jest już tam troszeczkę uzbrojona. Nie ma żadnych 

przeciwwskazań, żeby nie nadać tej nazwy tej ulicy, tak mi się wydaje. I proponuję nadać taką nazwę, jaką 



właściciele sobie wymyślili. No tylko tyle. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Dziękuję bardzo. Pan Marek Bańburski, Pan Radny Bańburski, bardzo proszę. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja chciałem się tylko dopytać, czy jest jedna proponowana nazwa, czy jest powiedzmy jakaś jeszcze druga 

alternatywa? 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Panie Marku, już mówię. Tam były proponowane takie nazwy, jak "ulica Szmaragdowa", "Starej Gruszy", 

"Jesiennych Liści" oraz "Szumiących Traw", przy czym "ulica Szmaragdowa" występuje już na terenie 

Gminy Raszyn, także pozostały te 3 nazwy: Starej Gruszy", "Jesiennych Liści" oraz "Szumiących Traw". 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, bardzo, Pan Radny Wiesław Szustak, bardzo proszę, Panie Wiesławie. Czy Pan Radny Szustak nas 

słyszy? 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak. Chciałem podtrzymać wcześniejsze moje zdanie na temat nadawania nazw ulic, że w dalszym ciągu 

nie akceptuję pomysłów, żeby ulice były dwuczłonowe, czy nawet 3 składniki składające się na nazwę ulicy. 

Wróćmy do prostych nazw, które będą łatwe do zapamiętania, nie będą skazywały mieszkańców do 

kłopotów, wszelkiego rodzaju pisania adresów, ankiet, itd. Dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, Panu Radnemu. Czy ktoś jeszcze z Państwa chciałby zabrać głos? Nie widzę, w takim razie 

zamykam dyskusję, przejdziemy do głosowania. Właśnie przed chwilą mieliśmy przykład, tak? Że jedni chcą 

dwuczłonowo, a drudzy nie chcą. Tak już w naszym życiu, w naszym społeczeństwie jest, tak? I ciężko to 

wyważyć. A te alternatywne nazwy pewnie jest dużo, Panie Marku Bańburski. Traw, gatunków traw jest 

kilka kilka tysięcy, także nie wiadomo o które to trawy chodzi, ale rozumiem, że ładne, wysokie trawy, a nie 

zioła. Dobrze, w takim razie nie ma już głosów, bardzo proszę o przygotowanie wniosku z komisji, tak? 

Komisja wnioskowała o te "Szumiące Trawy", bardzo proszę. Jeżeli tak jakby nie uzyska tej większości, 

ewentualnie możemy wtedy przejść do drugiej propozycji, tak? Z tej listy, prawda. Ale Państwo mają na 

uwadze. Kto jest "za"? Państwa przepraszam, odczytam: uchwała w sprawie nadania nazwy ulicy położonej 



na terenie Gminy Raszyn. Nazwa ulicy to jest "Szumiących Traw". Kto z Państwa Radnych jest za nadaniem 

takiej nazwy? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo Państwu za udział w głosowaniu. Pani 

Olga, bardzo proszę o ewentualny wynik. 

Pracownik Biura Rady  

Jeszcze dwóch Radnych nie oddał głosu, to jest Pan Radny Zawistowski i Pan Radny Będkowski. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Czy Panowie Radni są obecni i słyszą nas? Czy mają jakieś problem? Jeżeli są jakieś problemy, to bardzo 

proszę o zgłoszenie, jeżeli nie to zamkniemy głosowanie. Nie słyszę, nie widzę - zamykamy głosowanie. 

Pani Olgo, bardzo proszę o podanie wyniku. 10 "za" głosów, 2 "przeciw" i 6 wstrzymujących. Stwierdzam, 

że uchwała została podjęta z nazwą ulicy "Szumiących Traw". Dziękuję bardzo. Panie Darku 

Przewodniczący jest Pan Darek? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Sławku jestem, tylko walczę z awarią internetu, także... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Aha, jeszcze chwilę, tak? Dobrze, bo ja chciałem to przekazać, ale jeszcze bardzo proszę, dobrze. 

Przechodzimy do 12. punktu dzisiejszych obrad, dzisiejszej sesji: uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na 

działalność Wójta Gminy Raszyn. To chyba zreferuje nam Pani Przewodnicząca Ewa Surmacz, tak? Bardzo 

proszę, o ile jest.  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Witam Państwa, jestem, witam Państwa. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji rozpoznała przedmiot skargi, w 

wyniku czego postanawia rekomendować Radzie Gminy Raszyn za skargę bezzasadną. I poproszę pana 

Zbyszka, kierownika Zbyszka Tokarza, o rekomendowanie nam tej skargi. Zreferowanie, przepraszam. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak - czego ta skarga dotyczyła. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Wydzielania drogi, ale to Pan Zbyszek może. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę, ja znam tę sprawę, ale oczywiście jest dosyć skomplikowana rzecz, tak. 



Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

To znaczy skarga dotyczy braku realizacji decyzji Wójta Gminy Raszyn z roku 1993, który zatwierdził 

projekt podziału. Dotyczy to... tylko tutaj zauważyłem, że jest chyba błąd w uchwale, ponieważ uchwała 

mówi o działce 59/7, natomiast to dotyczy działki 59/10. Więc tutaj będzie autopoprawka, bo ta działka 

59/10, którą Państwu teraz pokazuję, została wydzielona na mocy tej decyzji i na bazie ówczesnych 

przepisów, jest nawet na to... przez 10, tak.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tutaj, Panie Zbyszku, w uzasadnieniu to są oba numery, się pojawiają. W uzasadnieniu pojawiają się oba te 

numery, o których Pan wspomniał przed chwileczką. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Pan jest właścicielem obu tych działek?  

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

To znaczy właścicielem działki, osoba, która składa tą skargę, to jest 59/9, to jest ta działka, natomiast to, że 

ta działka 59/10 nie przeszła na własność Gminy Raszyn spowoduje to, że właściciel działki 59/9 nie ma 

dostępu do drogi publicznej. I Państwo Radni, moment, ja się już pogubiłem, muszę znaleźć sobie tutaj to 

udostępnienie. Państwo Radni uchwałą z 2021 roku, z 18 listopada uznali skargę za bezzasadną, ponieważ 

pierwotny właściciel również taką skargę wniósł na Pana Wójta. Następca prawny, który nabył z od 

właściciela tego pierwotnego, złożył powtórną skargę. Dodam tylko, że aktem notarialnym z roku 2021 

poświadczył ten pierwotny właściciel, że nie toczy się żadne postępowanie w tej sprawie oraz działka 59/9 

ma dostęp do drogi publicznej poprzez działkę 59/10, co nie jest prawdą, ponieważ ta działka 59/10 nie 

przeszła z mocy tej decyzji, bo na mocy ówczesnych przepisów, jest zresztą na to uchwała pełnego składu 

Trybunału Konstytucyjnego, który w sprawie wykładni art. 10 ust. 5 ustawy z 29 kwietnia 1985 roku o 

gospodarce gruntami i wywłaszczeniu nieruchomościami. I zgodnie z sentencją tej uchwały użyte w 

przepisie art. 10 ust. 5 ustawy o gospodarce gruntami i wywłaszczeniu sformułowanie "pod budowę ulic" 

oznacza, iż wydzielenie gruntów z nieruchomości objętej podziałem na wniosek właściciela następuje pod 

budowę nowych ulic, a nie pod poszerzenie tych ulic. Także tutaj decyzja oczywiście nosi wadę prawną, 

natomiast mogłaby być tylko uchylona w zakresie nie wydzielenia, bo wydzielenie było konieczne, natomiast 

przejścia z mocy prawa na rzecz gminy. W związku z tym Państwo uznaliście skargę za bezzasadną już, 

podejmując uchwałę w 2021 roku. Teraz następca prawny jakby ponawia tę skargę raz jeszcze. Dziękuję. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Zbyszku. Tutaj jeszcze w tym uzasadnieniu, że tak powiem, do tej uchwały jest taki zapis, że 

jest dalej rozpatrywana jakaś skarga jakby związana z tym. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Tak, ta pierwsza skarga znajduje się w SKO od 2020 roku i tutaj w tej skardze, która w tej chwili została 

wystosowana na Wójta Gminy Raszyn, poprzedni właściciel uznał jakby arbitralnie, że przekazał do KSO 

swoje odwołanie od tej decyzji, ponieważ Wójt jego zdaniem nie wykonał tej decyzji i pisze dalej, że 

ponaglenie w tej sprawie wysłanymi pismami z 2021 roku uznaje sprawę za niebyłą i, że w tej sprawie nie 

toczy się żadne postępowanie. A toczy się, tylko nie ma jeszcze rozstrzygnięcia. W maju napisaliśmy do 

SKO mejla na jakim etapie jest sprawa w SKO, do tej pory nie uzyskaliśmy odpowiedzi. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Panie Zbyszku, dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję obrad dzisiejszej sesji. Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać w tej kwestii głos? Ja oczywiście już uznaję to, że tak powiem, za dosyć 

skomplikowaną sprawę i, że tak powiem, musimy się, proszę Państwa, zdać tutaj na opinię komisji, która na 

pewno dość dokładnie rozpatrywała tę sprawę i jak również opinię tutaj organu, czyli przedstawiciela gminy, 

Urzędu Gminy. Ale jeżeli Państwo oczywiście chcą coś wiedzieć w tej kwestii więcej, to zachęcam do 

dyskusji. Bardzo proszę, kto z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Nie widzę tutaj żadnych zgłoszeń. 

Rozumiem, że nikt z Państwa Radnych nie będzie chciał zabrać głosu. W takim razie. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Jeszcze mogę, Panie Przewodniczący, bo tu, że tak powiem, trochę się zagubiłem. Jakby w treści uchwały 

jest prawidłowa, bo tutaj co prawda dotyczy to przejścia z mocy prawa działki 59/10, ale podział działki był 

59/7. Także jest wszystko ok. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bo ja w tym uzasadnieniu... 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

W wyniku podziału tej działki 59/7 powstała działka 59/10. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pani Katarzyna się zgłaszała. Czy rozumiem w tej kwestii? 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Tak chciałabym jeszcze sprawdzić oczywiście w tej sentencji uchwałę pod kątem merytorycznym, żeby 



sprawdzić, czy te numery są właściwe. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Nie, dobrze jest, dobrze. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

No to jest ważne, tak? Bo potem się okaże, żeśmy jakby nie ten przedmiot, tak? Obradowali. 

Zbigniew Tokarz (Kieownik referatu GNR)  

Podział działki był 50/7, w wyniku czego powstała działka 59/10 i 59/11. I 59/10 to jest ta działka drogowa.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, zamykam dyskusję. Bardzo Proszę Pani Olgo o przygotowanie głosowania. Przystępujemy 

do głosowania uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Raszyn, uznanie skargi za 

bezzasadną. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem tej uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Dziękuję bardzo za głosowanie. Pani Olgo, czy wszyscy Radni oddali głos? Czy mamy jakieś luki, braki? 

Pracownik Biura Rady  

Jeszcze nie. Jeszcze 4 Radnych: Pan Górecki, Pan Zawistowski, Pan Będkowski i Pan Janiszewski. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Panowie Radni, bardzo proszę o oddanie głosu. Jeżeli z Państwa ktoś ma jakby jakiś problem, to bardzo 

proszę o zgłoszenie go najlepiej w tej chwili, żebyśmy nie musieli robić reasumpcji. Nadal brak tych głosów? 

Pracownik Biura Rady  

Tak, nadal. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Czy Panowie Radni słyszą nas jakoś? Czy Panowie Radni są jakby w tych naszych, że tak pan powiem, sesji 

w Zoomie? Pani Olgo? Tak, są? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Pan Górecki oddał głos, tak Pani Olgo? 

Pracownik Biura Rady  

Tak. Pani Janiszewski, Pan Będkowski są normalnie zalogowani w e-sesji, ale tu... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie zgłaszają się w każdym bądź razie. Jest telefon? Tak. Bardzo proszę jeszcze o chwilę cierpliwości. Tak, 

Pani Olgo? 



Pracownik Biura Rady  

Pan Grzegorz Janiszewski do mnie dzwonił, ma problem problem techniczny, nie może się z e-sesją 

połączyć. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Pan Krzysztof dzwoni do mnie, Panie Przewodniczący i już też ma problem i już się loguje ponownie. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie wiem na ile możemy jeszcze czekać. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Krzysztofie. czy Pan się już loguje? Jest pan tutaj słyszalny. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pani Olgo, może... jest już, tak? Panie Krzysztofie, czy Pan może oddać głos?  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Pan Krzysztof oddał głos z tego, co widzę. 

Pracownik Biura Rady  

Tak, Pan Krzysztof oddał głos. Pan Janiszewski ma problem, rozmawia teraz z informatykiem. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, nie będziemy czekać w nieskończoność, zamykam proces głosowania, bardzo proszę o podanie 

wyników. 16 głosów "za", 0 "przeciw", 2 głosy wstrzymujące. Stwierdzam, że uchwała została podjęta o 

rozpatrzenie skargi na działalność Wójta jako bezzasadna, skarga bezzasadna. Dziękuję bardzo. Więc te 

problemy techniczne to rzeczywiście mamy. Gdyby te, że tak powiem, brakujące głosy miały jakiś wpływ na 

wynik tej uchwały, to być może byśmy się wstrzymywali albo zrobili przerwę, czy powtórzyli. Ale tak jak 

Państwo widzicie, nie ma tutaj... ja rozumiem, że takie problemy mogą być, ale no musimy jakoś sobie z tym 

radzić. Kolejny punkt to jest uchwała w sprawie uchwalenia programu profilaktyki i rozwiązywania 

problemów alkoholowych oraz przeciwdziałaniu narkomanii w Gminie Raszyn na rok 2022. rozumiem, że 

projekt tej uchwały przedstawi nam w imieniu Pana Wójta, rozumiem Pani Pełnomocnik, tak? Jest pani 

Beata? Bo tak to zrozumiałem, że to będzie przedstawiała Pani Beata.  

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Już jestem. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Witam Panią bardzo serdecznie. Bardzo proszę Panią Beatę Adamiak, jako pełnomocnik Wójta, o 

przedstawienie nam projektu tej uchwały. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Proszę Państwa, chodzi o Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, który 

przyjmowaliśmy w marcu tego roku i nadzór prawny Pana Wojewody ocenił ten program jako bardzo dobry, 

ale ma dwie uwagi pani z biura prawnego. Chodzi o taki zapis o zatrudnieniu socjalnym. Ja nie wpisywałam 

tego zakresu działań, ponieważ u nas nie ma centrum integracji społecznej, w związku z powyższym te 

zatrudnienie socjalne jest... Tak naprawdę nie ma go. Są jakieś szczątkowe tylko takie działania w GOPSie. 

No sąd nam zleca też prace społeczno-użyteczne jeżeli komuś tam je zleci. No ale pani od Wojewody 

powiedziała, że ten zapis o zatrudnieniu socjalnym musi być i musimy to wpisać. Więc wpisaliśmy, 

wpisałam tam ten zapis - tam, gdzie są cele i zadania. Tam, gdzie są cele i zadania. W pkt 3.1 ostatni 

myślnik. Państwo macie tam wpisane w sprawie zatrudnienia socjalnego. I druga rzecz - w programie było 

tylko wspomniane o dożywianiu dzieci, a pani z Biura Wojewody sugerowała, żeby wyeksponować ten 

punkt i jest wpisany w "cele i zadania". "Zapobieganie powstawaniu problemów związanych z piciem i 

nadużywaniu alkoholu". I tu w "cele szczegółowe" jest "wspieranie rozwoju działań promujących zdrowy 

styl życia oraz programów profilaktycznych kierowanych do mieszkańców, w szczególności do dzieci 

młodzieży". I tu jest w jednym myślniku "dofinansowanie dożywiania dzieci" wyszczególnione już, tak? 

Zgodnie z sugestią pani z Biura Wojewody. No i tyle. Ta poprawka bardzo bym prosiła, żeby Państwo 

przyjęli ten program. Jakieś pytania?  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, dziękuję bardzo. Otwieram, jakby w tym punkcie dyskusję. Kto z Państwa Radnych 

chciałby zabrać głos?  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Sławku... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Opinię komisji bym prosił. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

A, przepraszam, rzeczywiście. Była taka komisja. Jest Pani Przewodnicząca, Pani Anna Matracka, bardzo 

proszę o opinię komisji w tej sprawie. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Komisja Zdrowia, Profilaktyki i Spraw 

Społecznych projekt tej uchwały zaopiniowała pięcioma głosami pozytywnie. Dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Pani bardzo. Rozumiem, że to jest taka na trochę brak, który, jakby powstał z pewnego 

nieporozumienia. Tutaj, myśmy doszli do wniosku, że skoro czegoś u nas nie ma, to nie należy tego 

opisywać, a Państwo tam, nie wiem, w tym nadzorze uważają jednak mimo wszystko... Pani powiedziała, że 

nie ma u nas takiego, tak? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

To znaczy... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ale prawdopodobnie myśleli o tym, że być może się w międzyczasie coś takiego pojawi, prawda? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Nawet, to znaczy tak... Pani z Biura Wojewody powiedziała, że większość gmin nie ma takich wpisów. Ale 

pomimo tego zapis w programie powinien być. No rozumiem. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tutaj są Panie Radne zgłoszone, ale bardzo proszę, pani Katarzyna, bardzo proszę w pierwszej kolejności. 

Prawdopodobnie coś nam wyjaśni. Bardzo proszę. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Tak, ja chciałabym tylko po prostu... rzeczywiście tam w punktacji, która mówi co program ma zawierać, 

pojawia się taki opis, że również musi być jakby wzmianka o zatrudnieniu socjalnym. I to jest po prostu 

delegacja ustawowa i ją musimy wypełnić. Jeżeli tego nie ma to nie ma wypełnionej całej delegacji 

ustawowej przepisu i rzeczywiście no u nas w gminie tak, jak w wielu gminach nie mamy tych CISów, 

niemniej jednak jakaś wzmianka o tym zatrudnieniu socjalnym celem wypełnienia delegacji ustawowej 

powinna się znaleźć w programie. I to tylko o to chodziło, o taką formalność po prostu.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, proszę o zabranie głosu Panią Radną Beatę Sulimę-Markowską. 



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja mam tylko króciutkie pytanie do Pani Pełnomocnik. Chciałabym się dowiedzieć, bo mówiła Pani o tym 

Centrum Integracji Społecznej. Nie wiem, czy to jest pytanie do Pani... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Przepraszam bardzo, ale ja mam otwarte drzwi do pokoju i muszę zamknąć, bo tu jest dyskusja na zewnątrz, 

dobrze? Przepraszam, ale nie słyszałam co Pani mówiła. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, ja powtórzę jeszcze raz. Może to jest troszkę po części związane z tym, co Pani powiedziała przed 

chwilą odnośnie Centrum Integracji Społecznej. Nie wiem, czy to jest pytanie do Pani, czy do Pani 

Kierownik Rogowskiej: właściwie dlaczego nie możemy albo czy w ogóle rozważamy powołanie takiego 

centrum? Jak Pani się na to zapatruje. Myślę już zupełnie przyszłościowo, niezależnie w tej chwili od tego 

programu. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

To znaczy to jest już domena Pani Rogowskiej, a przede wszystkim Wójta, czy taki, a przede wszystkim 

Radnych, czy takiej taki CIS ma powstać w Gminie Raszyn. No to jest też problem, bo gdzie on miałby być? 

Jako wydzielona jednostka i jaka? Na razie, powiem szczerze, tak zadania tego CISu są podzielone pomiędzy 

różne wydziały i na razie dajemy radę. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Czy widzi Pani taką potrzebę w przyszłości? Tak z Pani punktu widzenia? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Z mojego punktu widzenia tak, bo to bardzo integruje społeczność. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

To dobrze, tylko tyle mam pytanie, dziękuję uprzejmie. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję, Pani Radna. Bardzo proszę, Pani Radna Elżbieta Kuczara, o zabranie głosu. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo, ja bardzo krótko ze względu na to, że ta tematyka mnie interesuje. Tak przejrzałam, 

zapoznałam się z tym projektem i stwierdzam, że jest to bardzo dobry projekt, dobrze skonstruowany. Jest to 

oczywiście bardziej taka moja opinia merytoryczna, a nie odnosząca się do wspomnianej już tu delegacji 

ustawowej. I wypada tylko życzyć skutecznej realizacji tego projektu. To wszystko, dziękuję. 



Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, czy ktoś jeszcze z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Nie widzę, dziękuję. W takim 

razie zamykam dyskusję. Przystępujemy do głosowania. Bardzo proszę wszystkich Radnych o, że tak 

powiem, podłączenie się do swoich urządzeń i przystępujemy do głosowania. Uchwała w sprawie 

uchwalenia programu profilaktyki i rozwiązywaniu problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania 

narkomanii w Gminie Raszyn na rok 2022. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem tej uchwały? Kto z 

Państwa jest przeciw? I kto z Państwa ewentualnie się wstrzymał? Dziękuję bardzo za głosowanie. 

Poczekamy chwilę na wynik.  

Pracownik Biura Rady  

Jeszcze Pan Radny Górecki, Pani Radna Koper, Pan Radny Kowalczyk i Pan Radny Janiszewski nie oddali 

głosu. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo Państwa Radnych proszę, jeżeli nas słyszą, o mobilizowanie się i oddanie jak najszybciej głosu, 

ewentualne zgłoszenie jakiegoś problemu. Widzę Pana Radnego Grzegorza Janiszewskiego - jest, to 

rozumiem, że już... 

Grzegosz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie mogę się zalogować, jestem "za".  

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Ja może tylko wspomnę jeszcze, bo zapomniałam dodać, że tam chodzi o autopoprawkę.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Spotkanie komisji... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Na komisji to było, tak. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki Uzależnień)  

Przeciwdziałania Alkoholizmowi się odbyło 18 maja i został ten program opiniowany pozytywnie. W 



uchwale nie było tego zapisu. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pani Olgo, jaki jest tamten wynik głosowania? 

Olga Kazubek  

Brakuje dwóch głosów, Pan Jadnij Pan Radny Janiszewski i Pan Górecki.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

[niesłyszalne] 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

I Pan Góre, Panie Górecki Pan czy Pan nas słyszy? Nie słyszy. Pan Radny, a Radny Janiszewski Pan 

Grzegorz?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Oddał głos Pan Radny. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Oddał tak?  

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja słyszę [niesłyszalne].  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak. Dobrze. Dziękuję bardzo. W takim razie zamykam głosowanie. Proszę o podanie wyników. 19 głosów 

za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Brak głosu jedna osoba, jeden, jedna osoba nieobecna. Stwierdzam, że 

uchwała została podjęta. Dziękuję Państwu bardzo za udział w głosowaniu. Przechodzimy do kolejnego 

punktu to jest pkt 14 sprawozdanie Pełnomocnika Wójta do spraw profilaktyki i uzależnień. Rozumiem, że 

ten punkt również referuje Pani Beata bardzo jako Pełnomocnik Wójta, bardzo proszę. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

To znaczy mieliśmy zadania podzielone. Sprawozdanie z przemocy miałam prowadzić ja, a z programów 

miał prowadzić Pan Artur Kozieł, ale teraz ma klienta właśnie od dłuższego czasu i nie podejdzie, więc ja....  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem, że Pani go zastąpi?  

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Tak oczywiście. Może zacznę od tej przemocy, jak co roku z no tak ogólnie przygotowałam sprawozdanie 



we wstępie tylko powtórnie może w innym stylu, ale przypominam Państwu o tej przemocy w rodzinie, 

przemocy domowej teraz zmienia znowu nazewnictwo, przemoc domowa przychodzimy powoli na przemoc 

domową no i macie Państwo podane ile było kart  

i jakie są podstawowe zadania punktu konsultacyjnego, co my tu robimy i zestawienie danych z procedury 

"Niebieska karta" to o które prosił Pan Marcinkowski.  

No może powiem tak, no jak widzicie Państwo liczba procedur wprowadzanych danych w [niezrozumiałe] 

waha się około 20. Liczba spotkań grup roboczych no jest dosyć liczna dlatego, że to jest w każdej sprawie 

trzeba się spotkać jakieś co najmniej dwa razy, żeby cokolwiek wiedzieć i zorientować się o tej, o co chodzi 

w danej rodzinie i opracowańć jakiś plan pomocy. Systematycznie nam się te karty zamykamy je, bo kończy 

się np. procedura zobowiązania do leczenia, kończy się przemoc, kończy się wypełnienie planu pomocy, bo 

też jest takie przypadki, że no niestety, mimo nas najszczerszych chęci nie możemy rodzinom pomóc, bo nie 

podejmują w ogóle żadnych działań. Tak no moim zdanie...no według mnie to na tyle, jeżeli Państwo mają 

jakieś pytania, to proszę.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

[westchnięcie] Już momencik. Pani Beato ja mam jednak prośbę, żeby to omówić tak trochę bardziej szerzej 

kompleksowo nie dla nas jako Radnych, bo my to czytaliśmy mamy, ale proszę Państwa nie po to robimy 

transmisję, że tak powiem dla mieszkańców, prawda, że tak je tutaj, bo takie są wymogi, rozumiem, że 

mieszkańcy z tego, co tutaj jakby zostało powiedziane, nawet nie wiedzą o co chodzi, tak? O czym my 

naprawdę, o czym my rozmawiamy i taka jest moja prośba, ale rozumiem, że ewentualnie w dyskusji to 

wyjdzie, bo ja tak to odbieram, że no my to mamy wszystko napisane, więc wszystko wiemy, no i 

rzeczywiście tak jest prawdopodobnie no większość z nas czytała ten program, zresztą omawiamy, go już od 

lat pewne podobne sytuacje, ale takie właśnie sprawozdanie prawdopodobnie powinno też, jakby trafiać do 

mieszkańców, no, żeby...Ja nie mówię o jakimś bardzo szerokim omówieniu, ale tak to widzę przynajmniej. 

Otwieram dyskusję kto z Państwa Radnych chciałby.... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Ja może.... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Porozmawiać o tej sprawie ? zabrać głos w tej sprawie... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Ja może wspomnę tylko Panie Wiceprzewodniczący, że jeżeli ktoś wchodzi na sesję, to moim zdaniem za 



zapoznali się też z materiałami na sesji, które są jawne i link do materiałów jest i sprawozdanie można 

przeczytać. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo optymistyczne podejście do Pani, że mieszkańcy wcześniej... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

[westchnięcie] 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

...nim się włącza na sesje sprawdzają wszystkie materiały, ale no tylko się cieszyć tak, że mamy takich 

mieszkańców. Otwieram dyskusję w tej w tym punkcie. Kto z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? 

Bardzo proszę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Przewodniczący mogę? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak bardzo proszę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Prosiłem na posiedzenie Komisji o zestawienie i porównanie rok do roku i ta moja jakby mój wniosek nie 

zostało spełnione przez Panią Kierownik i przez Pana Artura Kozieła. Pani Beato zestawienie liczby spotkań 

grup roboczych rok 2021 rok 2020 no jest kolosalna różnica, może mi Pani tak przybliżyć z czego by to 

wynikało, czy faktycznie z jakby [niezrozumiałe] jakby tutaj epidemii COVID19 czy może inne przyczyna? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Tak to było właśnie to, ten powód. 2020 początek pandemii i to był ten powód, gdzie grupy robocze 

spotykały się tylko w wyjątkowych wypadkach, kiedy ten wtedy, kiedy na naprawdę było trzeba. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ja rozumiem tylko teraz pytanie jest takie, skoro problemy w latach poprzednich i spotkania grup roboczych 

były oscylowały w 70 spotkań [niezrozumiałe] to dlaczego nie, bo rozumiem że Państwo się spotykali w 

sposób stacjonarny tak? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Proszę? 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Że były to połączenia.... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Spotykaliśmy się i tak i tak. To był rok, kiedy ja byłam przez dość długi czas wyłączona z pracy..... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

to fakt, tak było... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

I po prostu to był początek pandemii, jeszcze nie wiedzieliśmy, nie mieliśmy takiej świadomości, że ta 

przemoc w pandemii, w izolacji może wzrosnąć. Raczej ludzie nie zgłaszali takich problemów, a później 

nowy wybuchło to w 2021 roku już no i teraz też już mamy bodajże.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

No dobrze Pani Radna... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

20 kart.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani właśnie doświadczenia i z pracy obecnego Pełnomocnika widać wyraźnie, że jednak pandemia w 

sposób negatywny wpłynęła, jakby tu na relacje międzyludzkie, tak trzeba ująć tak? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Tak, ale wpłynęła bardzo wpłynęła na sytuacje między ludzkie, ale jak jest zgłaszanie się ludzi do punktu 

konsultacyjnego o konsultacje i porady to w dużej części jest to takie już działania skierowane na separację, 

na rozwód na różne tego typu sytuacje, a no dostają tu ludzie różne porady, no co zrobią to ich sprawa, czy 

będą zakładali niebieskie karty, czy nie. No wie Pan, staraliśmy się w tym 2020 roku załatwiać sprawy tak 

żeby były jednak nie spotykać się w punkcie konsultacyjnym w siedzibie zespołu wszyscy. Raczej staraliśmy 

się sprawy załatwiać poszczególne w sposób taki, że na przykład, jeżeli sprawa dotyczyła dzieci to bardziej 

uczestniczyli w tej.... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

No no przepraszam bardzo. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Tak? 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ja słyszę brzydkie słowa, tutaj proszę o wyłączenie mikrofonu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Słyszałem, tak niecenzuralne.... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pozostałych Radnych nie do Pani oczywiście mówię przepraszam. Tylko mówię do gdzieś tam ktoś ma 

włączony mikrofon i używa nieprzyzwoitych słów. Bardzo proszę. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

W zależności od chara w zależności od charakteru sprawy załatwialiśmy to tak że, jeżeli karta była np. z 

policji to załatwiali to dzielnicowi bardziej i nadzór prowadzili, jeżeli sprawa dotyczyła dziecka, no to wtedy 

pedagodzy, no, a wtedy jak już naprawdę była taka sytuacja, że czeba było działać interwencyjnie, no to 

spotykaliśmy się tutaj pomimo pandemii.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beto jeszcze tak patrzę na kwestię procedury niebieskiej karty wydawania i jest w tym porównaniu 

liczba procedur kontynuowanych z lat poprzednich. Pani mi powie czy te karty stanowią pewną ciągłość tych 

samych zdarzeń czy pojawiaje się zdecydowanie więcej nowych, jakby tutaj sytuacji? w rodzinach..... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

To znaczy ta procedura to nie jest taka, że ona nie podlega k.p.a. To jest taka procedura, która musi być 

kontynuowana do czasu załatwienia sprawy odpowiedniego do danej rodziny.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze dlaczego...  

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

...Jeżeli na przykład danej rodzinie toczyło się taka procedura zobowiązania do leczenia. No ta karta trwa 

dłużej rok, 2 lata, dlatego że tak tra ten trwa ta proceduda zobowiązania do leczenia. Tych kart nie 

zamykaliśmy, no bo to był takiego swojego rodzaju motywator do tego, żeby się uczestnik tej procedury 

leczył. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beato ja zmierzam swoim pytaniem do tego: czy wydawanie niebieskiej karty w danych sytuacjach 

powoduje to, że jednak tę kwestie jakby dotyczące przemocy czy no powodów wydawania niebieskary karty, 

w jaki sposób przez Państwa działania jest wygaszana i realizowana? Do tego pytanie. Czy Państwa ta praca 



jest elementem pozytywnym w działalności na terenie Gminy Raszyn. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

No toż oczywiście, że tak. Jak wynika z tych procedur no liczba tych kart drastycznie nie wzrasta, procedur 

wprowadzanych w danym roku. Wydają się, że wiele było zakończonych pozytywnie. Ja no nie mogę sama 

siebie oceniać, ale no, ale wydaje mi się, że wszyscy robimy no robią wszystko, żeby tym ludziom pomoc. O 

ile oni tą pomoc przyjmą oczywiście.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

No właśnie, bo pytanie jest takie Pani Beato, bo zdarzają się sytuacje powiedzmy awantury w rodzinie, tak? I 

ktoś składa doniesienie czy zawiadomienie o przemocy domowej, i występ następują jakby liczne rezygnacje 

i składane wnioski wycofywane są czy nie? Jak to wygląda? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

No to już kwestia jest tego, jak dana organizacja do tego podejdzie, bo jeżeli np. interweniuje policja to 

policja zakłada niebieską kartę, jeżeli w szkole jest jakaś awantura i widzą Panie, że dzieci są zaniedbywane, 

czy tam jest jakaś przemoc w rodzinie to zakłada szkoła, jeżeli do mnie przychodzi ktoś o mówi jestem w 

rodzinie, w której jest przemoc, no to wtedy rozmawiam i decyduję, czy taką kartę założyć czy nie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Mam rozumieć, że akurat tego typu sprawy są poraszane na spotkaniach tak? grup roboczych 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Spotkanie zespołu tak i oczywiście na zastanowią się głęboko czytelnię każdy czy to procedury ruszyli 

zamykać czy nie.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Na razie dziękuję. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Wniosek o zamknięcie niebieskiej karty składa grupa robocza, która jest powołana do danej sprawy, do danej 

rodziny. Jeżeli grupa robocza uzna, że tam już zakończyła się przemoc, albo zakończył się plan pomocy, albo 

rodzina nie chce w ogóle takiej pomocy, albo bezpodstawne jest założenie niebieskiej karty, bo tam nie ma 

przemocy, tylko agresja wzajemna to wtedy zespół zamyka. Albo nie, no albo twierdzi, że jeszcze 

poczekamy, bo ostatnia decyzja należy do zespołu interdyscyplinarnego. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, to już na tą chwilę dziękuję. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Darku. Czy ktoś z Państwa Radnych jeszcze w tym punkcie chciałby zabrać głos? W 

zgłoszeniach nie widzę w takim razie dziękujemy Pani Beato za omówienie tego sprawozdania. 

Przechodzimy do pkt 17.. 15 sprawozdanie z działalności GOPS w 2000.... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Nie, nie , nie jeszcze sprawozdanie z programu uzależnień. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

A bo to, bo Pani pierwszą część tylko omówiła tak? 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Jeszcze jest sprawozdanie z drugiej druga część sprawozdanie z realizacji programu rozwiązywania 

problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

No nie mamy takiego punktu jest tu sprawozdanie Pełnomocnika Wójta do spraw profilaktyki uzależnień, ale 

to nie było dobrze. Okej dobrze bardzo proszę oczywiście . 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

[niezrozumiałe] żadnych uchwał podejmować także, ale materiały Państwo macie? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Bo ja przesyłam  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tylko tak to jest jeden punkt tak nazwany, tylko ale to są chyba dwa rzeczywiście. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Także no jak co roku też przekazuję Państwu informacje na temat wykonania tego programu tych obydwu 

programów za zeszły rok. No co tu może martwić. Może martwić tylko zwiększenie obrotu sprzedaży 

alkoholu. 

O 6 000 000 także to jest bardzo duży skok. Jak tu któryś.. to Pan Marcinkowski zwrócił uwagę no mimo tej 

pandemii udało nam się jeszcze dużo w szkołach zrobić. 

Tych zadań kierowanych do dzieci i młodzieży, takich działań na zasadzie warsztatów, bo to dzieci jednak 



najlepiej przyjmują. No i co dalej kontynuujemy zajęcia sportowe dla młodzieży, zajęcia dla dorosłych, które 

szczególnie w świetlicy są [niezrozumiałe] są kontynuowane z lat, 

z poprzednich lat. No i coż jeszcze dodam? Współpraca ze Stowarzyszeniem układa się wzorcowo, także 

tyle. Czekam na pytania. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

To znaczy my tutaj chyba wszystkich materiałów z tego, co widzę nie mamy tak? Bo jest tylko sprawozdanie 

z realizacji innego programu przeciwdziałania przemocy w rodzinie i ochrony ofiar przemocy w rodzinie w 

Gminie Raszyn w 2021 roku. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Ale no to ja składałam sprawozdanie z realizacji tak. Były programy, które były kierowane do Państwa 

właśnie też jako sprawozdanie z tych obu programów. No ale to możemy przełożyć na następną sesję i też 

będzie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Sławku 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ten [niesłyszalne] jest w pkt 13. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Co?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

ten program był w pkt 13 tak Pani Beato? Może Pani spojrzy. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bo może się tutaj coś przestawiło właśnie i dlatego.  

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Zaraz zobaczę, bo ja pocztę sobie włączę. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Jeszcze o tym dokumencie, o którym mówi, które nam się otwiera, to on jest ma datę Raszyn 8 kwietnia 

2021 chyba tam jest, należy to poprawić. Powinien być chyba 8 kwietnia 2022. 



Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Ale nie. 16 maj. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie nie mam tutaj dokument z 8 kwietnia 2021 roku a sprawozdanie jest za 2021 tam jest po prostu pomyłka 

no zwykła pomyłka, która tam proszę o poprawienie no. 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Sprawozdanie jest za zeszły rok, ale Raszyn 16 maj 2022. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mam, ale mówię o tym poprzednim dokumencie o tym, któryśmy rozmawiali wcześniej o tym 

sprawozdaniu Gminnego programu przeciwdziałania przemocy. Na samym wstępie jest.... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

No to też jest maj 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

No nie wiem, to chyb jakieś . 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

No to chyba jakiś , 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

[niezrozumiałe] 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Nie wiem zamieszanie powstało. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To jest wszystko w porządku, bo to jest sprawozdanie za zeszły rok...  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, ale data 8 kwietnia, to chyba nie, niewłaściwa jest. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Spojrzę... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

2021dobrze nie ma tu problemu, jeżeli nie mamy tego dokumentu drugiego, to poprosimy, ja tak proponuję 

poprosimy Panią Beatę na następną sesję, żeby ten jakby dokończyła, bo mówię tutaj ja cały czas się 



opierałem, że mamy ten jeden tak, ale... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Nie ma sprawy, ja jestem do dyspozycji, tylko bym prosiła, żeby to nie była sesja w piątek popołudniu. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pani Beato, były Pani pozwoli, że my decydujemy, kiedy będziemy organizowali sesje, dobrze? naczy 

Przewodniczący... 

Beata Adamiak (Pełnomocnik Wójta ds. Uzależnień)  

Ależ oczywiście to jest tylko moja prośba. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, bo ja nie widzę tego przepraszam, ale ja nie widzę żeby gdzieś w innym punkcie nam się to 

przestawiło. Chyba nie. Dobrze, więc proponuje ewentualnie uzupełnienie tej drugiej części na jakiejś 

kolejnej sesji, tak czy, bo to i też nie jest to uchwała, tylko sprawozdanie do nie podejmujemy specjalnej 

żadnej decyzji. W takim razie tutaj zamykamy ten punkt. Przechodzimy do pkt 15 sprawdzian zdanie z 

działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 2021 roku wraz z realizacją zadań w zakresie 

wspierania rodziny za rok 2021. Rozumiem, że tę te to sprawozdanie przedstawi nam Pani Kierownik Pani 

Elwira Rogowska, bardzo proszę. Witam Panią. 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Państwo mnie dobrze słyszą, bo na komisji miałam kłopoty. Dzień dobry, witam wszystkich serdecznie. 

Proszę Państwa sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, to sprawozdanie, które 

Państwo macie, jest bardzo podobne do tego, co było w tamtym roku w sensie graficznym i chciałam 

Państwu, tylko przypomnieć, że część pierwsza dotyczy realizacji zadań z zakresu pomocy społecznej, czyli 

ustawy o pomocy społecznej i takich zadań podobnych do pomocowych to znaczy fakultatywnych. 

Natomiast część druga dotyczy zadań obligatoryjnych, czyli takich jak ktoś dostarczy dokument, kto ma 

przyznaną decyzję, i o wszystkie nasze zadania są skierowane na rodziny i na osoby, ludzi mieszkających w 

Gminie Raszyn i muszę Państwu powiedzieć, że tak jak w 2020 roku został została wprowadzona pandemia i 

stan epidemii, także nam się to wszystko w 2020 roku, jeszcze była rozpędzona jakby sytuacja i mieliśmy 

289 decyzji wydanych dla ludzi, tak 2021 roku, który był drugim rokiem pandemii, już wydaliśmy mniej 

decyzji. Mieliśmy ewidentny dalszy spadek, dalszy spadek klientów Ośrodka Pomocy Społecznej. No i my 

dopatrujemy się tego spadku w ogóle od 2000 nawet '15 roku, tak jak Państwo widzicie na stronie czwartej 

są możemy się dopatrywać różnych przyczyn, niemniej generalnie poprawa sytuacji materialnej 



mieszkańców od 2016 roku wypłaca świadczeń wypłata świadczenia 500plus, to jest są sytuacje, a także 

2020 roku pandemia, która z jednej strony tu Państwo mówię, że jest poprawa sytuacji materialnej 

mieszkańców, a z drugiej strony mówię, że pandemia także przyczyniła się do spadku ilości klientów 

ośrodka, którzy korzystają na podstawie ustawy o pomocy społeczne. Niemniej jednak jest pewna grupa 

ludzi, która zawsze będzie korzystała u nas z pomocy, bo to są ludzie, którzy no mają trudności, żeby sobie 

poradzić w codziennym życiu. To są nasi stali jakby klienci i oni tutaj nigdy nie znikną, dlatego że w każdym 

społeczeństwie w większej społeczności jest zawsze pewna grupa ludzi, która trudniej sobie radzi. 

Pracownicy socjalni zaznaczali najczęściej przyczynę udzielenia pomocy społecznej w formie długotrwałej 

ciężkiej choroby, następnie ubóstwo, czyli dochód poniżej kryterium dochodowego, które wynosiło dla 

osoby w rodzinie 528 zł netto, a dla osoby samotnej 701, czyli ubóstwo, to są ci, którzy mają niższe dochody 

niż te tutaj wykazane wyżej w drugim wierszu i niepełnosprawność. Bezrobocie jest dopiero na czwartym 

miejscu i proszę Państwa muszę powiedzieć, że jeżeli chodzi o bezrobocie, także nam trochę wzrosło w 

stosunku do 2020 roku. To jest tak jakby no trzeba to obserwować, bo to jakby no jednak to jest pandemia i 

to, co się działo zaraz po tej pandemii, czyli jakby trochę osób więcej tu musiało korzystać z tej pomocy 

naszej. Świadczenia jakie wypłacamy, zbyt naczy dzielimy nasze naszą pomoc na świadczenia pieniężne i 

niepieniężne i do świadczeń pieniężnych należą zasiłki celowe, okresowe i stałe. Jeżeli chodzi o zasiłki stałe, 

wypłaciliśmy ich dla 45 osób, są to i tak, jak nazwa wskazuje zasiłki wypłacane comiesięcznie miesięcznie i 

tutaj dla 45 osób wchodzą osoby takie do tych uprawnie mają takie osoby, które mają umiarkowany stopień 

niepełnosprawności, czyli odpowiednik drugiej grupy ZUS-owskiej, a także osoby powyżej wieku produkcyj 

naczy popro wieku poprodukcyjnym, te osoby, które nie pracują, a mają już wiek poprodukcyjny, a nie 

nabyły prawa do emerytury, renty z innych źródeł, po prostu nie mają żadnego dochodu, a są w wieku 

poprodukcyjnym. I proszę Państwa zasiłki okresowe dla 13 osób to są takie, które osoby, które, jakby z 

powodu bezrobocia, długotrwałej choroby, ale tutaj już jest taka sytuacja, że ktoś np. czeka na tą rentę, czeka 

na emeryturę do czasu uzyskania zasiłku dla bezrobotnych tu jest na jakby takie dotrwanie do innych 

świadczeń. Natomiast zasiłki celowe są to zasiłki wypłacane na jakiś określony cel. I tutaj mamy też zasiłki 

celowe specjalne, gdyż zasiłki celowe są wypłacane dla tych osób, które są poniżej tego kryterium 

dochodowego, czyli tak, jakby w ubóstwie, natomiast zasiłki celowe specjalne są dla tych, co przekraczają te 

kryterium no i każdy z nas jakby dobrze umotywował tak naprawdę trudno swoją sytuację i wykazał ją w 

dokumentach ma prawo do zasiłku celowego specjalnego, bo coś szczególnego się dzieje u niego w rodzinie. 

Proszę Państwa program "Dożywianie i posiłki" to już są świadczenia niepieniężne. I tutaj, jeżeli chodzi o to 

chciałabym Państwu powiedzieć, że program "Dożywianie i posiłki" prowadzony jest na podstawie uchwały, 



Państwa uchwały posiłek w szkole i w domu. I ta uchwała podwyższa kryterium dochodowe. Dzięki tej 

uchwale, którą Państwo podjęliście, mamy dofinansowanie z budżetu państwa i tak cały program dożywianie 

dla dzieci w szkole i dla osób dorosłych wynosiło 104 000 z czego dotacja z budżetu państwa wynosiła 

40 000. Następnie próg tutaj chciałabym Państwu powiedzieć, że w stosunku do poprzednich lat wzrosła nam 

liczba bezdomnych. Jest to wynik nie tego, że akurat więcej jest bezdomnych tych osób, tylko w wyniku 

tego, że w pandemii zaczęło się pewne sprawy porządkować i Warszawa na przykład zaczęła patrzeć, kto był 

ostatni meldunek, decyduje u osoby bezdomnej, która gmina pokrywa koszty i tutaj mieliśmy z jakby 

skierowani do nas tych 6 osób, naczy niektóre no powiedzmy czterech, które są z terenu Warszawy, ostatni 

meldunek miały na naszym terenie. I proszę Państwa w 2021 roku na koszt gminy pochowano 5 osób. To też 

jest więcej niż w poprzednich latach. Usługi opiekuńcze jako świadczenie niepieniężne, to znaczy tak 

dziwnie bo to wszystko jednak za każdymi świadczeniami kryją się pieniądze, niemniej uznawany jest przez 

ustawę o pomocy społecznej jako świadczenie niepieniężne tutaj skorzystało w 2021 roku 23 osoby, bo w 

ogóle w okresie pandemii mieliśmy taką sytuację, że osoby starsze się wycofywały, bo się bały zakażenia i 

bały się no po prostu zachorowania. Dla osoby starszej jest duże ryzyko i myślę, że to i był ten powód jednak 

spadku, no część osób nam też umarło no ale nad tym się już nie dyskutuje. Świadczenia usługi opiekuńcze 

te niepieniężne realizuje u nas spółdzielnia socjalna "Bez barier", nie mieliśmy do tej pory żadnych skarg, 

bardzo dobrze funkcjonuje nasza spółdzielnia socjalna i no i tylko bym chciała, żeby jak najdłużej się to 

utrzymało, bo gdybyście Państwo jakieś sygnały to bardzo zapraszam, ale do mnie nie trafiły żadne, żeby 

ludzie byli niezadowoleni z pracy dziewczyn. Kierowanie i ponoszenie odpłatności za Dom Pomocy 

Społecznej pozostaje mniej więcej na tym na tej samej wysokości. Mamy teraz w 2021 roku lekki spadek: 19 

osób było w domach pomocy społecznej. Prowadziliśmy także pomoc żywnościową z banku żywności SOS, 

to znaczy pracownicy socjalni wydają takie skierowania dla osób potrzebujących i my żeśmy wydali 113 

skierowań dla osób i 113 osób skorzystało z tej pomocy. Pragnę dalej przypomnieć i cały czas o tym, że to 

jest możliwe dzięki realizacji porozumienia ze Stowarzyszeniem Rodzin Abstynenckich "Arka", które 

zdecydowało się podpisać z Bankiem Żywności SOS w Warszawie umowę i dzięki temu możemy realizować 

tą pomoc żywnościową z Banku Żywności SOS. Proszę Państwa, także zabezpieczamy osobom w trudnej 

sytuacji ubezpieczenie zdrowotne i tutaj osoba każda może do nas wystąpić o to, żeby objąć ją 

ubezpieczeniem zdrowotnym, niemniej musi spełnić pewne warunki, to znaczy przeprowadzamy z nią 

wywiad środowiskowej i dochód musi mieć poniżej kryterium. I tutaj często jest tak że osoby same się do 

nas wracają, bo mają trudną sytuację, a nie są ubezpieczone w Urzędzie Pracy, a także jest tak, że zwracają 

się tutaj do nas instytucje, to znaczy szpitale, gdzie w sytuacjach nagłych osoba okazuje się, że nie ma 



ubezpieczenia, a musiała być umieszczona w szpitalu. Tu szpital natychmiast zwraca się do nas i jeżeli osoba 

spełnia warunki, to już tam w ten sposób dostaje decyzję na 90 dni ubezpieczenie zdrowotne. Bardzo to jest 

pozytywna sprawa, dlatego że ludziom nie ubezpieczeń naczy nie mają długów z tytułu leczenia. Czy tak a 

jednak są często sytuację, gdzie osoby nie mogą sobie poradzić, też w takich sytuacjach. Program "Wspieraj 

seniora" to jest program, który był właśnie w roku pandemicznym '21 realizowany dla 18 osób powyżej 

siedemdziesiątego roku życia. I tutaj była były robione z tych pieniędzy zakupy dla 18 osób. I ja tutaj na 

komisji Pan Przewodniczący pytał się, więc Panie Przewodniczący, 192 razy były wykonane zakupy dla tych 

osób, które, ale zakupy były robione na koszt zakupów pokrywał senior ten powyżej siedemdziesiątego roku 

życia, a z tych pieniędzy były opłacane opiekunki, bo one miały płacone za godzinę, za wykonanie tej usługi 

jakby tak? Naczy tam było za wykonanie usługi a nie za godzinę przepraszam. No i także Ośrodek Pomocy 

Społecznej na podstawie ustawy o pomocy społecznej zajmuje się obsługą organizacyjno-techniczną zespołu 

interdyscyplinarnego do spraw przeciwdziała przemocy. My tutaj na zlecenie Pani Pełnomocnik wysyłamy 

wezwania i uczestniczy czą pracownicy socjalni w grupach roboczych, które są organizowane, to przed 

chwilą Pani Beata właśnie mówiła. W 2021 roku było 78 takich grup roboczych już więcej niż w tym 

pierwszym roku pandemii. Troszeczkę tutaj już mogliśmy się spotykać, bo no bo te przepisy się ciągle nam 

zmieniały najtrudniejszy chyba był rok '20 jednak i tutaj tak jak, jeżeli chodzi o tą przemoc, to jednak jakby 

wszystko się zatrzymało w '20 roku, a w '21 już takie rozluźnienie i więcej tych kart i więcej tych grup 

roboczych i więcej skrzywdzonych przemocą. I proszę Państwa druga część tego sprawozdania to są 

realizacja zadań z zakresu świadczeń rodzinnych. I tutaj jest to obligatoryjne i tu mamy dofinansowanie 

budżetu państwa, no tutaj mamy zasiłki rodzinne z dodatkami, tutaj mamy świadczenia związane z 

niepełnosprawnością i mamy także 500 plus prawda i co my tu jeszcze mamy? [niezrozumiałe] 

fakultatywnych, gdzie osoby spełniają pewne warunki i dostają decyzję o pomocy. Tutaj proszę Państwa 

najciekawsze są tabelki dla [niesłyszalne] czego, ale właściwie najbardziej wskazują, w jakim kierunku no 

jednak to wszystko idzie, bo jest jeszcze jedna przyczyna tak mi się wydaje oprócz poprawy sytuacji 

materialnej i oprócz roku pandemicznego jeszcze jedną przyczyną może być to, że mamy spadek ilości 

dzieci. To znaczy, bo widzicie Państwo nigdy nie ma jednej przyczyny, jak jest jakaś trudna sytuacja, zawsze 

się parę rzeczy nawarstwia i tu wydaje mi się, bo jednak w zasiłkach rodzinnych także mamy spadek i to nam 

tutaj trochę tak no tak mi to trochę zastanawia, że jednak, no ale może ta sytuacja materialna się poprawia i 

natomiast, jeżeli chodzi o liczbę świadczeń powiązanych z niepełnosprawnością gdzie tutaj nie ma już 

kryterium, tak jak zasiłek pielęgnacyjny jednak jest wzrost, tak? czyli tutaj i kryterium nie ma dochodowego, 

każdy może złożyć. I tu już idzie do góry nam, to jest strona dziesiąta i świadczenia pielęgnacyjne też idą do 



góry, też nie jest uzależnione od dochodu proszę Państwa, to a to są największe najwięcej wypłacanych 

świadczeń związanych z niepełnosprawnością właśnie zasiłek pielęgnacyjny świadczenie pielęgnacyjne. 

Także mamy tak jakby świadczenia te obligatoryjne skierowane na rodzinę. W tym sensie, że mamy takie 

świadczenie rodzicielskie jest to takie macierzyńskie dla osób, które nie mają prawa z innych źródeł i tu jest 

przez 12 miesięcy wypłacane w 1000 zł miesięcznie, a także takie świadczenie "Złotówka za złotówkę", 

gdzie ktoś w miarę jak ma podwyższony dochód to on może mieć pomniejszony ten swój zasiłek. Pomoc dla 

osób uprawnionych do alimentów to też są szczególne rodziny, rodziny niepełne i w tym przypadku mamy 

proszę Państwa na podobnym poziomie jeżeli chodzi o świadczenia z funduszu alimentacyjnego, mimo tego 

na podobnym poziomie co w poprzednim roku mimo tego, że kryterium poszło do góry i wynosi obecnie 

900 zł netto na osobę w rodzinie. Ośrodek Pomocy Społecznej także wypłacał tamtym w 2021 roku 

świadczenie wychowawcze 500plus, które wzrosła ilość świadczeń niemniej zaskoczeniem stwierdziłam, jak 

podzieliłam liczbę rodzin przez liczbę dzieci, że nam współczynnik dzietności spadł. Na osobę, na rodzinę 

jest 1.57 dziecka w poprzednim roku mieliśmy bodajże 1.64 

I tutaj bo to tak jest, jeżeli chodzi o świadczenie 500plus, które jest wypłacane niezależnie od dochodu no to 

nam pokazywał taki przekrój i ile mamy tych tej młodzieży, inne mamy tych dzieci do osiemnastego roku 

życia, w jakich granicach wiekowych jest ich mniej, więcej. Te dane mogły nam służyć do wielu takich 

obserwacji. No i teraz, jak to przejdzie do ZUS-u, no to myślę, że ZUS też nam będzie sprawozdania jakie 

przekazywał z terenu naszej gminy, ale często nie mamy tych też takich dokładniejszych danych. Proszę 

Państwa, "Dobry start", przeszedł już do ZUS-u. Natomiast, jeżeli chodzi o mam jeszcze realizujemy taki 

program "Czyste powietrze", które w zasadzie wespół zespół z gminą, dlatego że my wydajemy po prostu 

tylko zaświadczenia dla osób, które się zwrócą, bo chcą być uczestnikami tego programu "Czyste powietrze". 

Cały program prowadzi gmina, a my wydajemy tylko zaświadczenia o dochodzie dla tych osób, ponieważ 

dochód jest liczony tak jak do zasiłków rodzinnych, do świadczeń rodzinnych. Dlatego to znalazło się u nas, 

mamy wyspecjalizowane programy do tego. Prowadzimy także "Kartę Dużej Rodziny" i osoby, które mają 

na wychowaniu trójkę dzieci mogą zwrócić się do nas z wnioskiem o przyznanie "Karty Dużej Rodziny" i 

otrzymują tą "Kartę Dużej Rodziny" w formie aplikacji na telefon, albo w formie tradycyjnej jako karta, albo 

obydwie formy jednocześnie. 210 osób skorzystało w 2021roku. Także tutaj Państwo macie napisane liczba 

rodzin, którym przyznano kartę 528 narastająco no ale to nie jest taka sytuacja, że to jest bardzo płynne, 

dlatego że dzieci z chwilą tracą uprawnienie do Karty Dużej Rodziny z chwilą przestania być studentem, 

bądź uczniem i już a rodzice mają do śmier do końca życia prawo do "Karty Dużej Rodziny". I weszła taka 

nowelizacja w roku bodajże nie wiem ze dwa lata temu o od stycznia 2019 rok weszła kanalizacja, że osoby, 



które kiedyś w życiu miały na utrzymaniu trójkę dzieci, także mogą starać o "Kartę dużej rodziny", czyli 

tutaj jest taka sytuacja, że kiedyś w przeszłości tak? mogą już być wiekowe, mogą mieć pełnoletnie duże 

dzieci, ale mają prawo także do "Karty Dużej Rodziny". Proszę Państwa jeżeli chodzi o stypendia szkolne w 

ogóle wypłaciliśmy tylko jeden zasiłek szkolny a pamiętam czasy, kiedy było 180 tych stypendiów 

szkolnych, one są wypłacane, jakby rodzina dostarcza fakturę na zakup tam wymienionych takich 

konkretnych rzeczy dla dziecka im zwracamy sprawdzamy fakturę i zwracamy rodzinie do wysokości 

przyznanej. 

I proszę Państwa dodatki mieszkaniowe. No cóż powiedzieć właściwie są na tym samym poziomie. mimo że 

też zmieniła się ustawa i jakby to nie wpłynęło na poszerzenie kręgu osób uprawnionych, zdecydowanie 

najwięcej osób uprawnionych jest z bloków, bloków mieszkalnych ze wspólnoty, albo z bloków 

komunalnych. Proszę Państwa ostatnia strona to nasz budżet. Natomiast tu jest jeszcze sprawozdanie z 

realizacji w zakresie wspierania rodzinnej. Ważniejsze rzeczy to takie, że mamy zatrudnionego asystenta 

rodziny od października. I na pół etatu, gmina z finansowała w zakresie takim jak wymagają tego przepisy 

prawa, pokrycie popytu szesnaściorga dzieci poza rodziną biologiczną na naszym terenie jest szesnaścioro 

dzieci poza rodziną biologiczną, gdzie musimy pokrywać koszty, to wyszło na 93 497 zł. No i proszę 

Państwa, jeżeli chodzi o wspieranie rodziny, no to tutaj wzięłam także umieściłam, że w 2021 roku no 

wzrosła liczba dzieci, które, gdzie były sporządzone "niebieskie karty" tak? To tak jakby zahacza jakby z 

Panią Beatą, bo ona tutaj prowadzi przemoc na terenie naszej gminy. Także to ja zapraszam do pytań. 

Postarałam się tak króciutko. No można długo mówić, ale starałam się tak, żebyście Państwo mieli 

przeglądowo, jeżeli chodzi o działalność Ośrodka Pomocy Społecznej. Zapraszam do pytań. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo dziękuję Pani Edgiro oczywiście Panie Edwira już zaprosiła ja również Państwa Radnych zapraszam 

do ewentualnie do dyskusji. Widzę, że nawet mam tu jedno zgłoszenie. Pani Radna Elżbieta Putera. Bardzo 

proszę Pani. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Pani Kierownik, w zasadzie będzie to tylko prośba taka o uszczegółowienie tak podanych informacji. Tam w 

tym sprawozdaniu przeczytałam taką informację, że udzielono pomocy 6 osobom bezdomnym, tak? których 

ostatnie miejsce zameldowania to było na terenie Raszyna poprzez sfinansowanie pobytu w schronisku. 

Takie pytanie, bo po prostu mnie to zainteresowało: czy takie osoby same się zgłaszają z tą bezdomnością, 

czy są zgłaszane? To po pierwsze, po drugie: Czy taka forma pomocy to jest taka okazjonalna czy dalej ma 

charakter stały? w tym sensie, że trafia osoba do schroniska, tak jak rozumiem, czy później ta osoba jest 



umieszczana w Domu Pomocy Społecznej, bo tam z kolei jest informacja o 19 osobach tak? z terenu gminy 

przebywających w takim w DPSie. I następne pytanie, w związku z tym tak też z ciekawości pytam: w jaki 

ośrodkach przebywają nasi mieszkańcy?Czy na terenie Warszawy czy w okolicach? Jak to wygląda? 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Tak, jeżeli chodzi o schronienie jesteśmy zobowiązani do podpisania porozumień z konkretnymi 

schroniskami, jakie sobie wybierzemy w naszej sytuacji, to jest Fundacja Szafirowa w Prażmowie. To jest 

Kamiliańska Misja w Ursusie na Robotniczej i to jest już Państwem "Markot" Ożarów Mazowiecki. Z 

"Markotem" podpisaliśmy, dlatego że on ma na terenie Polski 12 schronisk, a nasi bezdomni mogą być w 

różnych miejscach, jeżeli chodzi o Ursus i "Kamilianską Misję" to mamy tam jedną osobę, która po prostu 

trafiła właśnie "Markotu" bo często jest tak te osoby są mają trudności w przystosowaniu się i jedne 

środowiska im bardziej pasują, a inne nie. Akurat Pan z Ożarowa trafił go Kamilianski, bo Ożarów mu to 

załatwił i widzę, że jakoś tam utrzymuje i nie ma problemów. Tak jak niektórzy trafiają do Fundacji 

Szafirowa. Proszę Państwa najczęściej to jest tak, że robi się zima, jest zimno i podjeżdża policja i osobę po 

prostu przekonuje, żeby ona trafiła pod ciepłe, bo się boi, że i oni wtedy tam trafiają i później prze ten okres 

zimowy przejdą i teraz albo jakby zasymilują się i to środowisko im na tyle odpowiada, że podejmują i że 

zostają tam i podejmują jakby współpracę na terenie zmiany, jakby bo jest program wychodzenia z 

bezdomności i one te osoby wszystkie powinny realizować ten program wychodzenia z bezdomności, nie 

mogą spożywać alkoholu, muszą spełniać regulamin tych schronisk i przede wszystkim trafiają w ten sposób, 

jak jest zimno, jest są mroźne noce. Natomiast w lecie nie mamy tutaj sytuacji związanych z tym, że, żeby 

ktoś kogoś, żeby policja podjeżdżała i reagowała w ten sposób, żeby zabezpieczyć te osoby. Proszę Państwa 

bezdomność występuje także u osób, które mają prawo do i mają swoje mieszkania i domy. To jest jak 

szczególnego rodzaju zaburzenie gdzie jest to np. osoba upośledzona w lekkim stopniu, która jeszcze często 

spożywa alkohol, i której po prostu no tak się to wszystko ułożyło, że nie potrafi mieszkać w swoim 

własnym mieszkaniu, mimo że ma do niego prawo. To jest po prostu niesamowicie, bo to są bardzo biedni 

ludzie w jakimś sensie, tak? ponieważ oni jak im się nie udzieli no to jest ostatni, to jest ostatni stadium 

jakby gdzie może człowiek się znajduje, gdzie nie ma zapewnionego bezpieczeństwa w postaci łóżka. No to 

także tutaj w ogóle to no ja tak próbuje opisać. My jesteśmy zobowiązani, ja następnym razem 

wyszczególnię w sprawozdaniu, gdzie są te nasze jednostki, z którymi mamy podpisane porozumienie, 

jednak mimo, że znajdzie się ktoś, kto powie, że ja a ja nie chcę tam iść, ja chcę tam iść. Nie ma sprawy, 

dzwonimy, załatwiamy, podpisujemy następne porozumienia tak? jeżeli chodzi o Dom Pomocy Społecznej w 

Domu Pomocy Społecznej, powinna się znaleźć osoba samotna, która nie może sobie własnym sumptem 



zabezpieczyć tego całodziennego życia i całodobowego utrzymania i jest jeszcze niepełnosprawna i samotna 

z tytułu wieku długotrwałej choroby. I tutaj są ewidentnie osoby samotne, tak? to są osoby samotne. Jeżeli 

jest rodzina, nie ma chyba takiej sytuacji. Nie wiem, jeżeli jest rodzina to musi być duży konflikt albo bardzo 

silne schorzenie, tak? Nie można też jak jest taka sytuacja, że jest no po prostu są różne i każda sytuacja jest 

indywidualna, niemniej ogólnie tak bym to określiła, że to są osoby samotne, schorowane, które nie są w 

stanie same funkcjonować po prostu tak? Często było tak u nas, że jest i młoda osoba, która miała domy i to 

wszystko przepadło i alkohol żeby zabezpieczyć po prostu, żeby nie patrzeć na to co się dzieje. Myśmy się 

nie zastanawiali. Także to trochę inny rodzaj klienta. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Bardzo dziękuję. Rozumiem, że gmina przede wszystkim na gminie spoczywa później obowiązek 

finansowania, prawda? A czy zdarzają się sytuacje, że rodzina też tam widziałam, też pojawiły się liczby, ale 

chyba w jakimś minimalnym stopniu, czyli zdarzają się takie sytuacje, że rodzina także partycypuje w 

kosztach później prawda utrzymania takiej [niesłyszalne]. 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

I tutaj proszę Państwa mamy pewien problem, dlatego że są osoby, które są samotne, mają dzieci, ale to są 

takie sytuacje, że nie spełniały swojej prawowit prawidłowo swojej roli rodzica i dzieci się robią bardzo duże 

nam problemy w kontakcie z nami. Często prowadzimy postępowania, jakiekolwiek pieniądze chcemy, ale 

no to jest po prostu no teraz ustawa na szczęście określa, że jeżeli były rodzice byli pozbawieni praw 

rodzicielskich, no to już my mu nie musimy tego typu postępowań robić tak. Są sytuacje, gdzie my z 

zaskoczenie stwierdzamy, że jest czworo na przykład czy troje dzieci tak? no i nie chcą znać ojca i no ale 

przecież ten człowiek jakoś musi żyć tak? i funkcjonować, ma już swoje lata i prowadzimy postępowania, ale 

tam jest określone to ściśle w ustawie, że tam do 300% tam no nie chcę Państwu już teraz tłumaczyć no tam, 

gdzie jest to możliwe po prostu te pieniądze staramy się, żeby były płacone.  

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Bardzo dziękuję, bo chociażby już ten przykład prawda obrazuje, jaka to jest ciężka praca w Gminnym 

Ośrodku Pomocy Społecznej, ile to na co dzień iloma problemami prawda pracownicy GOPSu muszą się 

borykać. Bardzo dziękuję. 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Jest praca obciążająca psychicznie na pewno. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Jeżeli nie mam więcej zgłoszeń, to przejdziemy Pani Elwiro do kolejnego punktu ocena 

zasobów pomocy społecznej tak w 2021 roku. Tym razem już może rzeczywiście krócej, jeżeli to jest 

możliwe skrótowo. 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Tak.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Zrozumiale, tak, żeby dotarło, a nie koniecznie tak szczegółowo.  

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Tak ja i Państwu bardzo chętnie relacjonuje, bo wszystko Państwo macie napisane, bo ocena zasobów 

chciałabym, żeby była dla was pomocna, a chcę powiedzieć takim najbardziej interesujące rzeczy, to znaczy 

nam się tutaj specjalnie nic się nie zmienia, tutaj jest tak, że jest ta tendencja, która jest w kraju jest także u 

nas w gminie, to znaczy jest proszę Państwa spadek osób w wieku przedprodukcyjnym i Państwu tu 

wykazałam na stronie trzeciej. Jest też tabela liczba mieszkańców w podziale wg płci, grup wiekowych. 

Osoby w wieku przedprodukcyjnym stanowią 21.15, więc jest spadek w stosunku do '20 roku jest spadek jest 

regularny. W tamtym roku, także mówiłam Państwu, że jest spadek, spadek jest dzieci, po prostu dzieci, osób 

w wieku przedprodukcyjnym, ale w tym roku po raz pierwszy, a bo w tamtym roku też już tak było osób w 

wieku produkcyjnym jest także spadek i spadek jest a jednocześnie jest wzrost osób w wieku 

poprodukcyjnym i my musimy się do tego przygotować, że nasze społeczeństwo się starzeje, jest coraz 

więcej starszych osób, coraz więcej w związku z tym może być takich sytuacji, że te osoby, bo jest ten wiek 

że te społecz, średnia życia Państwo, wiecie 84 lata czy tam 2 dla kobiet, 74 dla mężczyzn tak? i ta długa 

samotna starość kobiet, a później proszę Państwa, mówiąc szczerze starość, no ale na koniec to 

zniedołężnienie, i wtedy ludzie potrzebują naprawdę pomocy, jeżeli rodziny się nie zajmą jaś. To nas po 

prostu czeka, to nas po prostu czeka z tym, że ja nie chce być taką osobą, która same czarne widzi wszystko 

w czarnych kolorach. Niemniej jednak starzeje nam się społeczeństwo i to wynika. U nas w gminie 

charakterystycznym jest to też, że tak jak Państwu mówiłam tam z pomocy społecznej, że najwięcej ludzi 

korzysta z tytułu niepełnosprawności i długotrwałej ciężkiej choroby i także niskiego dochodu. Wszystko się 

potwierdza, jeżeli chodzi o to sprawozdanie ocena na zasobów Pomocy Społecznej. Tutaj także tym, to jest 

jakby wykazane. Ja może ja wezmę przeczytam wnioski końcowe, bo przynajmniej to jakoś może Państwu.... 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Zobrazuje  

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Tak. Ocena Zasobów Pomocy Społecznej dla Gminy Raszyn została przygotowana na podstawie danych 

zebranych przez ośrodek za pośrednictwem systemu CAS Ministerstwa. Ministerstwo zbiera sprawozdania z 

gminy z różnych referatów. I te sprawo i tutaj w tym opracowaniu znajdują się wszystkie te sprawozdania 

ściągnięte z tych innych referatów. Ja nie mam tutaj jakby ja mogę to jakby Państwu opisywać, niemniej 

zaciąga się z tamtych sprawozdań i Państwo możecie w tej ocenie Zasobów Pomocy Społecznej np. 

zobaczyć, ile jest tych mieszkań, ile jest jak wygląda w innych, jak wyglą no graficznie, tak jak to jak to się 

przedstawia graficznie, także w innych działach. Te inne działy to jest właśnie strona, chwileczkę, tutaj i tak 

jest ciekawie dosyć na stronie 12, bo mamy tutaj liczba mieszkań komunalnych w zasobie gminy, liczba 

wniosków złożonych mieszkań komunalnych, liczba oczekujących na mieszkania socjalne, wyroków 

eksmisyjnych. Tutaj Państwo możecie także mieć takie dane, które mam się co roku rok rocznie mogą 

przydać. No dobrze, ja już idę do tej ostatniej strony. Dane z tej oceny umożliwiają analizowanie i 

monitorowanie występowania problemów społecznych oraz planowanie działań aktywizujących jednostki 

samorządu w obszarze usług społecznych. Zawarte w niej informacje są materiałem poglądowym mającym 

ułatwić władzom gminy, podejmowanie decyzji związanych z planowaniem budżetu w zakresie polityki 

społecznej w kolejnym roku. I tu proszę Państwa dane o sytuacji demograficznej i społecznej w stosunku do 

'20 roku zmalała liczba osób w wieku produkcyjnym. To się przekłada bezpośrednio na dochody gminy. 

Prognoza przesunięcia o 10 lat grup wiekowych, zdecydowany wzrost liczby osób 65plus obserwowane jest 

wzrost liczby osób bezrobotnych i stopy bezrobocia. Już po pandemii prawda. Mieszkaniowy zasób gminy 

pozostaje na niższym poziomie w stosunku do '20 roku. Nastąpił także spadek liczby wniosków o przydział 

lokalu mieszkalnego. Dane o korzystających z pomocy i wsparcia. Spadek liczby osób rodzin korzystających 

z pomocy społecznej zmniejsza się liczba kwota wypłacanych świadczeń z Pomocy Społecznej. I tu to co 

Państwu mówiłam, zwiększa się z tytułu długotrwałej ciężkiej choroby, a także wzrostowi ulegają 

świadczenia niepieniężne dla osób niesamodzielnych. Najliczniejszą grupą korzystającą ze świadczeń 

pomocy, są mężczyźni w wieku produkcyjnym, ale to jest wiek produkcyjny, ale proszę pamiętać, że te 

osoby mają często różnego typu problemy życiowe. I właśnie tutaj widocznie kobiety są bardziej obrotne, i 

dają sobie jakoś lepiej radę. Spośród świadczeń obligatoryjnych świadczenie 500plus wypłacane w podobnej 

wysokości co w '20 roku. Odnotowano wzrost wypłat świadczeń uzależnionych od niepełnosprawności. No i 

to właściwie wszystko no proszę Państwa, gdybyście zapoznali się i mieli jakieś pytania, to ja gorąco proszę, 



żeby do mnie zadzwonić i się popytać, że np. nie rozumiem, dlaczego jest tak czy siak. Ja często też proszę 

Państwa analizuje sobie to, ponieważ tak jak mówię zaciągane są te dane i ja mówię o, a tu jest taka, 

dlaczego tu jest tak, tak? bo przychodząc do Państwa no to myślę sobie może będą jakieś sytuacje, że będę 

musiała odpowiedzieć na pytania nie będę wiedziała. No, ale tak to wygląda.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Pani Elwiro, ja też sobie wziąłem do serca, to co Pani mówiła nam na komisji odnośnie tego, że tak 

powiem, starzenia się naszego społeczeństwa. To wynika z dwóch faktów: jednego takiego dobrego tak że po 

prostu my, jako Polacy tak żyjemy dłużej i to jest dobre prawda, że mamy te opiekę lepszą medyczną i tak 

dalej tu się ten czas wydłuża, no i drugi, bo my taką średnią potem robimy , że małe dzieci, tak i 

zastanawiałem się, co my możemy zrobić no i szczególnie o te dzieci no powiem szczerze, że w moim wieku 

nie bardzo wiele mogę w tym pomóc [śmiech] mówię to trochę jako żartem, nie tylko trochę tak albo może 

rzeczywiście powinniśmy przyjąć jakąś taką uchwałę, że w Gminie Raszyn najmniejsza jest rodzina to jest 

nie wiem 2+3 tak i już może ta uchwała, by to pomogła, bo Pani mówiła żebyśmy to mieć bardzo na uwadze. 

Zastanawiam się, co my jako takim takich samorząd lokalny możemy zrobić bo no już, na jakby że tak 

powiem na szczeblu państwowym, to można tak no były podjęta ta próba, te 500plus itd. nie wiem, na ile to 

skutkowało, chyba nie za bardzo dużo, więc tutaj ciężko no Państwo może stwarzać lepsze warunki do pracy, 

do mieszkania itd. i wtedy może rzeczywiście ta te ta tych dzieci by było po prostu więcej. Dobrze jest 

otwieram dyskusję, jeżeli Państwo Radni chcą, że tak powiem jeszcze na bieżąco zadać jakieś pytania do 

Pani Elwiry to bardzo proszę, a jak nie tak jak Pani Elwira sugerowała nawet telefonicznie i bardzo proszę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ja tylko taką sugestię mam i propozycję dla Pani Elwiry jako Panią Kierownik GOPSu, żeby te informacje, 

które są udzielane Radnym na sesjach zostały zamieszczone w jakiejś formule w Kurierze Raszyńskim, bo to 

ta wiedza powinna docierać do mieszkańców Gminy Raszyn zarówno ze strony Pani Beato jak i Pani. Tak mi 

się to wydaje, także to jest taka moja propozycja. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

informację mając te informacje nieraz mieszkańcy jakby mogą się nimi posłużyć i może też wiedzieć, co im 

ewentualnie przysługuje. Ja pamiętam Pani Elwiro, jak myśmy dyskutowali, jak Pani mówiła nam, że mamy 

jedną czy dwie osoby w Domu Pomocy Społecznej w naszej gminie. Teraz już widać 19 tak to szybko, mimo 

wszystko przyrasta, tak, chociaż w stosunku do poprzedniego roku spadło, tak Pani mówi o tam.. 



Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Tak.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ale to jest[niesłyszalne]niewielka, ale właśnie to chyba bierze nie z tej potrzeby takie, że są tylko ludzie się 

dowiadują, że jest taka droga, tak, że tak z takiej możliwości mogą skorzystać no ci zainteresowani no może 

ich nawet rodziny, o których Pani tutaj wspominała i no i korzystają tak dobrze, ktoś z Państwa radnych 

jeszcze chciałby.... 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Utrzymanie takiej osoby w domu Pomocy Społecznej to jest bardzo duży koszt to jest cena około 5000 zł 

netto miesięcznie i my ja nie ukrywam że my się bronimy rękami i nogami, bo nie może być takiej sytuacji, 

że rodziny się nie będą zajmować swoimi najbliższymi, a będzie to robić gmina bo my zawsze 

przypominamy, że gmina jest dopiero wtórna w pierwszym rzędzie rodzina ma pomagać i rodzina ma się 

zajmować 

Możemy wspomóc usługami opiekuńczymi, tak i dać im więcej natomiast już Dom Pomocy Społecznej to 

już jest sytuacja taka ekstremalna, ale nie mamy takich sytuacji żebyśmy mieli konflikty z klientami, że oni 

chcą matkę umieścić na siłę i tam i nie ma takich sytuacji na szczęście. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

I słusznie tak, bo przecież gmina, bo nieraz często mieszkańcom naszym wszystkim pewnie kojarzy się, że 

gmina to jest nie wiadom bliżej nieokreślony przedmiot podmiot, tak czy wójt, tak. Wójt nie ma swoich 

pieniędzy, gmina jako taka po prostu to muszą się złożyć sąsiedzi tak w jakiś tam sposób, ale nie wiem czy 

do końca mówię dobrze, bo też te koszty, które ponosimy na Domy Opieki Społecznej, czy one są jakoś 

przez jako państwo refundowane? Czy to jest tylko ze środków unijnych. 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Nie są refundowane. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie są właśnie, no właśnie czyli my tak? 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

A Pan Wójt mówił kiedyś, że każdy pieniądz to on przeliczana na metr ulicy[ śmiech] mi kiedyś tak 

powiedział. Ja tak se myślę Boże kochany. 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Wie Pani, Pani Elwiro, jeżeli cho... 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

To wszystko jak nie wejdzie tu to wejdzie tu, a jest dużo potrzeb tak. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ale jeżeli mówię, jest osoba samotna i potrzebująca to nie ma dwóch zdań, tak? 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

[niesłyszalne] oczywiście. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

My jako społeczeństwo jesteśmy w stanie, powinniśmy to robić, a jeżeli jest to rzeczywiście rodzina i to 

często gęsto tak jak Pani mówi, zresztą my znamy to przez tyle lat ze swoich, jakby swojego doświadczenia, 

tak i ile takich było gdzie przychodziło osobe osoby po mieszkanie, bo mama czy tata, czy babcia czy ktoś 

tam kogoś nie chcę, jakby utrzymywać tak naczy pomagać, tak? Dobrze dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze z 

Państwa? 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Ja może Panie Przewodniczący ja tylko jedno słowo, bo tak utkwiło mi tutaj jedno zdanie Pani Elwiry, tu w 

tym sprawozdaniu, ale to też [niezrozumiałe] to jest temat bardzo poważny i dobrze właśnie, że tak jest 

zrelacjonowany, ale Pani Elwira powiedziała, że Pani Beata jest odpowiedzialna za przemoc w naszej 

Gminie [śmiech] także..[śmiech] 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Bo ona prowadzi tę przemoc. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Wszyscy wiemy o co chodzi prawda tylko żeby teraz Pani Beata i tak sieje postrach ogólnie w naszej 

Gminie... 

Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

Chodziło o to, że tutaj ja przedstawiam na końcu....  

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

[niezrozumiałe] 



Elwira Rogowska (Kierownik GOPS)  

to jest jej działka no. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Tak ja wiem o tym tylko, że właśnie, że mówię to tak fajnie wybrzmiało to po prostu no w formie to żartu 

było bardziej. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękujemy bardzo Pani Elwiro, bardzo dziękujemy za szerokie sprawozdania i tu dyskusję,dziękuję Pani 

bardzo przechodzimy do kolejnego punktu. Czy jest jakaś potrzeba nie wiem jakiejś przerwy? 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

ja wpisane jeszcze miałem krótką wypowiedź, ale Pan, ale jeżeli nie to...Zgłosiłem się, nie widać tam ? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mam stary tablet. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

To można ? można? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

jeżeli to będzie 2 minuty, to bardzo proszę, ale jeżeli dłużej to już nie. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeżeli są takie uwarunkowania to ja może zrezygnuje z głosu, jeżeli są uwarunkowania czasowe. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

rezygnuje Pan tak? 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, nie rezygnuję, ale się pytam czy są uwarunkowania czasowe? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Sławku, pozwoli Pan, że przejmę prowadzenie sesji. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo proszę.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo.  



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

O i to będzie rozwiązanie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę o zabranie głosu i pewnie chce się Pan odnieść do wypowiedzi Pani Elwiry. Proszę bardzo.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak i to właśnie krótko dziękuję. Otóż ten raport bardzo interesujący, który tutaj Pani Kierownik 

przedstawiła i też sporo właśnie takich no głębokich refleksji, które nam zostały zasugerowane. Niestety, no 

rzeczywiście w dużej mierze pesymistyczne, no bo taka jest rzeczywistość. Jasne, że my tutaj nie znajdziemy 

błyskawicznie lekarstwa, bo tak samo się dzieje w całym kraju. Natomiast no cóż no stan rzeczy jest, jaki 

jest. Bardzo dobrze, że tutaj Pani nam to właśnie tak klarownie i w sposób czytelny przedstawiła i chyba ma 

rację Pan Przewodniczący, żebyśmy jednak to jakoś próbowali pokazać szerzej, może to też będzie jakąś dla 

kogoś inspiracją, choć [niesłyszalne], a też ta znieczulica tutaj sygnalizowana często. Może będzie też może 

jakaś mobilizacja ludzi, więc zawsze tutaj warto nawet o trudnych sprawach rozmawiać w sposób poważny. 

Myślę tak już kończąc, że taką może być taką puentą, w jaki sposób usprawiedliwiającą, ale niestety tego tej 

złej strony, że no chyba bardzo duży wpływ też na postawy choćby te Pani wspomniała o spadku dzietności 

jednak ten model bardzo mocno konsumpcyjny, materialistyczny, w których dominuje współczesnym 

świecie wśród większości społeczeństwa i okazuje się, że potężny wysiłek finansowy Państwa jak Pani nam 

dała na to dowody właściwie się nie przekłada na to, co stanowi też o kondycji pomocy też nas tutaj tak, 

naszej społeczności a też całego narodu. Także to są no głębsze na pewno tutaj przyczyny nie na nie nam 

teraz tutaj to właśnie rozszerzać, ale chciałem się podzielić właśnie tym swoim zdaniem i uznaje właśnie ten 

raport jako właśnie taki no poważny na ten temat. Dziękuję bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Panie Sławku dziękuję Panu za prowadzenie tej części sesji obrad Rady Gminy Raszyn. 

Przejdziemy do pkt 17 porządku obrad jest to uchwała w sprawie trybu i szczegółowych kryteriów oceny 

wniosków. Panie Elwiro, dziękuję Pani za obecność. Przepraszam bardzo tak szczegółowe informacje 

[niesłyszalne] Pani [niesłyszalne] na sesji, dziękuję bardzo jeszcze raz serdecznie. Czyli wracamy, do pkt 17 

porządku obrad uchwała w sprawie trybu i szczegółowych kryteriów oceny wniosków o realizację zadania 

publicznego w ramach inicjatywy lokalnej. Tenże projekt był on przez Państwo nas Radnych uchwalany w 

dniu 28 kwietnia, w związku z uwagami zgłoszonymi przez nadzór [niesłyszalne] biuro prawne Wojewody 

podjęliśmy z Panią Mecenas decyzję o przygotowaniu poprawionego projektu uchwały we współpracy z 

Biurem Prawnym Wojewody i informacje poproszę Panią Mecenas, co z tego nam wyszło i jak ten projekt 



był przygotowany na dzisiejszą sesję. Pani Mecenas głos dla Pani.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Drodzy Państwo tutaj Pani właśnie tak jak Pan Przewodniczący wspomniał z nadzoru Wojewody 

[niezrozumiałe]jakieś miała zastrzeżenia jeszcze co do projektu. Z racji na to, że my z kolei nie mieliśmy 

jakby podstawy do tego, żeby nie uwzględnić tych uwag, bo można było oczywiście postąpić inaczej, ale 

uznaliśmy, że przychylimy się do tego, co zasugerowało Biuro Wojewody i w związku z tym 

przygotowaliśmy ten projekt uchwały stosunku do poprzedniego to pewnie Państwo sami widzicie tam nie 

ma wzoru wniosku. Pani z nadzoru wskazała, że to powinien być takie ogólne tylko wskazanie, że to jest 

wniosek z kpa. No naszym skromnym zdaniem z kolei łatwiej by było mieszkańcom korzystać gdyby był 

jakiś wzór, ale to nie były jakieś takie uwagi z którymi nie moglibyśmy się zgodzić, wobec czego ten projekt 

został poprawiony zgodnie z tymi wytycznymi i przygotowany do procedowania do w takiej wersji 

poprawionej na dzisiejszą sesję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo za wyjaśnienia. Otwieram dyskusję, jeżeli są pytania co do treści projektu uchwały projekt 

żeśmy omawiali na sesji 28 kwietnia. Mam nadzieję, że tym razem zgodnie z sugestiami Nadzoru Prawnego 

Wojewody uchwała zostanie przyjęte będzie można ją wprowadzić w życie. Nie widzę osób zgłaszających 

się dyskusji, w związku z tym, Szanowni Państwo sprawdzimy obecność na sesji i przejdziemy do 

głosowania projektu uchwały. Proszę Państwa o potwierdzenie obecności. 

Rozumie, że nie ma Pani Agaty, tak? w tej chwili Kuran-Kalaty. Pani Olgo? 

Pracownik Biura Rady  

Nie. Pani Agata przed chwilą dosłownie się połączyła w zoomie 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

A rozumiem, rozumiem..  

Pracownik Biura Rady  

Więc powinna być, potwierdzić obecność. Już potwierdziła.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Okey. Jeszcze tutaj nie mamy Pana Radnego Ostrzyżkai Pana Radnego Wiesław Szustaka. Już mamy pełen 

skład Rady z tego co widzę. Tak? Czy jeszcze nie. 



Pracownik Biura Rady  

Nie. Jeszcze Pan Radny Wiesław Szustak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

mam 21, a nie potwierdził obecności, a jest na w  

e-sesji pewnie Pan Radny obecny. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Jestem, ale coś mi się tutaj...Zaraz spróbuję to .... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Zaczekajmy chwileczkę Pan Wiesław [niesłyszalne] 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Jestem obecny, ale nie mogę się, że tak wiem... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Może Panie Wiesławie zamknę sprawdzenie obecności, ale pozwolimy, żeby Pan oddał głos 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

tutaj Pana decyzję dobrze? [niesłyszalne]w tym momencie. 

Pracownik Biura Rady  

Czy mam odznaczyć Pana Radnego na liście? O już udało się tak. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Udało się. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały. Mamy pełen skład Rady. Uchwała w sprawie 

trybu i szczegółowych kryteriów oceny wniosku o realizację zadania publicznego w ramach inicjatywy 

lokalnej. Kto z Państwa Radnych za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Jeszcze Pan Ryszard Kowalczyk prosimy o oddanie głosu. Pani Olgo, Panie Ryszardzie poprosimy oddaje 

głosu. Udało mu się. 

21 za uchwała podjęta jednogłośnie. W związku z tym teraz przejdziemy do kolejnego porządku obrad. W tej 

chwili będzie Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. [niesłyszalne]punkt uchwała w sprawie przekazania 



petycji. Poproszę Panią Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosek Petycję Ewę Surmacz o zreferowanie 

projektu uchwały.  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowny Panie Przewodniczący i Szanowni Państwo Radni petycja wpłynęła do Komisji Skarg Wniosków i 

Petycji i przedmiotową petycję zgodnie z procedurą przekazano do Powiatu Pruszkowskiego. Jest to petycja, 

była w sprawie chodnika w osiedlu Falenty przy ulicy Strumykowej, tam mieszkańcy napisali petycję w tej 

sprawie. No a że to jest gmina powiatowa, więc przekazaliśmy ją do powiatu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Proszę jeżeli są pytania ewentualnie wyjaśnienia co do tutaj .Tak? 

Proszę. Ktoś chce powiedzieć. Halo, halo.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ja. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pan Sławek?  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

to znaczy ja mam tu takiej natury w takiej formalno-prawnej. Wiem, że droga jest powiatowa, bo to niech 

nawet nie chodzi o tą ulicę Strumykową, tylko o ulicę no Falęcką tak? Tylko na odcinku od Strumykowej 

tam do tego ronda 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, tak.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

I wiemy, że ona jest powiatowa i rzeczywiście tak, ale Panie Wójcie jeżeli Pan nas słyszy jak to jest, bo tak 

naprawdę chyba mamy jakoś tam uzgodnienia czy umowę z powiatem tak? że akurat chodniki realizujemy 

my jako gmina. I czy to rzeczywiście takie będzie odbicie piłeczki, czy 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie, nie.... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Naczy rzeczywiście powiat do nas się zwróci rozumiem po rozpatrzeniu tego.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie zwróci się powiat. Każdorazowo każdą inwestycję, która jest w ramach drogi Powiatowej, jak 

rozgraniczających drogi powiatowej jest wpisywane czy nawiązywanie porozumienie z powiatem odnośnie 

tego elementu. Także to nie jest tak, zresztą Państwo mieliście już sposobność przyjmowania takich uchwał 

w ramach, których te porozumienia były z powiatem pruszkowskim spisywane także nie jest to 

obligatoryjnie, tak że każdy chodnik, który jest przy drodze powiatowej na terenie Gminy Raszyn, to jest 

chodnikiem, gdzie budowę przeprowadza gmina. My kiedyś rzeczywiście budowaliśmy większość 

chodników, bo był taki układ, że drogi powiatowe były pozbawione chodników. Występowaliśmy do 

powiatu bardzo często z takim wnioskiem, żeby w ramach porozumienia pomocy dla powiatu 

pruszkowskiego i w ramach tego porozumienia i takiej pomocy, żeby powiat za nasze środki lub my że tak 

powiem jako wykonawca też za nasze środki wybudował fragment danego chodnika. Tak było m.in. dla 

chodniki wzdłuż ulicy Falenckiej, tak było też chodniku w ulicy Starzyńskiego. Podobnie też jeszcze w 

sumie za czasów Generalnej Dyrekcji chodnik w Alei Krakowskiej. Robiliśmy takie chodniki przy ulicy 

Mszczonowskiej wszędzie w ramach stosownego porozumienia lub nawet w ramach stosownej umowy, ale 

[niesłyszalne] umów tyczyła się danego fragmentu danego [niesłyszalne]. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Jak dokładnie wiem o tę tylko mówię, że prawdopodobnie i tak to do nas wróci, bo chodnik przy ulicy 

Falenckiej tam, który wniosek jest dotyczy przedłużenia jakby tego chodnika, który jest w tej chwili 

wykonany ten przy ulicy Falenckiej, też byliśmy jako gmina, prawda? Więc tutaj  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No tak ale..... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Zwłaszcza, że mamy jeszcze projekt nawet na ten chodnik. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To, że robiliśmy chodnik jako gmina to nie znaczy, że dalej musimy też robić jako... 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie nikt tego nie, Panie Wójcie... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja wychodzę z założenia, że to są chodniki dla naszych mieszkańców. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Tak.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie widzę oczy..... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ja w ogóle tego nie powiedziałem że coś musimy zrobić, tylko wiem, że taka tak sam Pan to potwierdził, że 

były takie.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, tak.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

....uzgodnienia, że tak czy inaczej my to robimy, nawet tak jak wspomniałem, na ten odcinek mamy już 

zrobiony projekt prawda tak jako gmina robiliśmy ten projekt.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak robiliśmy. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

To dobrze tak dziękuję, ja to tyle.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, proszę Pani Radna Sulima-Markowska. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak właśnie chciałam przypomnieć się ten temat, że projektu tego chodnika, mamy bo nawet na którejś z 

komisji był przygotowywany budżet to wspomniałam o tym, o tej Strumy naczy o prośby mieszkańców 

Strumykowej. Zresztą pojawiają się te wnioski o ten chodnik w moich wnioskach do budżetu zawsze na 

każdy rok, ponieważ ci mieszkańcy tak naprawdę właśnie dzieci tak od przystanku idą po prostu przy 

ruchliwej jednak sporo ruchliwej drodze. Oczywiście tutaj można się przerzucać i tą petycję kierować do 

powiatu, ale wydaje mi się, że skoro mamy projekt, to możemy ten temat niezależnie od wyniku dzisiejszej 



uchwały to bym o to bym apelowała do wszystkich Państwa żeby ten temat zainicjować. Jakkolwiek 

finansowo wydaje mi się, że jesteśmy w stanie to pokonać i z kolej i przy Strumykowej to jest już jedno 

zasiedlone osiedle tam jest 30 jest chyba kilka domów, ale buduje się przed tym osiedlem, jeszcze jedno 

osiedle i za kolejne. Myślę, że za chwilę po prostu ten no takich petycji i takich oczekiwań będziemy mieć 

więcej, zwłaszcza że to chodzą tam rodziny z dziećmi, ze względu na bezpieczeństwo dzieci powinniśmy ten 

temat podjąć. Także niezależnie od treści tej petycji uważam, że to jest temat, który powinniśmy się w 

najbliższym czasie pochylić. Wyciągnąć ten projekt z tej szuflady, zobaczyć, wycenić, zobaczyć czy mamy 

na to pieniądze. Próbować się zaangażować w [niesłyszalne]. Także prosiłabym, żeby do tego tematu właśnie 

w ten sposób podejść i to tyle z mojej strony. Dziękuję uprzejmie.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, (???) 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ja dodam jeszcze tylko tyle, że ten chodnik Pani Beato on jest (???) potrzebny tym mieszkańcom, ale on 

potrzebny jest nam tu wszystkim. To jest ten brakujący odcinek, jak go uzupełnimy to będziemy mieli 

właściwie naprawdę kawał takiej drogi, bo dalej przechodzimy już w gminę Lesznowola, nawet za rondem 

już jest chodnik na naszej jeszcze kawałku gminy, później przechodzimy aż do Lesznowoli właściwie do 

samego Piaseczna prawda? Wiem, że to nie jest ścieżka rowerowa, mimo wszystko, ale przecież wiemy, że 

tam się i spaceruje i jeździ nawet rowerami tak ludzie jeżdżą i to będzie ono jest po prostu potrzebne tak?  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. budowla domu komunalo-socjalnego w Podolszynie chociażby z też z tego powodu żeby ci ludzie nie 

byli odcięci, mogli gdzieś pójść na spacer. Musimy ten chodnik jak najszybciej no spróbować podejść to 

tematu, także bardzo bym o to prosiła. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie pamiętam ile tam jest metrów, ale Pani to mierzyła czy ktoś pamięta tego ile to jest? Irek ty może 

przepraszam Pan Radny Koper, jaka to jest 500m? Więcej? Więcej.  

Ireneusz Koper (Radny Gminy Raszyn)  

Zależy o jakim chodniku mówimy, bo jeżeli do ronda... 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Od Willowej do ronda no.  

Ireneusz Koper (Radny Gminy Raszyn)  

To nawet może nie będzie, bo tam przy kosmetykach kostką ma wyłożone i praktycznie do kosmetyków od 

ronda do grudzi też jest chodnik już pociągnięty. To tam nawet nie będzie takiego odcinka. Tylko projekt 

robiliśmy, bo to jeszcze Sołtys Podolszyna też zabiegała o to i z Panią Marysią chodziliśmy po mieszkańcach 

tam uzgodnienia tam był kłopot przy Panu Bordzielewskim, bo trzeba było to coś z elektrownią słupy 

przekładać, później był projektant znalazł sposób na drugą stronę to przychodziło nie wiem dokładnie to w 

ogóle projekt był robiony od Willowej do pętli aż to Podolszyna, ale tak jak tu Państwo mówią dom 

komunalny, będzie budowany w Podolszynie początku przy tym rodzie kawałki chodników mamy, chociaż 

ten kawałek postarajmy się wykonać. Jeżeli to jest taki kłopot, być może w następnym roku znajdziemy 

pieniążki na dalszą część. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Mam tutaj propozycję dla Pana Wójta, może byśmy wystąpili do powiatu pruszkowskiego, wspólnie z PiS 

finansowanie tego elementu, jakim jest ten projekt gotowego już chodnika?  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący to ustalaliśmy na komisji, rozmawialiśmy z Panem Wójtem. Musimy petycje jak 

gdyby, bo to nie jest tak do nas przekazać, natomiast Pan Wójt zadeklarował i mówił, że razem będziemy 

parcelować w kosztach i rozmawiać z powiatem. To już Pan Wójta na komisji nam obiecał.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję za informację... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, to może być rzeczywiście dobry pomysł przekazanie petycji tam, powiat się trochę poczuje, a my że tak 

powiem się dołożymy tak? No. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. To zaproponował Pan Wójtem na komisji, aczkolwiek i tak to ustaliliśmy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Głos dla Pana Radnego Marka Bańburskiego. Proszę. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

No Szanowni Państwo cieszę się, że właściwie wszyscy jednomyślni jesteśmy, że ten chodnik jest bardzo 



potrzebny i należy go zrobić. Ja również tak uważam, ale jest jedno "ale" bardzo hurraoptymistyczne bardzo 

wszyscy Państwo do tego podchodzicie- zrobimy, musimy zrobić, bo jest potrzebny itd. ale nawet z tego, co 

wynika, to nawet byście Państwo nie próbowali przekazać tej sprawy do... 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Powiatu 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Pruszkowa tylko, dlatego że jest nam potrzebny. Owszem, jeśli się Pruszków powiat nam powie, że nie, że 

no możemy wtedy rozmawiać, natomiast tak od razu weźmy i zróbmy z naszych funduszy. Nie wiem, czy to 

najszczęśliwszy jest pomysł, no bo w ten sposób możemy bardzo wiele innych inwestycji również próbować 

zrobić tak? Wystąpmy, tak jak było to uzgodnione na komisji.... 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Komisji, tak.  

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeśli powiat powie, być może, że powiat powie dobrze, fajnie macie projekt gotowy, my sfinansujemy i 

będziemy wszyscy zadowoleni. Nie wychodźmy tak bardzo przed szereg tak? Jestem jak najbardziej za tym, 

żeby ten chodnik powstał, i to żeby powstał w trybie pilnym, ale dajmy powiatowi szans a nuż, wykaże dobrą 

inicjatywę i postanowi zrobić ten chodnik. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, proszę bardzo radna Senderowska. 

Terasa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo ja absolutnie uważam, że Pan Marek Bańburski ma rację. Ja od 2018 roku próbuję no 

walczyć o tą ulicę Opaczewską, gdzie jest nasze Centrum Medyczne i tak dalej. Powstało osiedle no i 

[niezrozumiałe] słabym znaczy dobrym skutkiem w zakresie Dworkowej ale kawałek Opczewskiej będzie 

wykonany, a pozostała część będzie czekała rok dwa być może trzy, bo nie wierzę, że tak od razu znajdą się 

środki. Także my mamy ogromne potrzeby. Oczywiście jestem za tym, żeby budować jak najwięcej 

chodników i dróg, ale raczej prosiłam, żeby priorytetowa te zadania traktować, które mamy już ustalone w 

naszm planie. No w tym zakresie podzielam stanowisko Pana Bańburskiego. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Czy ktoś z Państwa jeszcze chce zabrać głos? Nie widzę, w związku z tym przychodzimy 

do głosowania w sprawie petycji. Uchwałę w sprawie przekazania petycji przytoszczę treść § 1 Rada Gminy 



Raszyn uznaje się za niewłaściwą do rozpatrzenia petycję z dnia 9 marca 2020 roku data wpływu do Urzędu 

Gminy Raszyn 11 marca 2020 roku, mieszkańcy osiedla Falenty przy ul. Strumykowej i postanawia 

przekazać petycję zgodnie z właściwością do powiatu pruszkowskiego z przyczyn wskazanych w 

uzasadnieniu. Kto z Państwa Radnych jest z przyjęciem.... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

czy tam 2020 jest ? Przepraszam? Usłyszałam 2020? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Nie 22. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Dobrze przepraszam, przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Pani Olgo, bo nie widzę u siebie się w tej chwili, że 

wyświetla..  

Pracownik Biura Rady  

Jeszcze Pani Henryka Koper. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Radna Henryka Koper poprosimy oddanie głosu. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

który ten garnek mam wyłączyć?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Sławku proszę wyłączyć mikrofon. Garnek okay. [śmiech] 

Pani Henryko, Pani też wyłączyła jakieś tam, nie, wiem coś gotowała może tak. Dobrze zamykamy 

głosowanie. Pani Olgo poproszę o... 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Garnek. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ale nic się nie przypaliło bo Sławek nie czuł jeszcze to jest dobrze. Pani Olgo zamykamy głosowanie. Proszę 

o wyniki. 20 za, 1 brak głosu. Dziękuję bardzo. Momencik możemy się łączyć między ekranami. 

Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. Uchwała w sprawie przekazania skarg na pracowników 



Przedszkola nr 3 "Wyspa skarbów" w Raszynie Wójtowi Gminy Raszyn też poproszę Panią Ewę Surmacz 

Przewodniczącą Komisji Skarg Wniosków i Petycji o zreferowanie projektu tej uchwały. Proszę bardzo.  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Państwo Radni skarga na pracowników Przedszkola nr 3 "Wyspa skarbów" została 

skierowana do Komisji Skarg Wniosków i Petycji, natomiast Komisja Skarg Wniosków i Petycji nie jest 

właściwa, nie jest właściwym organem do rozpatrywania takiej skargi, więc, aczkolwiek skargę żeśmy 

przekazali do rozpatrzenia do przekazujemy skargę do rozpatrzenia do Wójta Gminy Raszyn. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To wszystko, tak? 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Czy są pytania? 

Jaki był wynik głosowania? Przepraszam Pani Ewo. Państwo głosowali, tak? Ma może Pani wynik 

głosowania?  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Nie ma przed sobą. Przepraszam, Panie Przewodniczący, nie mam nieprawną tylko, bo skierowaliśmy do 

Pani Prawnik, która nam wskazała drogę do Pana Wójta o rozpatrzenie, ale nie mam przed sobą, może Pani 

Olga ma przed sobą. Ja nie mam przed sobą.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Andrzeja Zawistowskiego. Proszę bardzo. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję serdecznie. Ja tutaj mam ogromny apel prośbę do Pana Wójta żeby te kontrole tutaj czyli 

rozpatrzenie tych skarg potraktował bardzo poważnie, nie tak jak Rada Gminy Raszyn. Nie mówię o Komisji 

Skarg Wniosków i Petycji, która bardzo rzetelnie podjęła się przeanalizowanie tych skarg i zdecydowała 

komisja, żeby 

rekomendować Radzie Gminy uznanie tych skarg na Dyrekcję, bo tylko na to mogła za zasadne czterema 

głosami za. To jak zagłosowali Radni świadczy tylko o Radnych, co jest dla nich ważniejsze: dobro dzieci 

czy własny biznes i bronienie swoich. Ja powiem Państwu w międzyczasie, na pewno wiecie była kontrola z 



kuratorium. Stwierdziła nienajlepsze rzeczy. Ja Państwu mogę przeczytać tutaj fragment, to jest akurat z 

protokołu Państwowej Inspekcji Pracy: czynności kontrolne wykazały nieprawidłowości z zakresu czasu 

pracy, polegający na nie ustalaniu rozkładów czasu pracy, nieprawidłowym rozliczaniem czasy pracy, na 

zatrudnieniu powyżej dopuszczalnej liczby itd. itd. To tylko fragment nie będę czytał Panu Państwu kilku 

stron protokołu. Wszystkie kontrole zewnętrzne wskazują, że to się dzieje w przedszkolu. Ale Radni 

stwierdzili, że jest super, skargi są bezzasadne. Nie wiem kogo Państwo bronicie? Powiem Państwu jeszcze 

jedną rzecz, teraz będzie konkurs na stanowisko Dyrektora, z Rady Pedagogicznej zaproponowano, żeby do 

tego składu komisji konkursowej na razie jest to kandydatura, weszła osoba, co do której było najwięcej 

skarg. Nie będę wymieniał nazwiska. Wszyscy wiemy o kogo chodzi, o którą Panią chodzi. I osoba, co do 

której było najwięcej, skarg ma teraz wybierać mam nadzieję, że jednak Rada Pedagogiczna podejmie inną 

decyzję. Ja nie chcę mówić Państ wiecie Państwo o sytuacjach, które non stop dostaje tak? Rodzice 

przynoszą ciasta dla dzieci, rano są przeniesione po południu ciast nie ma. Dzieci nie dostają ciast. Kto 

zjada? To naprawdę tak źle są opłacani pracownicy przedszkola, że muszą wynosić ciasto? Podkradać 

dzieciom? To są sytuacje, które zostały potwierdzone, ja nie mówię, wiecie Państwo, że sobie coś 

wymyślam. Tylko skoro Rada Gminy nie była w stanie odnieść się do zarzutów i postawiła wyżej interes 

Pani Dyrektor, a nie dzieci, to mam tylko prośbę do Pana Wójta, żeby podszedł tej sprawy inaczej niż Radni i 

rzeczywiście skrupulatnie przeanalizował, rozpatrzył te wszystkie skargi, które wpłynęły, bo te skargi 

wpłynają wpływają cały czas również od pracowników przedszkola do różnych innych Instytucji. Jest tam 

bardzo źle. O tyle o ile kontrola, jaką [niesłyszalne] zrobiliśmy [niesłyszalne]w Przedszkolu nr 2.  

Pozytywnie wpłynęła na sytuację, bo znacznie lepiej to przedszkole jest oceniane. I tak powinno być również 

tutaj. Niestety, "w trójce" jest gorzej niż było, a to tylko świadczy o Dyrekcji i o niektórych pracownikach. 

Także gorąca prośba Panie Wójcie, żeby naprawdę rzetelnie i merytorycznie rozpatrzyć te skargi. Dziękuję 

serdecznie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, czy jest ktoś z Państwa chce zabrać głos jeszcze w tym punkcie porządku obrad?  

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak proszę 



Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Jak mnie...halo 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo Pani Henryko 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Ja nie brałam udziału w głosowaniu w sprawie porozumienia te z powiatem, ale jestem za czy można by było 

to...  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To w kolejnym punkcie porządku obrad Pani wybaczy, że to jest nie ten moment. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Miałam problem właśnie z e-sesją wejściem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Prosiłem Panią o oddanie głosu niestety nie udało się Pani. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Ale nie mogłam się połączyć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Radna Henryka Koper głosowanie się odbyło, zostało zamknięte, jesteśmy w 21 punkcie porządku 

obrad.  

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Skarga na pracowników Przedszkola nr 3 Wyspa Skarbów. Głos, proszę bardzo, Pan Radny Andrzej 

Górecki. 

Panie Radny proszę o zabranie głosu. Pan Radny Górecki... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuje bardzo. Ja mam pytanie do Pana Wójta. W czasie tych wszystkich komisji, które się odbyły, ale 

później też na sesji, niektórzy doszli do wniosku, że to jest dobry pomysł, zaproponowała go Pani Radna 

Elżbieta Kuczara. Chodzi o mediatora. Pani Dyrektor tego przedszkola też wyraziła tutaj pogląd, że to jest 

dobry pomysł. Mam pytanie do Pana wójta, czy w ogóle taka osoba tego typu mediatora została nie wiem 



wyznaczona? Poproszona o to, żeby w tym przedszkolu atmosfera w ogóle się poprawiła? Chciałbym się 

dowiedzieć od Pana Wójta, jakie w ogóle podjął kroki, żeby tam po prostu się to wszystko jakoś poprawiło 

jeżeli chodzi o relacje międzyludzkie. Czy taki mediator w ogóle był brany pod uwagę przez Pana Wójta? 

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie, poproszę odpowiedź.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Te działania były prowadzone przez Dyrekcję Przedszkola, były była taka analiza, był mediator, który 

przeprowadził takie działania na terenie tej placówki z tego, co wiem czekam na protokół z tego i wnioski, 

stek z tego postępowania. My jako gmina swoją drogą tam przeprowadzamy audyt i kontrole i w ramach tego 

będziemy również podejmować odpowiednie działania i wnioski. Także jak najbardziej na terenie 

przedszkola takie działania mediacyjne były podejmowane, i są podejmowane, były rozmowy z 

pracownikami w różnych grupach. W związku z tym wydaje mi się, że część tych działań przynajmniej się 

rozpoczęło się, część jest w toku, część już została zakończona, są z tego odpowiednie sprawozdania i 

protokoły. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie bardzo dziękuję, za odpowiedź to są dosyć dobre wiadomości, które Pan przekazał. Bardzo 

dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Zamykam dyskusję, przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Uchwała w sprawie 

przekazania skargi na pracowników Przedszkola nr 3 "Wyspa skarbów" w Raszynie Wójtowi Gminy Raszyn 

przekazuje się skargi z dnia 4 stycznia 2022 roku oraz z dnia 14 stycznia 2020 roku na pracowników 

Przedszkola nr 3 "Wyspa skarbów" w Raszynie zgodnie z kompetencjami do rozpatrzenia przez Wójta 

Gminy Raszyn. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Prosze Pani 

Radna Elżbieta Kuczara proszę o oddanie głosu. 19 za. 2 głosy wstrzymujące. Uchwała została przyjęta także 

została przekazana zgodnie z kompetencjami na ręce Pana Wójta. Przed nami kolejny punkt porządku obrad 

jest to znowu skarga na działalność Wójta Gminy Raszyn. Poproszę Panią Radną Ewę Surmacz 

Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków .... 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Mieszkaniec proszę Państwa mieszkaniec napisał skargę na działalność Wójta Gminy Raszyn dotyczącą w 



związku z działaniem Gminnego Systemu Gospodarowania Odpadami Komunalnymi. I tu zaskarżył, że nie 

są odbierane od niego odpady. Po sprawdzeniu, rozpatrzeniu skargi stwierdziliśmy, że Pan w deklaracji 

zgłosił kompostowanie bioodpadów, więc no w regulaminie mamy, że jeżeli ktoś zgłosi, to nie odbieramy, 

tak? Więc skargę uznaliśmy za bezzasadną. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Proszę Pan Radny Andrzej Zawistowski.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam, że może bardziej na temat poprzedniej dyskusji naszej, ale dostałem właśnie informacje z 

przedszkola. Nie było mediatora było szkolenie z komunikacji, a na jakiej podstawie szkoleniowiec 

przeprowadził raport, to nikt nie wie. To Państwu przekazuję, więc jeżeli my jako Radni dostajemy 

informację bardzo bym prosił żeby one były wiarygodne, bo informacja pracownicy przedszkola na bieżąco 

oglądają, także przekazuje, co od razu przekazali. Nie było mediatora. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Czy ktoś chce zabrać głos w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. Zamykamy dyskusję. 

Przejdziemy do głosowania projektu uchwały. . Przystępuję do głosowania uchwała w sprawie rozpatrzenia 

skargi na działalność Wójta Gminy Raszyn uznaje się skargę za bezzasadną. Kto jest za przyjęciem projektu 

uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

Jeszcze 4 głosy.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, pomyliłem się w głosowaniu. Mogę prosić o reasumpcję? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Olgo proszę zamknąć na razie głosowanie, dlatego że Pan Radny zgłosił tylko pomyłkę w głosowaniu 

[niezrozumiałe] 

Pracownik Biura Rady  

Tak, ja anuluję wynik, a już się zamknęło. Dobra.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Jeszcze raz musimy, bo wyświetla Pani. nie zdążyłem też do Pani dotrzeć słownie, ale już trudno. Jeszcze raz 

będziemy głosowali. Reasumpcja głosowania. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta 

Gminy Raszyn uznać skargę za bezzasadną. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Jeszcze trzy 



głosy. Pan Radny Aranowski, Pani Henryka Koper, Pan Radny Sławomir Ostrzyżek. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Ja mam problemy wejścia w e-sesję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Poproszę, tylko informację, czy jest Pani za, przeciw, wstrzymuje się. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

yyy 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Henryko? 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Ja jestem za, za bezzasadną. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, Pan Radny Aranowski ma problem? Czy już jest nieobecny? Pan Radny Aranowski. 

Zamykamy głosowanie. Proszę o wyświetlenie wyników. 19 za, 1 osoba wstrzymująca, 1 brak głosy. 

Nieznany mówca  

[niesłyszane] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę powyłączanie mikrofonów u siebie, bo tutaj mam, echo się niesie przeszkadza w prowadzeniu sesji, 

Szanowni Państwo wyczerpaliśmy jakby punkty, które mieliśmy do rozpatrzenia w ramach głosowań. Przed 

nami sprawozdanie Przewodniczącej Komisji jako pierwsza poprosiła przed chwilą Pani Ewa Surmacz 

Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji. Proszę Pani Ewo głos dla Pani.  

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Panie Przewodniczący, Komisja Skarg Wniosków i Petycji spotykała się, aby 

opiniować skargi na dzisiejsze uchwały na dzisiejszą sesję. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję.  



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Komisją Oświaty Kultury i dziedzictwa Narodowego Pan Przewodniczący Krzysztof Będkowski, proszę 

bardzo. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Pracowaliśmy nad to znaczy nad aktualną informacją o stanie placówek oświatowych, a 

szczególnie rozeznawaliśmy sprawę możliwości budowy Przedszkola w Falentach oraz [niezrozumiałe] 

oświatowe tematy. No i również te sprawy, które wcześniej [niesłyszalne]to nie będę powtarzał. A następną 

komisję proponuje i planuję jeszcze terminu dziś nie podam, a usterki, bo to jest jeden z punktu 

[niezrozumiałe] zobaczyć jak tam się dzieje. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Komisja Budżetu i Inwestycji Mienia Komunalnego Pan Przewodniczący Radny 

Pawlikowski. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący Komisja opiniowała projekt uchwał na dzisiejszą sesję. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Komisja Planowania Przestrzennego i Inwentaryzacji Pan Przewodniczący Radny Janusz 

Hoffman.  

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, komisja obradowała i opiniowała właśnie projekty na dzisiejszą sesję. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Komisja Kultury Fizycznej i Sportu i współpracy z organizacjami pozarządowymi Pan Radny 

Ireneusz Koper. Panie Przewodniczący. 

Ireneusz Koper (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, komisja między sesjami nie spotykała się. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Komisja Zdrowia Spraw Społecznych i Profilaktyki Pani Przewodnicząca Pani Radna Anna Matracka. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Komisja spotkała się między sesjami, opiniowała m.in. projekt dzisiejszy uchwały odnośnie programu 

profilaktyki oraz wysłuchała sprawozdania Pani Pełnomocnik Wójta do spraw profilaktyki uzależnień oraz 



sprawozdanie Pani Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, jednocześnie, korzystając z okazji w 

imieniu swoim i Przewodniczącego Komisji Budżetu pragnę poinformować, że planujemy połączone 

komisje na najprawdopodobniej czwartek w przyszłym tygodniu. Też proszę członków obydwu komisji, jeśli 

ktoś nie może w tym terminie. Proszę też powiedzieć może uzgodnimy termin, żebyśmy wszyscy się 

spotykali, spotkali. Czwartek godzina 16:00, jeśli nie, będziemy uzgadniać żeby wszystkim pasował ten 

termin. Dziękuję. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Byśmy prosili Pani Przewodnicząca, żeby tak nas powiadomić ewentualną Panią Olgę  

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

W poniedziałek, tak... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, żebyśmy później mogli tą komisję umówić no.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Komisja Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego, Pan Radny Aranowski 

nie wiem, będę miał problem ... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący tu Pan mogę w jego imieniu tak?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak, tak proszę... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pan Radny Aranowski, przeprasza, ale musiał opuścić że tak powiem sesję i prosił mnie, żebym w jego 

imieniu ewentualnie to sprawozdanie zrobił, oczywiście jest to bardzo krótkie sprawozdania. Komisja odbyła 

dwa posiedzenia. Jedno na temat zakresu zakresu prac komisji. Jak to tutaj napisał mi i drugie to było na 

temat tej linii 61 tam jakieś wnioski i podsumowanie działania tej linii. Dziękuję bardzo.  



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Komisja Rewizyjna, Pan Radny Kowalczyk.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Komisja Rewizyjna obradowała raz. Zajmowała się sprawozdaniem z wykonania budżetu przez Wójta 

Gminy Raszyn za rok '21, oraz wypracowała wniosek o udzielenie absolutorium, kierując to do Regionalnej 

Izby Obrachunkowej. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Komisja Doraźna w sprawie powołania Młodzieżowej Rady Gminy Raszyn oraz Gminnej 

Rady Seniorów. Pani Radna Elżbieta Kuczara. Proszę bardzo.  

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Komisja obradowała 1 czerwca poświęcone było to posiedzenie głównie powołaniu Młodzieżowej Rady 

Gminy. Przedstawiony został dalszy plan działania w tym względzie już w kontekście przygotowań do 

podjęcia przedmiotowej uchwały. W czerwcu będziemy jeszcze dopracowywać zgłoszony projekt statutu 

rady by w wersji ostatecznej rekomendować go Radzie Gminy. Jeśli chodzi o Gminną Radę Seniorów 

przedstawiony został pomysł poddania powołania tej rady konsultacjom społecznym i to będzie teraz 

realizowane. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To wszystko tak? Dziękuję bardzo. Zamykam ten punkt porządku obrad, czyli sprawozdania 

przewodniczących komisji stałej, bieżącej działalności. Przejdziemy do punktu kolejnego są to sprawy różne, 

proszę bardzo Państwa Radnych o zgłaszanie się. Już widzę osoby zgłoszone. Proszę Pan Radny Górecki 

jako pierwszy. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mam prośbę do Pana Wójta, może jeżeli może to sobie zanotuje. Panie Wójcie tu mam wiele zgłoszeń na 

ten temat i to chyba w naszym interesie jest żeby to wykonać. Brakuje i to naprawdę to widzę, że to jest 

problem bo te rowery są pozostawione zupełnie w różnych miejscach. Przed budynkiem starego gimnazjum 

na Unii Europejskiej tam mamy przecież jakieś jest tego miejsca tam sporo, a praktycznie tam nie ma 

stojaków w takiej ilości jaka powinna być. Te rowery po prostu no stoją, gdzie chcą ludzie przypinają do 

dosłownie takich miejsc, że to po prostu aż wstyd. Wydaje się, że powinniśmy może wygospodarować trochę 

tych miejsc, jeszcze przed tym budynkiem tym bardziej że rodzice chcą w lato przyjeżdżać rowerami co 

akurat by było dobrym pomysłem, no bo tam jest ruch, wszystkie miejsca parkingowe są zajmowane, jeżeli 



Pan Wójt to może rozważyć, to ja już może nie będę pisał do Pana pisma, tylko poproszę żeby Pan może 

jednak tutaj się, że tak powiem w tej sprawie, zorientował, czy jest taka możliwość i poprosiłbym to jest 

pierwsza rzecz. Druga rzecz, Panie Wójcie jest koniec tej ulicy, że tak powiem Cichej skończony koniec tego 

remontu już prawie się to zbliża, no ale znowu pozbawione są takie fragmenty na ulicy Wesołej, na ulicy 19 

kwietnia, no wygląda to ohydnie, nawet, żeby to oni jeszcze jakoś kostką zrobili, a to jest częściowo kostką, 

częściowo w ogóle jakimś śrutem nie wiadomo w ogóle, co z tym zrobić, ludzie to omijają. Nie wiem, jak 

długo będzie to jeszcze rozgrzebane, jeżeli chodzi oto fragmenty tych dwóch ulic, a to są ważne arterie, no 

19 kwietnia bardzo ważna i dobrze było żeby to co po prostu poprawić jak najszybciej. To jest druga sprawa, 

Panie Wójcie. Trzecia sprawa dotycząca ulicy Małej. Ja od pół roku czekam na spotkanie w ramach tutaj 

projektu, który się wykonuje. Nie wiem, dlaczego to aż tyle czasu trzeba czekać, obiecano mi, że to będzie na 

początku roku, już mija praktycznie pół roku. To tu mam prośbę jeszcze, żeby może w tej sprawie też może, 

coś się wydarzyło pozytywnego i praktycznie to by było, Panie Wójcie tyle jeśli mógłby Pan jednak tutaj 

może odpowiedzieć, czy udałoby mi się coś w tej sprawie, w tych sprawach zrobić Panie Wójcie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Padając na kolejne Pana pytania to jeśli chodzi o stojaki to przy szkołach i w ogóle wszystkich obiektach 

użyteczności publicznej, które są w gestii gminy, to oczywiście przekażę Pana wniosek do Dyrektora Szkoły, 

to Dyrektorzy Szkół odpowiadają za odpowiednie oprzyrządowanie i odpowiednie tak powiem 

funkcjonowanie danej placówki i oczywiście przekażę myślę, że tutaj akurat przypadku Pana Dyrektora 

Niedbały nie będzie najmniejszego problemu, żeby tutaj to szybko powstało, czyli te stojaki, żeby się tam 

pojawiły w odpowiednich miejscach. Co do zakończenia prac przy ulicy Cichej no to ja tu wspominałem w 

czasie swojego sprawozdania, że ta ulica nie jest skończona i siłą rzeczy każdy dobrze o tym wie i nie wiem, 

dlaczego Pan na to zwraca uwagę, że no te elementy są jeszcze nieskończone i będą w tym miesiącu 

kończone, ponieważ chcemy je zrobić w takiej samej mniej więcej standarcie, jak były robione ulica 

Olszowa, czyli przestrzeń w zakresie włączenia takim no bardziej estetycznym i bardziej prawidłowym 

obejmującym całe skrzyżowanie, dlatego no potrzebne są do tego odpowiednie warunki, żeby sfrezować 

nawierzchnie i położyć zarówno na wierzch podbudowę jak i na warstwę wiążącą i później warstwę ścieralną 

i dlatego tem elementy nie zostały jeszcze skończone, ponieważ no to musi być robione na tyle sprawnie, 

żeby ten ruch, który jest na tych dwóch ulicach czyli 19 kwietnia i ulicy tutaj Wesołej, żeby one były po 

prostu sprawnie wykonane. To jest oczywiste i tutaj jest to jeszcze część, którą o której zresztą mówiłem, że 



zostanie wykonana nie wszystkie elementy, zostały jeszcze dokończone. Co do kolejnego pytania Pana to 

ono tyczyło się ulicy Małej. Z tego co wiem miał Pan przekazywane informacje na temat ulicy Małej, bo też 

zbierał Pan informację od mieszkańców i przekazywał Pan nam, jeśli chodzi o samą ulicę Małą jakieś 

sugestie. W związku z tym ten konfletkt kon takt jeśli chodzi o realizację tej ulicy był. Ja oczywiście tutaj 

chciałem nadmienić, że ulica Mała jest to robione odwodnienie za odtworzeniem nawierzchni. W związku z 

tym w takim standardzie ulica Mała będzie robiona tak jak wiele ulic, które no już nie spełniają żadnych 

norm i potrzeba żebyśmy mogli je wykonać jako odbudowę później nawierzchni po budowie kanalizacji 

deszczowej. Pan był w kontakcie chyba z wykonawcą lub z naszym referatem, bo z tego, co pamiętam, 

zbierał Pan informacje Pan miał Pan przekazane informacje, jakie chcielibyśmy uzyskać od mieszkańców i 

zresztą przekazał Pan te informacje takie dość rozbudowane i swoje sugestie do nas i wydaje mi się, że to jest 

właściwa właściwe element w momencie, kiedy będziemy mieli już projekt wykonany przez projektanta lub 

przynajmniej no ten tą zasadniczą część, jaką jest zagospodarowanie, czyli projent projekt 

zagospodarowania, koncepcji całej ulicy, to na pewno Pan zostanie poproszony i będzie Pan mógł sobie to 

obejrzeć. Na dzień dzisiejszy po prostu nie, a my nie mamy projektu jeszcze gotowego w związku z tym, 

naczy gotowego nawet powiedzmy jakiś elementów do zatwierdzenia, jak tylko one będą to na pewno Pan 

dostanie do wglądu, żeby mógł Pan się z tym zapoznać. Myślę, że takie wstępne zapoznanie i sugestie Pan 

nam przekazywał. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, nie to była moja inicjatywa, jeżeli chodzi o te sugestie. Ja bardziej pytałem o to, bo dostałem 

pismo, że właśnie będę zaproszony na spotkanie, po czym czekam pół roku i nie widzę tego spotkania, 

dlatego pytam i chodzi o koncepcję tak? no żebyśmy po prostu nie czegoś nie przeoczyli. Tylko tyle. 

Myślałam, że po prostu będę miał tą informację, ale ....[hałas] 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

[niezrozumiałe] 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale Panie Wójcie, nie ma co tego roztrząsać. Rozumiem, że może będzie jakaś informacja. Panie Wójcie, to 

jeszcze mi się tylko przypomniało. Obiecał Pan na początku roku tutaj był taki wniosek Pana Andrzeja 

Zawistowskiego w sprawie fotopułapek. No mija pół roku, Panie Wójcie, może warto by było rzeczywiście 

no tak jak Pan powiedział 3,4 może 5 takich ruchomych. Niech Pan może wróci jeszcze do tematu to tylko 

taka prośba. Bardzo dziękuję. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Głos dla radnej Elżbiety Kuczary. Proszę bardzo. Przepraszam za przejęzyczenie. 

Elżbieta Kuczara (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo bardzo krótko w imieniu Społecznego Komitetu uhonorowania Mirosława 

Lewandowskiego. Serdecznie dziękuję Panu Wójtowi, Przewodniczącemu Rady, Państwu Radnym za 

umożliwienie realizacji oraz pomoc w upamiętnieniu Mirosława Lewandowskiego tablicą pamiątkową przed 

budynkiem Urzędu Gminy w Raszynie, a szczególnie serdecznie pragnę podziękować tym, którzy 

zaszczycili tę uroczystości swoją obecnością. 

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pani Radnej Henryki Koper proszę bardzo. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry. Ja mam pytanie do Pana Wójta od mieszkańców. Panie Wójcie, mamy nowego operatora, który 

odbiera nam śmieci. I tu mamy problem, bo ze starym nie było tyle kłopotów co z obecnym. Mieszkańcy 

narzekają, że śmieci nie są odbierane w terminie, a pozostawione śmiecie poza profesją som roznoszone, 

worki rozrywane przed listy, psy i koty. Czy można by było coś z tym zrobić, żeby te śmiecie były w 

terminie odbierane? Żeby mieszkańcy później nie sprzątali ulicy wzdłuż swojej posesji. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Panie Wójcie proszę odpowiedź. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja uważam, że jeśli chodzi o reklamację, to one są odbierane sukcesywnie. Ja po prostu dziwię się, że Pani 

radna teraz mówi tak ogólnikowo, bo to są jakieś tam takie bardziej myślę, że opinie niż fakty. Każdego dnia, 

jeśli dany odbiór się nie odbędzie, to operator informuje nas o przyczynach. My sprawdzamy i wysyła, jeżeli 

nie informuje, to my przekazujemy informator operatorowi informację te, które otrzymujemy od 

mieszkańców i na bieżąco te odpady są odbierane. I powiem szczerze, że nie wiem, dlaczego no zdarza się 

czasami rzeczywiście, że operator zabiera śmieci nie w danym dniu, tylko w dniu kolejnym, bo z jakiś 

przyczyn no nie mógł obsłużyć danego terenu, ale o tym mieszkańcy są powiadamiani w formie SMS 

wysyłanych no ci, którzy mają system SMS-u włączamy, jak również są odpowiednie informacje na naszych 

stronach internetowych. Także wydaje mi się, że tutaj ten system działa. Ja nie mówię, że operator no nie ma 

tzw. wpadek, że jakiegoś tego, ale no raczej takiej sytuacji, żeby na danej poses znaczy na danej ulicy, czy na 



danym terenie były pozostawione śmieci nieodebrane no to wydaje mi się, że raczej się nie zdarza, dlatego 

prosi po prostu zamiast taki, aby poruszać ten temat, bo ten system, że tak powiem działa już pół roku, i on 

działa w sposób no jakby zorganizowany. Proszę Panią Radną, ewentualnie tych mieszkańców, żeby 

sukcesywnie zgłaszali te informacje i te zastrzeżenia, które mają do naszej komórki zgodnie tam z tymi 

telefonami, które Państwo macie czy też za pomocą aplikacji i można bardzo szybko reakcja następuje. My 

mamy podgląd dlatego, że kamery które są zamieszczone na samochodach, bardzo dokładnie rejestrują, 

gdzie dany samochód jest, które posesje zostały że tak powiem obsłużone. W związku z tym bardzo łatwo 

możemy sprawdzić czy w danym miejscu rzeczywiście samochód przejeżdżał, czy też powiedzmy co 

czasami się zdarza, choć też nie wcale często, że no mieszkanie .... spóźnił się z wystawieniem danego, 

powiedzmy worka i zostały już ten teren obsłużony ten worek jakby pozostał nie z winy operatora, ale 

możemy to bardzo łatwo sprawdzić, czy to była tak powiem no pomyłka operatora i niefrasobliwość, że nie 

odebrał tych śmieci, czy rzeczywiście no one w danym momencie nie były wystawione. Wszystko mamy 

dobrze rejestrowane, wszystko mamy naprawdę przy tym operatorze znacznie lepiej to jest 

ewidencjonowane, w związku z tym nie wydaje mi się, żeby tu była trudność, żeby znaleźć rzeczywiście czy 

dana sytuacja nastąpiła i to, co Pani mówi, że ten operator wykonuje te sprawy gorzej? Wykonuje inaczej. 

Mamy w innych terminach odbiory, mamy czasami zachodzące jeden po drugim odbiory poszczególnych 

frakcji, co czasami jest rzeczywiście uciążliwe, bo trzeba dosłownie dzień po dniu wystawiać dane worki, a 

lepiej by było wstawić to w ciągu jedne danego dnia. Jakby już nie pilnować tych terminów. No, ale to 

wszystko są, że tak powiem sprawy do ustalenia. Przy następnym przetargu będziemy starać się również to w 

jakiś sposób ograniczyć, to znaczy, żeby te frakcje nie były zbierane w takich powiedzmy pojedynczych 

terminach, rozrzuconych w ciągu całego tygodnia tylko czy 2 tygodni, tylko, żeby to było bardziej takie 

skondensowane, spójne, ale to no wymaga pewnie odpowiedniego zapisu w przetargu. Takiego zapisu nie 

mieliśmy, w związku z tym operator dostosował najlepiej, jak potrafił ten harmonogram. Zresztą on go 

później też i trochę poprawiał, dlatego że no nie zawsze każdy harmonogram jest identycznie działa w danej 

miejscowości w zależności od rodzaju miejscowości, rozległości i intensywności zabudowy te 

harmonogramy powinny być inaczej konstruowane. Ale wszystkie uwagi, które Państwo zgłaszacie, są 

przyjmowane i na bieżąco te sprawy są wyjaśniane. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Ale chodzi mi o to, że mieszkaniec zaczym powiadomi Gminę to te śmiecie są już rozebrane przez lisy, psy i 

koty, ponieważ rano wystawia idzie do pracy, wraca po południu, gmina już telefonów nie odbiera. 

Śmiecie... 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale proszę Pani zgłoszenie nieodebrania śmieci jest przyjmowane przez operatora. Tu wydaje mi się, że Pani 

ani razu nie dzwoniła w tej sprawie. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Ja dzwoniłam[niesłyszalne] mieszkańcy mnie informują, że.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale wydaje mi się, że są pewne nieścisłości, jeśli chodzi o tą informację. Operator odbiera telefony również 

w innych godzinach, aczkolwiek no oczywiście w godzinach pracy są to sprawy załatwiane i proszę mi 

wierzyć, rozmawialiśmy na ten temat wielokrotnie, był tutaj Kierownik Referatu (???) Odpadów 

Komunalnych, który te Państwu te sprawy bardzo dokładnie wyjaśniał, omawiał i naprawdę tutaj nie można 

mówić, że te jakieś uwagi, czy też reklamacje, które Państwo zgłaszacie, nie są odbierane. Ja nie mówię, że 

nigdy się nie zdarzyło, że odpady były na następny dzień, jak mieszkam wydaje mi się, że na terenie również 

takim skrajnym, jeśli chodzi o teren gminy, poruszam się samochodem po terenie gminy. I powiem szczerze 

jest Pani bardzo wyjątkowym terenie, że te worki są tak porozrywane, zaraz wciągu jednej chwili. Dlatego, 

że patrząc też proszę zwrócić uwagę i tutaj chciałby zwrócić do Pani Radnej uwagę, że generalnie rzecz 

biorąc odpadów tych biodegradowalnych, które są chyba no najbardziej no mogą paść ofiarą jakiegoś 

rozerwania przez zwierzę tych odpadów jest stosunkowo niedużo. Ja jeżdżąc specjalnie nie widziałem 

rozerwanych worków z tego rodzaju odpadami. Bardziej zdarzały się po prostu worki, które przewracały czy 

też zrzucał wiatr przy bardzo wietrznej pogodzie, takie bardzo lekkie z plastikiem, które są na terenie, one się 

po prostu czasami przewracają i najnormalniej w świecie rezerwą, ale operator sprząta jeśli tak taka sytuacja 

zaszła. Także nie wiem, dlaczego Pani uważa, że tego jest tak dużo, ja nie mówiłem, że tego nie ma, ale ja 

naprawdę, jeżdżąc po gminie, a przejeżdżam codziennie przez tą gminę, przez dużą część tej gminy jadąc 

do pracy i wracają z pracy, jak również załatwiając różnego rodzaju sprawy na terenie gminy, no nie widzę 

aż takich sytuacji skrajnej, ale może Pani mieć oczywiście inna inne informacje i inne wrażenie niż ja.  

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Mieszkańcy apelują, żeby zwrócić uwagę na odbiór śmieci, żeby gmina kontrolowała to jakoś.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dobrze. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Pan Radny Górecki, proszę bardzo. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczącej ja tylko chciałem tutaj podziękować Panu Wójtowi, bo to było, bo to było miłe. Panie 

Wójcie zwróciłem się do Pana, żeby i do Państwa tutaj Radnych, Przewodniczących, żeby uczcić pożegnanie 

Radnego Pana Maksymiliana Galińskiego, Radnego pierwszej kadencji. Ja nie miałem możliwości osobiście 

być na pogrzebie, to ciągle z nim kontakt, bez przerwy i Panie Wójcie bardzo Panu dziękuję, że zechciał Pan 

być na tym pogrzebie i Urząd Gminy, i Samorząd, jak gdyby no nie tylko Pan zresztą był chyba z 

Samorządu.  

I to było bardzo miłe. Ja mam wiele, tutaj słów takich podziękowania też dla Pana od rodziny. To było 

bardzo sympatyczne. Także bardzo dziękuję Panu za obecność  

i za jak gdyby tutaj uczestniczenie w tej uroczystości pogrzebowej. Bardzo dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę Pani Radna Beata Sulima-Markowska. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie.... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja ze zdziwieniem wysłuchałam Pana odpowiedzi jakiej Pan udzielił Pani Radnej Henryce Koper. 

Odpowiedzi takiej no trywializującej w ogóle problem. I w ogóle lekceważący Pana podejście do tego 

problemu. Ja chciałam powiedzieć, że to nie są opinię Pani Radnej, jakiś tam osób, to są opinie mieszkańców 

na temat odbioru śmieci. I to są faktyczne opinie i problemy, które zgłaszają. Proszę tego nie lekceważyć. 

Bardzo Pana o to proszę i głos Pani Radnej, proszę potraktować poważnie. Ja sama, osobiście zostałam ze 

śmieciami na Święta Wielkanocne, na długi weekend, niestety ja jestem  

w ciągłym kontakcie z referatem na szczęście bardzo rzeczywiście sprawnie jestem obsługiwana, ale już 

nawet nie dzwoni tylko mam aplikację i ja zawsze zgłaszam przez aplikacje. Moi sąsiedzi zgłaszają przez 

aplikację. Wielokrotnie naprawdę wielokrotnie było to, że chowałam wieczorem worek i musiałam rano 

następnego dnia wystawić, bo nawet nie wiedziałam czy przyjadą odebrać. Oczywiście, odbierają po dniu, po 

dwóch. Odbierają nie mogę powiedzieć, a to nie o to chodzi, żebyśmy my gmina, która no powinna stanowić 

jakąś wizytówkę, żebyśmy ciągle latali z workami i ciągle jakby te worki musiały nas przepraszam tą gminę 

szpecić. Nie o to chodzi naprawdę, więc ja do Pana apeluję, żeby Pan przestał trywializować tę sprawę i 

chciałabym, żeby Pan wyciągnął wobec wykonawcy konsekwencje. To jest chyba ten moment, kiedy 

możemy mówić, bo pierwsze trzy miesiące [niesłyszalne] nie dałam im [niesłyszalne] taki kredyt zaufania. 



Dobra mają poślizgi, nie znają terenu, okej mogą się mylić, wszystko jest zrozumiałe, ale teraz obserwuję, że 

to w zasadzie niewiele się zmieniło i uważam, że powinien Pan takie głosy Radnych nie lekceważyć i zacząć 

myśleć,  

w jaki sposób wyegzekwować karę od wykonawcy dla takiej nierzetelnym wykonaniu usługi. I nie jest tylko 

opinia, jakaś tam opinia Pani Radnej. To są moje konkretne zgłoszenia, które ja robię, robią moi sąsiedzi  

i proszę mi wierzyć pamiętam, jak było MZO to rzeczywiście dostawałam, gdy były jakieś problemy, 

dostawałam SMSy, teraz przyznam szczerze, że nie pamiętam, żebym dostała SMSa, że są opóźnienia w 

odbiorze odpadów, bo oni przyjeżdżają tak późno, że Urząd już nie pracuje. I nawet gdyby, gdy jest godzina 

20:00, 21:00, 22:00 to ja nie jestem w stanie od nikogo dostać SMSa, bo po prostu fizycznie nie ma kto tego 

systemu obsłużyć. Więc ja bym bardzo, ale to bardzo Pana prosiła, żeby Pan do tych tematów, Bo są to te 

tematy, które trapią mieszkańców i mieszkańcy [niesłyszalne] żeby Pan podchodził po prostu poważnie, i ja 

oczekuję, że chciała w najbliższym czasie przedstawi Pan jakieś rozwiązania i przynajmniej niech ta firma 

zapłaci jakąś karę za nierzetelne wykonanie umowy, przecież tą umowę podpisała. Wydaje mi się, że jakieś 

kary powinny być. To nie może tak wyglądać. To tyle z mojej strony, dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja się muszę ustosunkować, Pani Radna mówiła bardzo długo co prawda powtarzając te same kwestie. Jak 

chciałbym tylko powiedzieć, absolutnie nie było moim celem i nie mówiłem w sposób lekceważący, tak jak 

Pani to stwierdziła w swojej wypowiedzi. Ja rozumiem, że Pani chciała to wyko wywołać pewną taką w ten 

sposób no...  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Proszę mnie nie oceniać [niesłyszalne] 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

...ale ja rozmawiałem, ja mówiłem, proszę nie tego. Pani mówiła o tym, że w lekceważący sposób, obrażając 

mnie i sposób mojej wypowiedzi, bo nie było moim celem ani nikogo obrażania, ani lekceważenie tematu. Ja 

po prostu przedstawiłem sytuację jaką jaka jest. Powiedziałem, że te informacje są zbierane i na bieżąco są 

wyjaśnianie przez referat i tutaj co do tego sama Pani przyznała, że wysyła Pani przez aplikację różnego 

rodzaju powiadomienia i być może ma Pani inne doświadczenie. Ja takiego doświadczenia, bo patrzę w 

sposób globalny na te rzeczy, które się dzieją, i oczywiście nie mówię, że jest idealnie, no ale te odpady są 



zbierane po pierwsze o takim okresie rzeczywiście uczono się tej powiedzmy geografii naszej gminy i 

położenia poszczególnych posesji, lokalizowania poszczególnych posesji często drugim czy nawet trzecim 

prawda szeregu zabudowy, w związku z tym tutaj no mógł mieć operator jakieś problemy z odbiorem. Teraz 

już tych odbiorów technicznych nie powinien mieć i wszystkie reklamacje są załatwiane i gwarantuję Pani, 

że jeżeli następuje jak jakaś forma nieodebrania śmieci, to operator za to ponosi stosowne konsekwencje 

zgodne z umową. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję Panie Wójcie, głos dla Pana Radnego Będkowskiego. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Szanowni Państwo, chcę się odnieść do tej dla mnie przejmującej wiadomości odejściu Ś.P. Pana 

Maksymiliana. Teraz się o tym dowiedziałem od Pana Radnego Andrzeja Góreckiego. I w dwóch, trzech 

zdaniach jeszcze wspomnieć, powiedzieć jakże to był prawy, szlachetny człowiek. Mogliśmy, miałem 

możność, mogliśmy właśnie w latach '90 wspólnie współ współorganizować, budować ten Samorząd tak jak 

też Ś.P. Mirosławem Lewandowskim dziś też wspomnianym, ale przede wszystkim no szanowanym 

[niezrozumiałe] uroczystości [niezrozumiałe] przez tablicę, przez [niezrozumiałe] okres Pan Maksymilian 

wśród nas wyróżniał się no może już doświadczeniem, był starszy, ale też rzeczowością, takim sercem dla 

sprawy może by go martwił [niezrozumiałe] nieraz sporów prowadzonych w sposób brzydki. Chcę 

powiedzieć, że dobrze by było żebyśmy się wzajemnie informowali o odejściach [niesłyszalne] Samorządów. 

Nieważne z jakich [niesłyszalne] żebyśmy jednak tą rodzinę samorządową starali się tworzyć i tutaj właśnie 

zabrakło tej informacji, bo ja bym na pewno... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przepraszam bardzo, wtrącę się Panie Krzysztofie, bo to nie jest prawdą. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Informacja o tym, że tak się wydarzyło zostało do Państwa Radnych wysłane. Także proszę takich słów nie 

mówić. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

A nie nie to ja przepraszam, bo ja może nie przeczytałem. Nie to przepraszam. Nie no to sorry. A ja nie 

wiem, ja nie wiem, nie przeczytałem... 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę sprawdzić maile, SMSa, na pewno Pan to znajdzie informację... 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Być może, nie.. w porządku, ale to nie dlatego mówię, żeby ... nie nie ja absolutnie nie mówię, żeby 

wyrzucać. Nie Panie Przewodniczący... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Niestety ... 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Żeby komuś coś zarzucać to chcę powiedzieć, jeżeli takich sytuacji starajmy się informować mogli jako 

samorządowcy, jeżeli to możliwe właśnie tutaj nad takim nieraz często smutnym wydarzeniem w sensie 

odejścia człowieka. Mieć może się refleksji spotkania. Jeszcze raz chcę oddać cześć Panu Maksymilianowi. 

Cześć jego pamięci. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, ad vocem głos Pan Andrzej Górecki.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Krzysztofie ja dziękuję Panu, bo rzeczywiście Pan znał tutaj Pana Maksymiliana jak gdyby z tej swojej 

pracy na rzecz Samorządu w pierwszych w czasach,  

w pierwszych latach. To był człowiek z niezwykłą kulturą osobistą to się nie spotyka już takich ludzi. 

Powiem tak szczerze to był mój mentor i ja bardzo sobie chwaliłem tym, że go osobiście znałem. Bardzo 

dużo rozmawialiśmy na temat też Samorządu, on był faktycznie, to był 98 letni mieszkaniec i proszę 

zobaczyć, że on jeszcze praktycznie pół roku temu, on jeszcze żywo był zainteresowany naszymi sprawami. 

Panie Krzysztofie ja wysłałem pismo do Panów Przewodniczących i do Pana Wójta, żeby poinformować 

Referaty i poinformować też wszystkich Radnych. Ja też tej informacji jak gdyby nie dostałem ani SMSowo, 

to nie wiem o jakiej informacji Pan mówi Panie Przewodniczący, ale jak gdyby nie chcę już do tego wracać. 

Była wzmianka w "Kurierze Raszyńskim" Panie Wójcie, bardzo dziękuję, była też informacja, gdzieś jeszcze 

czytałem, ale Urząd, jak gdyby i Samorząd stanął na wysokości zadania Panie Krzysztofie, no trochę 

przykro, że Pan nie wiedział, ale no nic na to nie poradzę. Ja wysłałem pismo do Panów Przewodniczących 

trzech  

i do Pana Wójta, i myślałem, że, jak gdyby no wszyscy będą wiedzieli o tym. Może mój błąd, że może nie 

zatytułowałem do wszystkich. Bardzo Panu dziękuję, za te słowa na temat pana Maksymiliana. Dziękuję 



bardzo. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja też dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję.  

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Przepraszam bardzo wszyscy Radni dostaliśmy maila z tą wiadomością, przynajmniej ja czytałam tak że... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ja mam gorącą prośbę. Proszę nie podejmować tego tematu w tej formule, bo to jest... Słucham tego i jestem 

zasmucony po prostu. Proszę głos dla Pana Grzegorza Janiszewskiego.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Też potwierdzam, że ta informacja była także. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze to może Pan Krzysztof jak gdyby no nie wiedział, nie doczytał, może to tak zostawmy...  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

[niesłyszalne]już nic nie mówmy, dobrze? 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, nie to jest [niesłyszalne] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę Pan Grzegorz Janiszewski 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

A może lepiej takie informacje SMSem puszczać, bo... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Radna Henryka Koper, jak ktoś miał być to był na pogrzebie. Proszę bardzo Grzegorz Janiszewski. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

[westchnięcie] 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Chciałbym wrócić do sprawy, sprawa jest znana sprawa Alei Krakowskiej Sękocin Nowy od Granicznej w 



Jankach do [niesłyszalne]. Tam oczywiście było skierowane pismo do Pruszkowa, do Starostwa, ale biorąc 

pod uwagę odpowiedź no takie prośba może wspólnymi siłami można by tego cudu, bo no nie zanosi się na 

jakieś szybką naprawę tej lokalnej ulicy, mieszkańcy naprawdę wielokrotnie tam pisali, prosili o jakąś 

pomoc, coś z tym fantem zrobić bo są potworne doły. Kawałkami to nawet nie ma po całej szerokości 

[niezrozumiałe]. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak oczywiście postaramy się to naprawić. To jest, to można było powiedzieć droga serwisowa, ale my 

będziemy to w jakiś sposób postaramy się to wyrównać. Ja nie mówię, że uda się tam położyć nakładkę 

asfaltową. To jest dość droga impreza, ale przynajmniej no połatać te dziury na tych fragmentach, gdzie tam 

jest są fragmenty tej nakładki asfaltowej na a pozostałych na pozostałym odcinku no wyrównać i wypełnić 

ubytki. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję za odpowiedź. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, proszę bardzo, teraz o możliwość zabrania głosu przez Sołtysów, czyli Państwo chcą zabrać 

głos, proszę o zgłaszanie się do dyskusji. Zaczekam chwileczkę, bo czasami są problemy z połączeniami. 

Jeżeli usłyszę głos kogoś z Państwa Sołtysa, proszę bardzo o zabranie głosu, jeżeli nie to przejdziemy to 

kolejnego punktu porządku obrad komunikaty przewodniczącego. Przechodzę do tego punktu porządku 

obrad. Szanowni Państwo planowane jest spotkanie z Dyrektorem ZOZ Ochota Panem Zakrzewskim. Miało 

się odbyć 8 czerwca, jednak ze względu na sprawy osobiste Pan Dyrektor nie będzie mógł uczestniczyć w 

tym spotkaniu, wyznaczy nową propozycję terminu spotkania. Spotkanie będzie w gronie Pan Dyrektor 

Zakrzewski, moja osoba i Pani Przewodnicząca Anna Matracka tak ustaliliśmy w korespondencji pomiędzy 

biurem Pana Dyrektora, a moją osobą. To ta chyba istotna, bardzo ważna informacja. Pani Olga też na 

bieżąco jest jakby zaangażowana  

w temat, jeżeli to ten termin ustalimy, przekażemy taka informację do Państwa radnych następnie informacje 

dla Państwa Radnych. Także dzisiaj nie jestem w stanie potwierdzić tego spotkania, miało być ósmego, 

niestety nie odbędzie się 8 czerwca, ale na pewno ustalimy z Panem Dyrektorem ten termin, bo to jest tak 

ważny temat dla mieszkańców i Raszyn, że coś w tym temacie musimy robić. To.... 



Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, przepraszam. Kto będzie na spotkaniu? Bo akurat ... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Moja osoba, Pani Przewodnicząca Anna Matracka i Przewodnicząca Komisji Zdrowia Spraw Społecznych. 

Tak ustaliłem z Panem Dyrektorem Zakrzewskim. Próbujemy zrobić takie spotkanie wstępne, żeby podjąć 

konkretne rozmowy w temacie budynku Centrum Medycznego w Raszynie. Proszę Pani Beato.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

I króciutkie pytanie mógłby Pan uprzejmie przypomnieć, kiedy mamy kolejne szkolenie? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beato na obecnym etapie będzie szkolenie dla Sołtysów. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

yhm  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

A co do doświadczeń, jakie mieliśmy dotyczącego szkolenia w sprawie strategii rozwoju gminy w tym 

przypadku naszej gminy, w spotkaniu z przykrością stwierdzam, że wzięła mała ilość Radnych Gminy 

Raszyn. Co do sołtysów zaproponowałem inne rozwiązanie wystąpiliśmy z Panią Olgą o potwierdzenia 

obecności Państwa Sołtysów na spotkaniu, w zasadzie można powiedzieć, że w pierwszej wersji Pani Olgo 

ile? Można Pani Olgo? Pani włączy wizerunek swój. Ile w pierwszej wersji zaakceptowało naszą propozycję 

spotkania Sołtysów? 

Pracownik Biura Rady  

W pierwszej wersji około połowy, dokładnej liczby nie pamiętam, ale zmieniliśmy godzinę na popołudniową 

i w tym momencie właściwie 20 Sołtysów potwierdziło obecność. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dokładnie tak, także co do drugiego spotkania, drugiego szkolenia a będzie dotyczyło do planowania 

przestrzennego. Też wystąpię do Państwa, jakby z prośbą o potwierdzenie obecności. Każda obecność to 

inaczej każda jakby osoba [niezrozumiałe], a te koszta to są pieniądze podatników 

Pracownik Biura Rady  

Tak, to jest liczone od ilości, wielkości grupy także to.... 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dokładnie tak. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

W ogóle ten temat planowania przestrzennego no wychodzi nam jak byk, że musimy mocniej.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beato [niesłyszalne]Pani wie, że ja chcę żeby to szkolenie odbyło tylko jako powiedziałem wcześniej 

byłem zawiedziony jakby powiedzmy no obecnością Państwa Radnych znikomą na spotkanie dotyczące no 

strategii wydawało się, że temat bardzo ważny strategia rozwoju Gminy Raszyn, na obecnym etapie 

przygotowywana, opracowywana przez nas jako Radę, a tu się dowiaduję, że zainteresowanie było znikome i 

to muszę tutaj z przykrością stwierdzić na posiedzeniu dzisiejszej Sesji Rady Gminy Raszyn. Co do 

kolejnego szkolenia będę wymagał od Państwa Radnych, potwierdzenia obecności inaczej tego szkolenia nie 

będę organizował, jeżeli mam robić to [niezrozumiałe] oczywiście, ale ilość osób, które potwierdzą swoją 

obecność na szkoleniu, wtedy będziemy płacili od osoby, bo i tak płacimy od osoby. Jak będzie 10 osób 

zapłaciły za 10 osób, a nie za pełny skład Rady 21 osób było zgłoszonych do szkolenia, a Pani Olgo ile było 

obecnych? 9 osób? 8? bo już nie pamiętam. 

Pracownik Biura Rady  

9 bądź 8 już nie pamiętam.. Mam listę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Żeby Państwo wzięli to pod uwagę, jeżeli planujemy szkolenia, to są nasze pieniądze, czyli naszych 

podatników, naszych mieszkańców i proszę, żebyście Państwo w tym szkoleniu uczestniczyli. Dziękuję 

bardzo, to tyle w tej sprawie. Na pewno Pani Beato to szkolenie się odbędzie, spróbujemy jeszcze w czerwcu 

to szkolenie przed wakacjami zrobić. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Bardzo bym prosiła. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Dziękuję bardzo, w związku z wyczerpaniem porządku obrad zamykam obrady 58 Sesji Rady 

Raszyn. Życzę Państwu miłego wieczoru, dużo zdrowia. Do zobaczenia w następnej Sesji i ewentualnie 

Komisjach. Dziękuję. Do widzenia. 
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